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Wroc~awskie 

Swi~to Nauki 
Zacz((lo sit( ono, jak co roku, koncelebro

wan!l Msz!l Sw. w kosciele pod wezwaniem 
Najswi((tszego Serca Jezusowego. Przewod
niczyl jej J.E. ks. bp. Jan Tyrawa, a wsr6d 
celebrans6w by! ks. prof. Ignacy Dec. Mimo 
niesprzyjaj!lcej pogody przybylo liczne gro
no pracownik6w uczelni i rektorzy. Przyby
li tez: Prezydent Rz!ldu RP na UchodZstwie 
Ryszard Kaczorowski, prof. Andrzej Wisz
niewski, przewodniCZ!lCY KBN i marszalek 
Sejmiku Samorz!ldowego prof. Jan Wasz
kiewicz, posel AWS Jan Chmielewski i rad
ny wroclawski Andrzej Siciilski. 

Stalo sit( tradycj!l, ze podczas tych mszy 
zamiast kazania, zebrani slysz!l wys4Pienie 
jednego z pracownik6w naukowych. Tym 
razem glos zabral 1M Rektor Uniwersytetu 
Opolskiego Stanislaw S.Nicieja. W slo
wach, w kt6rych bylo nie tylko zawodowe, 
ale i osobiste zaangazowanie, m6wil o lo
sie przesiedlonych spolecznosci, tych od
chodz!lcych ze Sl!lska, jak przybywaj!lcych 
tu, a jednoczesnie o najblizszej nam trady
cji lwowskiej. 

Lw6w, miasto wielonarodowe, wielokul
turowe, a jednoczesnie bastion polskosci, 
bylo osrodkiem 0 wspanialym dorobku, tak
ze naukowym. M6wca pokazal, jak mimo 
wielkich strati kosztem wci!li: niedostatecz
nie opisanych wysilk6w, przeniesiono tra
dycj(( tego miasta na ziemie zachodnie. 

Wroclaw jest wielkq aglomeracjq nauko
wq. Dynamiczny rozw6j wroclawskiego .§ro
dowiska naukowego i kulturalnego by/by 
jednak niemoiliwy, gdyby nie zosta/ on po 
wojnie, w miesiqcach dramatu narodowe
go wsparty wielkq i pi~kna tradycjqpolskie
go Lwowa. - powiedziat prof. Nicieja.- (..) 
To, czego nie uda/o si~ zniszczyc okupan
tom, po wojnie w swojej przewaiajqcej ma
sie schroni/o si~ tu, we Wroclawiu i tu prze
nios/o swq wielkq kultur~. swq wielkq tra
dycj~. Tu znalazly swq nowq ojczyzn~ wiel
kie lwowskie rody: Hornung6w, Jahn6w, 
Zakrzewskich, Dzieduszyckich, Pawlikow
skich, Zipser6w, Klimowicz6w, Inglot6w, 
Kolbuszewskich, Kratochwil6w, Maleczyn
skich, Hahn6w, Rospond6w. (...) To oni 
nadali rang~ i podniesli wysoko prestii pol-

skiego Wroclawia. W nich tkwiq nasze ko
rzenie, nasze wzorce i cnoty, do kt6rych si~ 
odwolujemy. 1 dzis, na tej podnioslej mszy, 
w dniu swi~ta nauki wroclawskiej, przywo
/ujemy ich duchy i oddajemy im cze.§c. 

Uroczystosc pod Pomnikiem Martyro
logii Profesor6w Lwowskich byla bezpo
srednim nawi!lzaniem do tych mysli. Prze
wodnicz!lcy Kolegiurn Rektor6w Uczelni 
Wroclawia i Opola podkreslit, ze Swi((to 
N auki przypomina o rocznicy odzyskania 
niepodlegtosci, o lwowskich tradycjach na
ukowych,jak i czci pami((c ofiar hitleryzmu 
i komunizmu. 

Prezydent Ryszard Kaczorowski w swo
im przem6wieniu podkreslit prestiz !wow
skiego srodowiska naukowego: tutejsi pro
fesorowie mieli nie tylko zastugi dla nauki; 
byli tez powolywani na urz((dy prezydent6w. 
(Wyst!lPienie to publikujemy odr((bnie.) 

Prezydent Kaczorowski, wojewoda Witold 
Krochmal, marszatek-elekt Jan Waszkie
wicz, poset Jan Chmielewski i delegacje 
poszczeg6lnych uczelni ztozyli kwiaty pod 
pomnikiem, przy kt6rym zaci!lgn((ly wart(( 
poczty sztandarowe i wojsko. Orkiestra Sill
skiego Okr((gu Wojskowego odegrata hymn 
pailstwowy i mel odie wojskowe, wsr6d kt6-
rych oczywiscie nie zabrakto Pierwszej bry
gady. 

Nie zniech((ceni zimn!l i deszczow!l po
god!l liczni uczestnicy obchod6w przeszli 
pod oddawany do uzytku przebudowany 
gmach Instytutu Techniki Cieplnej i Mecha
niki Plyn6w. Minister Andrzej Wiszniew
ski, JM Rektor Andrzej Mulak i prof. Euge
niusz Kalinowski przeci((li wst((g((, a ks. bp. 
Jan Tyrawa poswi((cil budynek. Wszyscy 
goscie z zainteresowaniem ogl!ldali jeszcze 
puste, ale bardzo starannie wykoilczone 
wn((trza. Prof. Wiszniewski podkreslil za
pobiegliwosc i gospodarnosc gospodarzy 
instytutu, kt6rzy nie obci!li:aj!lc budzetu 
uczelni w zaskakuj!lCO kr6tkim czasie zdo
lali doprowadzic do przeksztalcenia starej 
kotlowni w ze wszech miar atrakcyjny 
obiekt. Prof. Mulak wyrazit satysfakcj((, ze 
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Szanowni Panstwo1 

Okazuje sil:(, i:e biei:!lCY rok obfituje w 
jubileusze, zwlaszcza 30-lecia. Zmiana 
struktury uczelni w 1968 roku, powolanie 
filii i niekt6rych i kilku wydzial6w to mu
sialo bye powai:ne trzl:(sienie ziemi, skoro 
same obchpdy rocznicowe wstrz!lsaj~ mu
rami uczelni. Jednym z tych 30-latk6w jest 
Wydzial G6rniczy, kt6ry UfZ!ldzil z tej oka
zji bardzo, bardzo uroczyst!l inauguracjl:(. 
To wlasnie wtedy widzielismy orkiestrl:( 
g6rnicz!l graj~q przed Gmachem Gl6w
nym. Zorganizowano tei: zjazd absolwen
t6w. A tu jui: za pasem Barb6rka i XXV 
Festiwal Ch6r6w Studenckich (3-
6.X11.1998). Zachl:(carny do odwiedzenia 
Auli Leopoldyilskiej, Akademii Muzycz
nej lub kosciola przy ul. Wejherowskiej, 
gdzie odb((d!l sil:( koncerty. 

W przerwach mog!l Pailstwo oczywi
scie poczytac "Pryzmat", a w nim zna
lezc inforrnacje o zblii:aj!lcym sil:( udzia
le Polski w V Ramowym Programie UE 
lub o obchodach Swil:(ta Nauki we Wro
clawiu. Mamy dla pans twa koresponden
cjl:( prof. Andrzeja Halasa z Rady Gl6w
nej Szkolnictwa Wyi:szego. Niestety 
musimy zdementowac plotk((, i:e otrzy
mal on Krzyi: Oficerski za pisywanie do 
"Pryzmatu". Prawd!l jest natomiast, i:e 
podj((ty przez niego wysitek to istny krzyz 
Pailski. 

Polecarny tei: naszym Czytelnikom 
"Sprawy Nauki"- pismo, kt6re pod now!l 
redakcj!lMarzeny Wisniewskiej-Tomasz
kiewicz nabralo barw i humoru. Ukazal 
sit( nurner pazdziernikowy, a w nim arty
kuly na temat finansowania nauki ("Je
sli chodzi 0 oswiat((, tow chwili obecnej 
mozemy zaproponowac dofinansowanie 
zakupu kagank6w"), sytuacJi JBR6w, 
wplywu nowego podziatu terytorialnego 
kraju na strukturl:( finansowania nauki, 
badail genetycznych i wielu innych. 

Milej lektury i:yczy Panstwu 
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INFORMATOR 0 BIBLIOTECE 

Biblioteka Glowna i OINT wydaly infor
mator dla studentow: System biblioteczno
informacyjny Politechniki Wroclawskiej. Sll_ 
w nim przedstawione agendy Biblioteki 
Gl6wnej i OINT, biblioteki wydzialowe, 
instytutowe i beletrystyczne, biblioteki filii 
i inne wroclawskie biblioteki naukowe. W 
1nformatorze zamieszczono informacje o 
zasadach zamawiania i wypozyczania ksi<t
zek z bibliotek, korzystania z czytelni, ka
talog6w, wypoi:yczalni rni((dzybibliotecznej, 
uslug informacyjnych i reprograficznych. 

SKOK NA POLITECHNIK~ 

Sp6ldzielcza Kasa Oszcz((dnosciowo-Kre
dytowa Dolny Slll_sk (patrz Pryzmat nr 99, 
str.25), kt6rej czlonkami Sll_ juz niekt6rzy 
nasi pracownicy, otwiera od grudnia b .r. 
punkt kasowy na terenie Politechniki Wro
clawskiej. B((dzie sit( on miescil w budynku 
D6, w pokoju nr 20. Szerzej na ten temat 
napiszemy wkr6tce. 

KREDYTY DLA STUDENT6W 

Zakonczyla sit( akcja informacyjna na te
mat dost({PU do kredyt6w dla student6w pro
wadzona na Politechnice Wroclawskiej 
przez przedstawicieli NZS i Samorzll_du Stu
denckiego. Poczq_tkowy termin skladania 
wniosk6w w bankach byl ustalony na 16 li
stopada, ostatecznie przedluzono go do 24 
Iistopada. 

Zainteresowanie ofert'l: kredytowq_ ocenia 
si((jako umiarkowane. 

Po uplywie pierwszego terminu, w kt6rym 
zd'l:i:yla sit( zglosic zdecydowana wit(kszosc 
zainteresowanych, wnioski skompletowalo 
2650 student6w, wsr6d kt6rych przewazali 
studenci Wydzial6w Elektroniki (ok.650) i 
Informatyki i Zarz<idzania (ok. 400). 

Studenci oceniajq_, ze Izby Skarbowe nie 
byly dostatecznie przygotowane do wyda
wania zaswiadczen potrzebnych studentom. 
Zglaszano tez zastrzezenia do pracy bank6w, 
ze mimo gwarancji panstwowych i:<tdaly 
zabezpieczen stosowanych w innych przy
padkach. 

ZGtOS PROGRAM BADAWCZY! 

Europejska Fundacja Nauki przyjmuje 
wst({Pne propozycje nowych mit(dzynarodo
wych program6w badawczych z dziedziny 
nauk scislych (gl6wnie chemii) i technicz: 
nych. Dane dotycz<tce sposobu przygotowa
nia propozycji oraz kryteri6w,jakie powin
ny bye spelniane przez programy naukowe 
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realizowane w ramach Fundacji, moi:na uzy
skac pod adresem: http://www.esf.org/ 
PESC/CallProgrammes.htm. Wymagania 
dotycz'lce sposobu przygotowania projektu 
dost({Pne S'i w Sekcji Wsp6lpracy Mit(dzy
narodowej (A-1, pok. 146, Elzbieta Mazu
rek, tel. 28-46, Biuro Grant6w). Termin zgla
szania propozycji uplywa I grudnia 1998. 

INFORMATOR PO POLSKU 

Wydany zostal nowy infonnator o Politech
nice Wroclawskiej w jt(zyku polskim zawie
rajq_cy kr6tkll_ his tori<( wydzial6w, ich struk
turt(, dzialalnosc naukow'l i dydaktyczn'l:. 

Zainteresowani nowq publikacjq mogq 
jq zamowic (na druku RW) w Magazynie 
PWr., tj. w budynku A-1, pok. 40b, w godz. 
I (/J0 do 1400 • Cena 1 egzemplarza wynosi 15 
zl. Tutaj moi:na r6wniez zam6wic informa
tor o PWr w jt(zyku angielskim ( cena 18 zl) 
oraz uaktualnion<t mapkt( budynk6w uczel
ni (cena 2 zl). 

XXX·LECIE FILII PWR W LEGNICY 

23 pazdziernika br. obchodzono w Legni
cy, w obecnosci licznie zgromadzonych go
sci, trzydziestolecie Filii PWr oraz zainau
gurowano 31. rok akademicki . Szerszy opis 
uroczystosci znajdzie sit( w nast({Pnym nu
merze "Pryzmatu". 

MOZNA 51~ SZCZEPIC 

Zaklad Uslug Socjalnych PWr zakupil dla 
pracownik6w uczelni szczepionki: 

• przeciw grypie - szczepienia az do wy
czerpania ch<(tnych, 

• wirusowemu zapaleniu W'l:troby typu B 
- ilosc szczepionek ograniczona, decyduje 
kolejnosc zgloszen; przed przyjt(ciem tej 
szczepionki wymagana jest konsultacja u 
internisty. 

Nie mozna przyj<tc dw6ch szczepionek 
jednoczesnie. Konieczna jest przerwa mi
nimum 4 tygodnie. 

Szczepienia prowadzone sq_ w Przychod
ni Politechniki Wroclawskiej. 

ZUS przyjmuje r6wniez zgloszenia pra
cownik6w uczelni na bezplatne badania: 

• kobiet w wieku powyzej 45 ]at w kie
runku osteoporozy i hormon6w (FSH, E2, 
progesteron), 

• mt(zczyzn w wieku powyzej 50 !at w kie
runku PSA. 

Osoby mlodsze mogq_ skorzystac z ww. 
bezplatnych badan po okazaniu skierowa
nia od lekarza. 

Badania prowadzone bt(d<i do konca br. 
Ankiety na badania wydawane S'i w ZUS 
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WCZASY ZDROWOTNE 

Zaklad Uslug Socjalnych Politechniki 
Wroclawskiej ponownie organizuje 14-
dniowe wczasy zdrowotne w osrodku wcza
sowym PWr w Us tee. Minq_ljuz termin zglo
szen na dwa tumusy, natomiast na trzeci 
(5.01. - 19.01.1999 r.) moi:na ubiegac sit( 
do 20.12.1998 r. 

Cena skierowania wynosi: 
• 306 zl. dla pracownik6w PWr. i czlon

k6w ich rodzin, kt6rzy posiadaj<t zaswiad
czenie lekarza kierujq_cego na tt( form(( Ie
czenia i nie korzystali z tej formy wczas6w 
w biei:'l:cym roku, 

• 510 zl (+7% VAT) dla pozostalych os6b. 
Cena obejmuje: 
• noclegi 
• wyzywienie 
• opiek<( lekarsk'l i pielt(gniarsk<t 
• zabiegi wykonywane na miejscu (gim

nastyka korekcyjna, masaze kr«goslupa, dia
dynamik, solux). 

Istnieje mozliwosc wykupienia innych 
zabieg6w zaleconych przez lekarza w 
Uzdrowisku "Ustka". 

Szczeg6lowe informacje i zapisy: w Za
kladzie Uslug Socjalnych PWr bud. C-9, 
pok. 418, tel. 34-47 w godzinach 10.00 -
13.00. 

Przydzial wczas6w zdrowotnych nie wply
wa na szanse uzyskania wczas6w letnich, tzn. 
nie powoduje zmiany na liscie bazowej. 

SESJA NIEPODLEGtOSCIOWA 

Listopad byl okresem uroczystych obcho
d6w 80-lecia odzyskania niepodleglosci 
przez Panstwo Polskie. Na Uniwersytecie 
Wrodawskim w Oratorium Marianum od
byla sit( 6listopada sesja naukowa zorgani
zowana przez Wojewodt( Wroclawskiego 
Witolda Krochmala, rektora UWr prof dr 
hab. Romana Dud(( i dyrektora Instytutu 
Historycznego UWr prof dr hab. Wojcie
cha Wrzesinskiego. Po otwierajq_cym prze
m6wieniu wojewody wygloszono 7 refera
t6w: 

• prof W.Wrzesinski "1918-1981 - logi
ka historii czy przelom", 

• prof. dr hab. Wlodzimierz Suleja "Spo
ry historiograficzne o odzyskanie niepodle
glosci", 

• prof. dr hab . Teresa Kubiak "Mi((dzy 
eufori!lo wolnosci a poczuciem narodowej 
katastrofy. Postawy Polak6w u progu odzy
skanej w 1918 roku niepodleglosci", 

• dr Adolf Juzwenko "Druga Rzeczpospo
Iita - walka o miejsce na mapie Europy", 

• dr hab. KrzysztofKawalec "Polskajako 
panstwo «wielkie»", 

• dr Jan Kt(sik "Wojsko w Drugiej Rzecz
pospolitej", 

• prof. dr hab . Andrzej Zawada "Literatu
ra przed «odzyskanym smietnikiem». 
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XXV POSIEDZENIE SENATU 

(29.10.98) 
Senat uczcil pami~e zmarlego prof. zw. dr 

hab. inz. Anzelma Iwanika. Wspomnienie 
wyglosil prof. R.Grz!!slewicz, dziekan WPPT. 

o 15 student6w PWr otrzymalo dyplomy sty
pendi6w Ministra EN. Stypendia S1t przyzna
wane na I 0 miesi~cy roku akademickiego i 
wynoSZ1l obecnie 550 zl. Stypendystami S1t: 
Katarzyna G6recka (W-3), Andrzej Choj
nacki (W-3), Malgorzata Zakrzewska (W-
3), Tomasz Zaleski (W-11), Ewelina Kozak 
(W-3), Katarzyna Matczyszyn (W-3), Piotr 
Fryzlewicz (W -II), Izabella Szlufarska (W
II), Janusz Tadla (W-11), Marta Gladysie
wicz (W-11), Piotr Kasper (W-3), Robert 
Lewtak (W-9), Bartlomiej Dyda (W-11), 
Agata G!!siorowska (W-8), Adam Wasilew
ski (W-8) . 

o Sen at wyrazil zgod~ na mianowanie na sta
nowiska profesor6w zwyczajnych: prof. dr 
hab. inz. Wlodzimierza Greblickiego (Wydz. 
Elektroniki) i prof. dr hab. inz. Mariana 
Sobierajskiego (Wydz. Elektryczny). 

o Zatwierdzono wniosek o mianowanie na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego PWr dr 
hab. inz. Ryszarda Makowskiego i wnioski 
o ponowne mianowanie: dr hab. inz. Jana 
Magotta i dr hab. inz. Zbigniewa Kowal
skiego (wszyscy z Wydz. El-ki). 

o Powr6cila propozycja wyodr~bnienia z 
Wydz. Elektroniki nowego Wydziah! Techni
ki Mikrosystem6w, Mikroelektroniki i Opto
elektroniki. Dyrektor I-25 dr Janusz Mar
kowski om6wi! dzialalnose naukow1l swego 
instytutu i podkrdlil r6:i:nice istniej1tce w za
kresie przedmiot6w nauczania mi~dzy swoim 
i pozostalymi instytutami W-4. Stwierdzil, :i:e 
rodzi to trudnosci z profilowaniem programu 
dydaktycznego i ucieczk~ student6w na inne 
specjalnosci . Chcia!by, by nowy wydzial 
wsp6!pracowa! z Wydz. Chemii, PPT, Mecha
nicznym, Elektronik1t. W 1997 roku I-25 mia! 
dodatni bilans finansowy. Ok. 23% funduszy 
na badania pochodzila z przemys!u, a 77% z 
KBN. Nowy wydzial utworzony w miejsce 
instytutu mia!by I katedr~ i 7 zaklad6w wy
dzia!owych. Nab6r wynosi!by 150 student6w, 
kierunek kszta!cenia: elektronika i telekomu
nikacja (4 specjalnosci). Dydaktyka by!aby 
zlokalizowana w salach budynk6w C-1 i C-2 
oraz w D-6. Wydzia! korzysta!by z biblioteki 
W-4. 

Dr R.Radomski w imieniu Komisji ds. Sta
tutu i Regulamin6w podtrzyma! pozytywn1l 
opini~ (z lipca br.); prof. W.Swilltek poinfor
mowa!, :i:e z Komisja ds. Dydaktyki i Spraw 
Studenckich poparla wniosek. Dr G.P~kalski 
odczyta! Jist nieobecnego prof. J.Kocha po
pieraj1lCY wniosek. Dr J.Gorniak zapropono
wa!, by rozwa:i:ye nazw~ wydzia!u. Podkresli! 
te:i:, :i:e najbli:i:szy okres b~dzie dla nowej jed
nostki trudny ze wzgl~du na brak w!asnych 
student6w (zatem brak dotacji na dydaktyk~). 
Dyr. H.Szarski zwr6ci! uwag~, :i:e Biblioteka 
Gl6wna tak:i:e ubiega si~ o wspomniane po
mieszczenia w D-6. Prof. H.Hawrylak, dr 
L.Jankowski i mgr J.Bulat poparli powo!a
nie wydziah!. Powa:i:ne W1ttpliwosci co do pro
pozycji przedstawi! prof. R.Grz!!slewicz, kt6-
ry stwierdzi!, :i:e nie rna powod6w, by propo
nowana dzia!alnose nie mogla bye prowadzo
na w dotychczasowej strukturze. Kilka mie-

E N A 
si~cy temu dokonano podziah! instytut6w mi~
dzywydzia!owych. Za tym, wbrew obietnicom, 
posz!y ci~cia w dydaktyce. Taka sama sytu
acja mo:i:e nast1lPie i na Elektronice. Dziekan 
W -4 b~dzie musia! dbae o interesy swego 
wydzia!u, nie o innych. Wszyscy dziekani za
p!ac1l za utworzenie nowego wydzia!u. 

Dziekan J.Swilltek powiedzia!, :i:e tworze
nie nowych kierunk6w kszta!cenia musi po
ci~ae za sobct koszty. Gdy np. automatyka i 
robotyka znalazly si~ na Wydz. Mechanicz
nym, przyczynily si~ do nowego nabom stu
dent6w. Jednoczesnie wielkose dotacji musi 
bye uwarunkowana liczbct student6w. Dziekan 
W-4 prof. R.Nowicki popar! utworzenie no
wego wydziah!. Zadeklarowal jedynie niepo
k6j, :i:e siatki zaj~e dydaktycznych pozostajct 
niezmienione. Zatem nauczanie rekrutowa
nych student6w w znacznym stopniu obcict:i:y 

. W-4 . 
MgrJ.Borowiec z!o:i:y! wniosek o tajne glo

sowame. 
Powo!ana komisja skrutacyjna obliczy!a 

wyniki tajnego g!osowania (32:8:9). Wniosek 
nie zdoby! kwalifikowanej wi~kszosci g!os6w 
(tj. 44), zatem nie zosta! przyj~ty. 

JM Rektor przekaza! swoje wra:i:enia z ostat
niej Konferencji Rektor6w Polskich Uczelni 
Technicznych, jaka mia!a miejscc w Rzeszo
wie. Omawiano tam stanowisko prezentowa
ne przez srodowiska uniwersytet6w polskich, 
kt6re traktuj1t nazw~ "uniwersytet" za elitamct 
i godzct si~ na zaliczanie do swojego srodowi
ska tylko nielicznych uczelni technicznych 
(PW, AGH). Ich zdaniem nat~ nazwl( uniwer
sytetu technicznego zash!guj1t te uczelnie, kt6-
re majct tradycyjne kierunki uniwersyteckie i 
zwil(kszaj1l ilose reprezentowanych dyscyplin. 
Obecnie zaleca si~ struktury federacyjne po
wstaj1lce poprzez l1tczenie uczelni i poszuki
wanie kierunk6w interdyscyplinamych. 

Prof. H.Hawrylak zauwa:i:y!, :i:e pocz1ttki 
wroc!awskiego srodowiska naukowego byly 
okresem unii Uniwersytetu i Politechniki, zas 
prof. M.Hardyg6ra przypomniala, :i:e odwo
!ywanie sil( do klasycznych dziedzin uniwer
syteckich powinno oznaczae wprowadzenie na 
uczelnie teologii. 

o Senat omawia! zasady zlecania zajl(e dy
daktycznych i rozliczania pensum w bie:i:ctcym 
roku akademickim. 

JM Rektor poinformowa!, :i:e zasady finan
sowania dodatkowych zadan zostan1t okreslo
ne odrl(bnym pismemjako zalecenia dla dzie
kan6w. Prorektor ds. Nauczania prof. L.Ja
cak powiedzia! o potrzebie rekompensowania 
zwil(kszonych zadan wynikaj1lcych ze szcze
g6lnie us;i1t:i:liwych zadan dydaktycznych. 
Prof. J.Swi!ltek przedstawil szczeg6lowq 
uwag~ Komisji ds. Dydaktyki do pktu 5.2.(i) 
m6wictcq, :i:e przy zajl(ciach prowadzonych na 
studiach interdyscyplinamych stosuje sil( prze
licznik okreslany przez rektora. 

Dr R.Wroczynski ("S") zauwa:i:yl, :i:e zasa
dy zlecania zajl(e powinny bye ustalane przed 
rozpoczl(ciem roku akademickiego oraz zapro
ponowa!.zmianl( do pktu 5.1 m6wiqq o utrzy
maniu liczby godzin zaliczanych do pensum 
w stosunku do roku ub. i okrdlajqca tryb de
cyzyjny. W odpowiedzi prof. Jacak zapropo
nowa! poprawkl( m6wiqcq, :i:e ww. decyzja jest 
podejmowana przez dziek~na w porozumie
niu z RW. Profesorowie J.Swilltek i E.Kubi
ca wypowiedzieli sil( na tern at wielkosci pen
sum za prowadzenie pracy dyplomowej. Prof. 
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R.Grz!!slewicz podkreslil potrzebl( gratyfiko
wania za dodatkowe egzaminy, szczeg6lnie 
du:i:e grupy studenckie itp. Zauwa:i:y! potrze
b~ rozwiqzan systemowych w tym zakresie. 

Senat przyj1tl zasady zlecania zajl(e dydak
tycznych z poprawkami w pktach 5 .I, 5.4 i 
6.1 (45 :2:1). 

Prorektor J.Zdanowski nawiqza! do dys
kusji z dziekanami o podziale funduszu oso
bowego. Jak stwierdzi!, byly podwy:i:ki, wy
p!aty. Jedni korzystali, drudzy nie. W sumie 
nast1trilo zr6:i:nicowanie: jedne wydzialy do
staly 96% rocznej kwoty, a inne trochl( powy
:i:ej 70%. Je:i:eli w pazdziemiku pojawiajq sil( 
w bud:i:ecie wydziah! powa:i:ne problemy, trud
no rozwi1tzae je do konca roku kalendarzowe
go. Mo:i:na tylko uzupelnie fundusz wydziah! 
do minimum. Wtedy traktuje sil( jednakowo 
dziekana "z!ego" i "dobrego". Tl(sknoty za 
podwy:i:kami Sq skutkiem tego, :i:e trzy lata 
temu pracownicy dostali dose du:i:e podwy:i:
ki , ich zarobki (w skali wroc!awskiej) byly 
dobre. Mo:i:e nale:i:aloby brae przyk!ad z Poli
techniki L6dzkiej , gdzie zarobki Sq ni:i:sze, za 
to widoczne Sq osi~nil(cia. 

Dr J.G6rniak zwr6ci! sil( do dziekan6w o 
prawid!owe wype!nianie dokument6w finan
sowych stosowanych przy rozliczaniu pensum. 

o Prorektor L.Jacak przedstawi! potrzebl( 
przyjl(cia przez Senat kwalifikowani:l wil(kszo
sciq g!os6w Regulaminu studi6w. Pozwoli to 
wprowadzic w :i:ycie regulamin, kt6ry dotqd 
nie zosta! zatwierdzony przez Samorzqd Stu
dencki. (Oczekuje sil( nato od kwietnia.) Se
nat przyjq! wniosek (49:0:0) . 

o Prorektor L.Jacak om6wi! projekt Regu
laiJ1inu studi6w interdyscyplinarnych. Prof. 
J.Swilltek przedstawi! generalnie pozytywnq 
ocen~ Komisji ds. Dydaktyki, zglosi! jednak 
poprawki merytoryczne(pkt. 2c. §22, §33) i 
stylistyczne, kt6re, jak zapowiedzia! prof. Ja
cak, bl(dq uwzgll(dnione w dalszych pracach. 

Dr R.Radomski (Komisja ds. Statutu iRe
gulamin6w) zauwa:i:y! potrzebl( skonsultowa
nia projektu przez Komisjl( Ekonomiczno-Fi
nansowq. Zastrze:i:enia dotycz1l zasadnosci 
powolywania SI, zgodnosci z Regulaminem 
studi6w i centralizacj i dzialalnosci prowadzo
nej dotqd na wydzia!ach przez opiekun6w in
dywidualnego toku studi6w. 

Dr M.Ciurla (Kom. Ekonomiczno-Finan
sowa) przypomnial, :i:e od dh!:i:szego czasu 
wa:i:ne projekty zmian omijajq aspekt ekono
miczny. 

Prof. L.Jacak stwierdzil, :i:e w systemic dy
daktycznym PWr brakjest oferty dla wybija
jqcych si~ m!odszych student6w. Programy 
indywidualne, kt6re wprowadzono z mysl1t o 
pojedynczych uzdolnionych studentach, nie 
nadajq si~ do masowego stosowania. Nastl(
puje wtedy wynaturzenie idei. Rozmowy pro
wadzone z przedstawicielem MEN pozwalaj1l 
ocenie, :i:e proponowana koncepcja jest w!a
sciwa. Taki system istnieje na Uniwersytecie 
Warszawskim. Obok zwyklego dyplomu jed
nego z wydzia!6w uczelni student mo:i:e po
szerzye sw6j zakres wiedzy a:i: do uzyskania 
drugiego dyplomu w!qcznie . Jest to zgodne z 
zalecanq obecnie interdyscyplinamosci1t. Wy
chodzimy jednoczdnie na przeciw idei pod
noszenia jakosci kszta!cenia. 

Prof. K.W6js i prof. J.Sworakowski po
parli tl( inicjatyw~. Dr J .Gorniak poparl "krzy-

Dok01iczenie na stronie 6 
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~6wk(( SPPT z tym, co studiowal dziekan 
Swi'l:tek". Mgr J.Borowiec zauwaiyl, ze bl((
dem byloby tworzenie wok6l studi6w inter
dyscyplinarnych struktury administracyjnej . 

• Prof. H.Hawrylak przedstawil projekt 
wprowadzenia w :i:ycie i do Regulaminu stu
diow doktoranckich zaocznych studi6w dok
toranckich. Zaproponowal wprowadzenie pktu 
8 m6wi!!cego, i:e szczeg6lowe zasady funkcjo
nowania studi6w doktoranckich okresla rek
tor zarz!!dzeniem wewn((trznym. Poinformo
wal tei:, i:e na odplatne studia doktoranckie na 
Wydz. IZ zglosilo si(( 70 os6b, a ostatecznie 
przyj((to 40. Senat zaaprobowal nowy projekt 
(45:0:0) . 

• JM Rektor om6wil sytuacj(( uczelni w 
dziedzinie inwestycji budowlanych. Czlonkom 
Senatu przedstawiono zestawienie zakot'lczo
nych w ci!!gU ostatnich 5 !at, trwaj!!cych i pla
nowanych wi((kszych inwestycji. Na szczeblu 
ministerialnym m6wi si(( o 2,5-krotnym wzro
scie naklad6w na inwestycje MENowskie, 
zwlaszcza na pomieszczenia dydaktyczne. 
KBN zapowiada I ,5-krotny wzrost. Mimo to 

Zebranie 
plename PPPWr 

Dnia 5.11 .1998 r. odbylo si(( zebranie pie
name Przedstawicielstwa Pracowniczego Po
litechniki Wrodawskiej . Prowadzila je prze
wodnicz!!caPPPWr. A.Kalka. Uczestniczyli w 
nim zaproszeni go§cie: Prorektor ds Og6lnych 
- dr ini:. L.J ankowski, przedstawiciele ZNP 
dr ini:. M.Michalewska i J.Hoffman, NSZZ 
"Solidarnosc"- dr ini:. R.Wroczynski i J.Szy
monik, ZZiiT - ini:. S.Kobialka. 

Zespoly problemowe PPPWr. om6wily swo
j!! dzialalnosc od 1.10.97 r. do chwili obecnej. 

Zesp6l ds. Hoteli i Mieszkan zajmowal si(( 
rozdzialem miejsc w hotelach asystenta oraz 
sprzedai:!! mieszkan zakladowych oraz przy
dziakm wolnych mieszkan zakladowych. Ze
sp6l opracowal kryteria, kt6rymi si(( kierowal 
przy przydziale tych mieszkan. 

Zesp6l ds . Poi:yczek Mieszkaniowych do
konal zmian w regulaminie dotyCZ!!CYm odli
czania od kwoty po:i:yczki premii gwarancyj
nej naliczanej przy likwidacji ksi!!i:eczki 
mieszkaniowej PKO. Zesp6l zaproponowal, 
aby jednoznacznie okreslic w regulaminie, i:e 
osoby korzystaj!!ce z poi:yczek na kupno lub 
wykup mieszkania nie mog!! posiadac aktual
nie ani w przeszlosci tytulu prawnego do in
nego mieszkania. Wprowadzono kr6tkotermi
now!! po:i:yczk(( na wst((pne pokrycie kwoty 
premii gwarancyjnej . Do dnia 1.11 .98 r. udzie
lono poi:yczek: 

• 44 osobom na kupno mieszkania lub bu
dow((domu, 

• 78 osobom na wykup obecnie zajmowane
go mieszkania, 

• 78 osobom na remonty bie:l!!Ce. 
Na realizacj(( czekaj!! kolejne zatwierdzone 

wnioski. 

E N A 
uczelnia nie podejmuje obecnie budowy bi
blioteki. Dyrektor A.Kaczkowski przypo
mnial, i:e jedyn!! kubaturow!! inwestycj!! finan
sowan!! centralnie by! budynek Inst. Matema
tyki . Wok6l idei budowy Biblioteki Gl6wnej 
panuje dobry klimat, ale realizacja nie nast!!Pi 
bez sfinansowania dokumentacji technicznej, 
co oznacza wydatek ok. 8% kosztorysu, tj . ok. 
5 min zl. W tym roku ok. 3/4 kwoty na remon
ty i inwestycje uczelnia przeznaczyla na prze
budowe SJO. 

Prof. J.Sworakowski przypomnial, i:e 30 
!at temu byla ustalona lokalizacja nowego 
Wydzialu Chemii. Obecnie chemicy S!! zain
teresowani podwyi:szeniem starej cz((sci bu
dynku chemicznego. 

JM Rektor i dyr. A.Kaczkowski wyrazili 
obaw((, i:e jest to niemoi:liwe z przyczyn tech
nicznych i bhp. Daleko posuni((ta moderniza
cja bylaby droga. 

Prorektor ds. Og6lnych dr L.Jankowski 
podkreslil potrzeb(( wsp6ludzialu wydzial6w 
w przygotowywaniu i finansowaniu inwesty
cji. Wai:na jest tez dobra organizacja, kt6ra 
skr6ci czas inwestycji, a zatem i koszt. 

• Sen at przez aklamacj(( zaaprobowal wnio-

Zesp6l ds. W czas6w wsp6lorganizowal wy
poczynek pracownik6w w 1997/98 r. Starano 
si(( upowszechnic znajomosc zasad rozdzialu 
wczas6w. W 1998 r. z wypoczynku w r6i:no
rodnych formach skorzystaly 2563 osoby. 

Zesp6l ds. Dzieci i Mlodziei:y uczestniczyl 
w przygotowaniu akcji organizowanych przez 
ZUS PWr. Byly to m.in. impreza choinkowa 
1997 r. (przygotowano 2100 paczek ze slody
czami dla dzieci do 14 !at), wypoczynek zi
mowy w 1998 r. (skorzystalo I 0 I dzieci), dzien 
dziecka (ok. 350 dzieci), wypoczynek letni w 
1998 r. (737 os6b). 

Zesp6l ds. Kultury i Rekreacji wsp6lpracu
je scisle z ZUS PWr. Imprezy masowe S!! fi
nansowane calkowicie z ZFSS przeznaczone
go na kultur(( i rekreacj((. W 1998 r. zorgani
zowano do tej pory ponad II 0 imprez, m.in. 
koncert "Spirituals Singers Band", koncert 
wielkopostny, koncert Zespolu "Pod Bud!!", 
koncert melodii lwowskich. 

Zesp6l ds . Warunk6w Pracy staral si(( o 
wprowadzenie grupowego ubezpieczenia eme
rytalnego przez Uczelni(( oraz finansowanie 
tych ubezpieczen z funduszu osobowego, zor
ganizowal gield(( firm ubezpieczeniowych na 
PWr i badania dla pracownik6w w Centrum 
Menopauzy, czynil starania o zakup szczepio
nek przeciw grypie i wirusowemu zapaleniu 
W!!troby, uzyskal zgod(( zwi!!zk6w zawodo
wych na wykonanie badan wad postawy u 
dzieci pracownik6w PWr i na dofinansowa
nie z ZFSS zakupu aparatu piezoelektrycz
nego do gabinetu stomatologicznego przy
chodni przy ul. Wittiga. Zorganizowal wybo
ry Spolecznych Inspektor6w Pracy na PWr. 

Zesp6l ds. Zapom6g przyznaje pomoc finan
SOW!! Do 5.11.98 r. przyznal418 zapom6g z ty
tulu niskich dochod6w na kwot(( 275.550 zl, oraz 
649 zapom6g losowych na kwot(( 358.843 zl. 

Kolo Emeryt6w i Rencist6w PWr rna pod 
opiekll_ socjalnl\_ 2070 os6b, w tym 1552 eme
ryt6w i 518 rencist6w PWr. Przyznaje zapo-
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sek Wydzialu Mechanicznego o nadanie sali 
dydaktycznej w bud. B-5 imienia prof. Rom a
na Sobolskiego. 

• Dr R.Radomski zwr6cil si(( z interpelacj!! 
w sprawie merytorycznego uzasadnienia i po
danie kosztu prac rozpocz((tych na tylach grna
ch6w A (czyszczenie kamiennej podmur6w
ki) . Potrzebniejsze wydaj!! si(( prace wewniltrZ 
budynk6w. 

• JM Rektor om6wil program Swi((ta PWr. 
Zrelacjonowal przebieg posiedzenia KRPUT. 
Odczytallist dyrekcji polskiej szkoly we Lwo
wie z podzi((kowaniami za przyj((cie dw6chjej 
absolwent6w na studia na PWr i pomoc so
cjalnit dla nich. Poinformowal, i:e business
man Aleksander Gudzowaty maj!!CY Fundacj(( 
Crescendum Est - Polonia zaoferowal Poli
technice moi:liwosc ufundowania stypendium. 
Natomiast dr J.G6rniak poinformowal, i:e do
swiadczenia ZWiitzane ze staraniami 0 pomoc 
finansOWil p. Gudzowatego Sit negatywne. 

• Prof. J.Sworakowski zwr6cil si(( do wladz 
Uczelni o przeprowadzenie w Senacie debaty 
na temat strategii i kierunk6w rozwoju PWr. 

Nast((pne posiedzenie Senatu 26 listopada, 
godz. 14.00. (mk) 

mogi z tytulu niskich dochod6w, zapomogi 
losowe, zasilki jubileuszowe, zasilki dla po
ratowania zdrowia i po:i:yczki na remont miesz
kania, wczasy stacjonarne, wczasy turystycz
ne, obozy i kolonie. Organizuje wycieczki, 
wyjscia do teatru i imprezy w Klubie Seniora. 
Wysyla tei: paczki swiilteczne dla os6b w wie
ku powyi:ej 75 lat. 

Prorektor ds. Og6lnych dr ini:. L.Jankowski 
przypomnial, i:e zgodnie z art. 8 Ustawy o 
ZFSS dofinansowanie pracownik6w z ZFSS 
powinno bye uzalei:nione od ich sytuacji i:y
ciowej , rodzinnej i materialnej. Dotyczy do to 
m.in. przyznawania poi:yczek z ZFM na wy
kup mieszkan i zakupu bon6w towarowych dla 
pracownik6w. Jego zdaniem srodki z ZFSS 
nalei:y wydatkowac tak, aby trafialy one do 
pracownik6w, a nie byly gromadzone bez istot
nej potrzeby w banku. W imieniu J.M.Rekto
ra podzi((kowal PPPWr. za dobrit prac((. 

Prezes RZ ZNP dr ini:. M.Michalewska 
przypomniala genez(( sposobu ustalania pre
ferencji i bonifikat przy sprzedai:y mieszkan 
zakladowych PWr. w zwi!!zku z tym, i:e Uczel
ni zalei:y na ich sprzeda:i:y. Zaproponowala, 
by dofinansowywac pracownikom z ZFSS 
wydatki na Jeczenie. Przedstawila propozycj<; 
ZNP, by zakupic z ZFSS bony towarowe jako 
upominek swill_teczne dla pracownik6w PWr. 
Pochwalila prac(( zespolu ds. warunk6w pra
cy PPPWr. 

Przewodniczll_cy Zwi!!zku Zawodowego In-
2:ynier6w i Technik6w ini:. S.Kobialka wyra
zil zgod(( na zakup bon6w towarowych dla 
pracownik6w PWr, o ile zgodzll. sit< inne zwill_Z
ki zawodowe. 

W glosowaniu jawnym zatwierdzono propo
zycje zakupu bon6w towarowych dla pracow
nik6w PWr. i pozostawienie w 1999r. pro
centowego podzialu ZFSS z 1998 r. dla po
szczeg6lnych zespol6w problemowych 
PPPWr. przy zwi((kszeniu preliminowanych 
kwot o 12%. 
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Wspomnienie 

RYSZARD ZucHowsKI 
1933 -1998 

Dzialalnosc zawodowa kai:dego z nas skla
da si~ z sukces6w i porai:ek. Nie inaczej bylo 
tei: u Profesora .Zuchowskiego. Jego aktyw
nosc przypadla na lata zmian i przelom6 1 

czas podejmowania trudnych decyzji. Taki 
tei: decyzje Profesor po.dej~owal ~ie zaw.~t-e 
majqc poparcie w swor~ sr~dowrsku z~ ~~
dowym. Wiele Jego dzralan zaowoco f\fo 
osiqgni~ciami, kt6re chcialbym tu ch ia~lD 

roku 1972 zostal docentem. tq 
wy doktora habilitowanego o r 
1987, ana stanowisko profes F? 
nego zostal powolany w 1990 re 
ukowy profesora otrzymal w 1 
cjalizuje si~ w mechanice cial 
ponowal wlasnq koncepcj~ mra uszkod e 
nia materialu i doswiadczalnq; . . d"i CJ~ tej 
miary oraz ocen~ wplywu rofl ~ :a stanu na-

-"' ' . . 
pr~i:enia na procesy odks~ta · enra r znrszcze-
nia stali i:arowytrzymaly~h t warunkach cy
klicznych zmian temperatury. 

Pelnilliczne funkcje kierownicze. W latach 
1975-1978 zast~pcy dyrektora lnstytutu Ma
terialoznawstwa i Mechaniki Technicznej ds. 
Badan Naukowych i Wsp6lpracy z Przemy-
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Caly ubiegly rok akademicki uplynltl pod znakiem dzialan podejmo
wanych celem opracowania ostatecznej formuly nowej ustawy o szkol
nictwie wyzszym. Warto przypomniee, i:e jesienilt ubieglego roku ze
sp6l prof. Jerzego Osiowskiego, powolany jeszcze przez ministra Je
rzego Wiatra, konczyl jui: prace nad zaloi:eniami do tej ustawy, a nowy 
minister Miroslaw Handke deklarowal publicznie, ze projekt nowej 
ustawy przedloi:ony zostanie na obrady Prezydium Rzltdu najdalej w 
ci~u roku . 

Wyniki prac zespolu prof. Osiowskiego ukazaly si~ w postaci tzw. 
,i:6ltych ksilti:eczek", z kt6rych pierwszlt zacz~to rozpowszechniae juz 
we wrzesniu 1977 r. , a druga ukazala si~ w lutym roku nast~nego. Jak 
nalei:alo oczekiwae, obie ksilti:eczki wzbudzily wiele emocji i wywola
ly znaczny rezonans w srodowisku akademickim. Calose opracowania 
przyj~to jednak dose przychylnie zarzucajltc jedynie autorom pewien 
konserwatyzm w proponowanych rozwiltzaniach oraz brak wizji roz
woju szkolnictwa wyzszego w nieco dalszej perspektywie. 

Wkr6tce tei: powstal nowy zesp6l, tym razem pod patronatem Kon
ferencji Rektor6w Autonomicznych Szk6l Polskich (w skr. KRASP), 
kierowany przez przewodniczltcego tej Konferencji - prof. Jerzego 
Woi:nickiego. Wyniki prac tego zespolu opublikowano wczesnlt wio
snlt biei:ltcego roku w formie obszemego opracowania. Zawieralo ono 
szereg propozycji : bltdi: uzupelniajltcych, bltdz tei: altematywnych do 
zaloi:en zawartych w obu , z6ltych ksilti:eczkach". W6wczas tei: mini
ster Handke powolal dwuosobowy zesp6l autorski, kt6rego zadaniem 
mialo bye przygotowanie projektu ustawy z uwzgl~dnieniem zaloi:en 
zawartych w dotychczasowych opracowaniach, wynik6w przeprowa
dzonych konsultacji srodowiskowych i osobistych poglltd6w Ministra. 
W sklad tego zespolu weszli prawnicy: prof. Michal Sewerynski z Uni
wersytetu L6dzkiego oraz prof. Jan Wojtyla z Akademii Ekonomicznej 
w Katowicach. Projekt ustawy mial bye przygotowany do czerwca br., 
aby po kolejnych konsultacjach i wniesionych poprawkach trafie wcze
snltjesienilt na obrady Prezydium Rzltdu. 

Autorzy wywiltzali si~ z narzuconych im termin6w, jednaki:e Mini
ster, przed rozpowszechnieniem projektu, przeslal go do kilku wybra
nych przez siebie opiniodawc6w. Opinie okazaly si~ tak miai:di:ltce, ze 
Minister nie zdecydowal si~ na rozpocz~cie konsultacji srodowisko
wych i powolal nowy zesp6l o nieznanym blii:ej skladzie. KierujltCY 
tym zespolem wiceminister Jerzy Zdrada, na pytanie o losy projektu 
ustawy, oswiadczyl ostatnio, i:e czeka ai: profesorowie Sewerynski i 
Wojtyla poprawilt sw6j projekt, przy czym z callt pewnoscilt nie nastlt
pi to wczesniej niz w pierwszym kwartale przyszlego roku. Nie wyja
snil jednak jak wyobraza sobie dalszy tok prac nad ustawlt i moi:na 
s~d domniemywae, i:e prace te weszly w faz~ klasycznego poslizgu 
niekontrolowanego. 

ROWNAJWDOL 

Otuchlt napawa fakt, i:e sprawy szkolnictwa wyi:szego znajdujlt si~ 
nieustannie w centrum uwagi naszego parlamentu. Ostatnio, grupa 
posl6w specjalizujltcych si~ w problematyce szkolnictwa wyzszego, z 
Michalem Tomaszem Kaminskim, Stefanem Niesiolowskim, Marianem 
Pilk<t, Zdzislawem Puplt i Andrzejem Szkaradkiem na czele, wyst~ila 
z projektem ustawy zmieniajltcej ustaw~ z dnia 26 czerwca 1997 r. o 
wyi:szych szkolach zawodowych. Proponowane w projekcie zmiany 
dotyczltjednej tylko kwestii . Chodzi mianowicie o to, aby zawarte w 
art. 5 ust. 3 ustawy zdanie : ,Plan studi6w wieczorowych i zaocznych 
przewiduje nie mniej niz 80% godzin zaj~e dydaktycznych planowa
nych dla studi6w dziennych", zast~ie zdaniem: ,Plan studi6w wie
czorowych przewiduje nie mniej nii: 70%, a studi6w zaocznych nie 
mniej niz 50% godzin zaj~e dydaktycznych planowanych .dla studi6w 
dziennych". 

Obszeme uzasadnienie proponowanej zmiany ustawy sprowadzie 
moi:na do trzech punkt6w. Wg autor6w projektu ustawy: w okresie 3 
!at studi6w zaocznych nie spos6b zrealizowae calosci obcilti:en dydak-

tycznych wynikajltcych z obowiltzujltcej dotychczas ustawy, przecilt
i:enie obowiltzkowymi zaj~ciami powoduje, ze studenci z reguly prze
ci~ajlt okres studi6w, co wobec powszechnie platnych studi6w zaocz
nych dodatkowo obcilti:a ich budi:et i wreszcie zapis ustawy nie znaj
duje swojego odpowiednika w ustawie dotyczltcej szk6l akademickich 
w zwiltzku z czym te ostatnie moglt znacznie skracae czas studi6w za~ 
ocznych naruszajltc w spos6b nieuzasadniony zasad~ r6wnowai:nosci 
studi6w licencjackich w obu typach szk6l. 

.Rada.Gl6wna nie podzielila tych poglltd6w i zaopiniowala negatyw
me proJekt ustawy. Wg Rady Gl6wnej, zasad~ r6wnowaznosci odniese 
nalei:y przede wszystkim do wydawanych dyplom6w, kt6re Slt iden
tyczne niezalei:nie od trybu odbytych studi6w. Stltd tei: programy stu
di6w w przypadku wszystkich form kszta!cenia powinny bye podobne, 
a poglltd, ii: cz~se programu moze zostae przyswojona w trybie pracy 
wlasnej, nie znajduje potwierdzenia w dotychczasowej praktyce. Wy
nika to mi~dzy innymi z bilansu czasu studenta obcilti:onego dodatko
wo praclt zawodowlt. J edynym rozsltdnym rozwiltzaniem byloby wi~c 
odpowiednie wydlui:enie czasu studi6w zaocznych powyi:ej 6 seme
str6w z zachowaniem obowiltZUjltcego dotychczas zapisu ustawy. Przed
lui:enie planowanego okresu studi6w zwi~kszy bowiem obcilti:enie bu
di:et6w studenckich dokladnie o tyle, o ile zwi~ksza je teraz przeci~a
nie terrnin6w zaliczen, spowodowane nadmiemlt koncentracjlt zaj~c. 
Odplatnosc za studia zaoczne wprowadzona zostala zresztltprzez szkoly 
wyi:sze jedynie dlatego, i:e w uchwalanych corocznie budi:etach nie 
zapewniano odpowiednich srodk6w na potrzeby szkolnictwa wyzsze
go. Dziwic musi tei: fakt, i:e poslowie nie domagajlt si~ zwi~kszenia 
liczby godzin na zaocznych studiach licencjackich, prowadzonych w 
szkolach akademickich celem podniesienia poziomu ksztalcenia w tych 
szkolach, a na odwr6t zmierzajlt w swoim projekcie do obnizenia po
ziomu nowo tworzonych szk6l zawodowych. 

Przyznae trzeba, i:e ustawa o wyzszych szkolach zawodowych jest 
wyjlttkowym ,knotem legislacyjnym", naco Rada Gl6wna zwracala 
wielokrotnie uwag~juz w fazie jej przygotowywania. Nie wiadomo na 
przyklad, co oznacza poj~cie ,kierunek i/lub specjalnose zawodowa", 
ani kto i na jakiej zasadzie us tala nazwy tych, jak moi:na domniemy
wae, profili kszta!cenia zawodowego. Wiadomo juz natomiast, ze nie 
da si~ w pelnej zgodnosci z ustawlt opracowac sensownego statutu uczel
ni zawodowej . Problemy te nie niepokojltjednak posl6w i wydajlt si~ 
bez znaczenia wobec wagijak<t, ich zdaniem, przypisae nalei:y koniecz
nosci ograniczenia obcilti:en dydaktycznych na studiach zaocznych. 

I TY BF;DZIESZ EMERYTEM 

Emeryci i rencisci stanowilt w naszym, starzejltcym si~ spoleczen
stwie znaczltq i wcilti: rosnltq ilosciowo grup~ ludnosci. Z punktu 
widzenia interesu Panstwa, a taki:e interesu og6lnospolecznego, grupa 
ta jest malo perspektywiczna i obcilti:a w coraz wi~kszym stopniu tlt 
cz~se spoleczenstwa, kt6ra w niemalym trudzie wytwarza doch6d na
rodowy. Na szcz~scie, dzi~ki przeprowadzonym w ostatnich latach re
forrnom systemu emerytalnego, ograniczono emerytom i rencistom 
moi:liwosci uzyskiwania nadmiemych zarobk6w ograniczajltc skutecz
nie wysokosc przyznawanych rent i emerytur oraz stwarzajltc mecha
nizm umoi:liwiajltCY cofni~cie przyznanychjui: swiadczen w przypad
ku uzyskiwania dodatkowych przychod6w z tytulu wykonywanej pra
cy. Przez czyste przeoczenie mechanizm ten nie dzialal jednak w przy
padkach gdy przychody te nie byly obj~te obowiltzkiem odprowadza
nia skladek na ubezpieczenia spoleczne. 

Sprytni emeryci nagminnie wykorzystywali to niedopatrzenie zawie
rajltc umowy o dzielo na pisanie ksilti:ek i artykul6w, wykonywanie 
ekspertyz, opracowywanie opinii i recenzji, przyjmowanie zaproszen 
do wygloszenia referat6w bltdZ wyklad6w, przeprowadzanie konsulta
cji itp. Nie ograniczali si~ przy tym do prowadzenia tej dzialalnosci na 
terenie kraju lecz bez skrupul6w wykorzystywali do czerpania docho
d6w kontakty zagraniczne, nawiltzane jeszcze cz~sto w okresie swej 
dawnej aktywnosci zawodowej. Projekt nowej ustawy o emeryturach i 
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rentach z Funduszu Ubezpieczen Spolecznych przewiduj'lcy skutecz
ne ukr6cenie tych nieodpowiedzialnych i naruszaj'lcych sprawiedliwosc 
spoleczn'l praktyk przedlozono do zaopiniowania Radzie Gl6wnej. 

W dniu 21 pazdziernika br. Prezydium Rady Gl6wnej, po zapozna
niu si({ z projektem ustawy, wyrazilo swoj'l opini({ w formie stanowiska 
o numerze porz<1dkowym 37/98. Ku wielkiemu zapewne zaskoczeniu 
autor6w projektu ustawy w stanowisku tym stwierdza si({ m.in.: ,Zde
cydowany sprzeciw budz'l ust. 2 i 4 art. 102 umozliwiaj'lce zawiesza
nie prawa do emerytury w razie osiClgania przychod6w ze zr6del takich 
jak incydentalnie zawierane umowy o dzielo lub zlecenia nie stano
wi'lce stalego zr6dla dochodu. Proponowane ograniczenia uderzaj'l 
szczeg6lnie w ludzi nauki, tw6rc6w i wysokiej klasy specjalist6w pu
blikuj'lcych w prasie fachowej oraz opracowuj'lcych opinie i eksperty
zy na zlecenie m.in. instytucji publicznych, w tym S'ld6w i innych or
gan6w orzekaj'lcych. Prezydium Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzsze
go pragnie podkreslic, ze mozliwie efektywne wykorzystanie wysoko
kwalifikowanej kadry jest jednym z podstawowych warunk6w utrzy
mania tempa rozwoju spolecznego (edukacja) i gospodarczego kraju". 

Stanowisku takiemu trudno si({jednak dziwic. Wi({kszosc czlonk6w 
Prezydium Rady Gl6wnej jest przeciez w wieku przedemerytalnym. 

KLF;SKA URODZAJU 

W okresie dw6ch zaledwie miesi({cy letnich: lipca i sierpnia Minister 
Edukacji Narodowej utworzyl 18 nowych, wyzszych szk6l zawodo
wych, w tym 9 szk6l niepanstwowych. Panstwowe Wyzsze Szkoly Za
wodowe powstaly w Tarnowie, Koninie, Legnicy, Nowym S<1czu, El
b!Clgu, Jeleniej G6rze, Jaroslawiu, Gorzowie Wielkopolskim i Sulecho
wie. Szkola jeleniog6rska nosi nazw({ ,Kolegium Karkonoskie w Jele
niej G6rze" i zamierza uruchomic ksztalcenie w specjalnosciach: ,j({
zyk polski", ,pedagogika opiekuncza z wychowaniem fizycznym" oraz 
,elektrotechnika i telekomunikacja". Rektorem tej swietnie zapowia
daj'lcej si({ uczelni zostal utalentowany organizator i wybitny uczony 
Politechniki Wrodawskiej - prof. Tomasz Winnicki, specjalizuj'lCY 
si({ w problematyce szeroko rozumianej ochrony srodowiska. 

Opr6cz wymienionych wyzej uczelni panstwowych zezwolono r6w
niez na utworzenie: Wyzszej Szkoly Zawodowej Handlu i Rachunko
wosci w Poznaniu, Wyzszej Szkoly Ekonomii Stosowanej i Handlu 
Zagranicznego w Radomiu, Wyzszej Szkoly Humanistyczno-Ekono
micznej im. Jana Zamojskiego w Zamosciu, Wy:Zszej Szkoly Marke
tingu i Zarz<1dzania w Kutnie, Wyzszej Szkoly Biznesu w Radomiu, 
Wyzszej Szkoly Przedsi({biorczosci i Administracji w Lublinie oraz 
Wyzszych Szk6l Bankowych we Wroclawiu, Toruniu i Gdansku . Tym 
samym, licz'lc od dnia wejscia w :Zycie ustawy o szkolnictwie wyzszym, 
tj. od 27 wrze§nia 1990 r., utworzono w Polsce 146 wyzszych szk6l 
niepanstwowych, z kt6rych 21 rna uprawnienia do prowadzenia stu
di6w magisterskich, nadane przez kolejnych Ministr6w Edukacji Na
rodowej cz({sto wbrew opiniom Rady Gl6wnej. 

Ogromny wzrost liczby wyzszych szk6l niepanstwowych oraz po
wstawanie w ostatnim czasie panstwowych, wyzszych szk6l zawodo
wych powoduje, ze szkoly utworzone wiele !at wczesniej, a posiadaj'l
ce juz okres1ony dorobek i pewn'l tradycj({, chcialyby wyr6znic sit< 
zmieniaj'lc dotychczasow'l nazw({ szkoly wyzszej na akademi({, poli
technik({, czy moze najlepiej na uniwersytet. Uchwaly Rady Gl6wnej 
okreslaj'lce warunki uzywania takich nazw stwarzaj'l pewne hamulce 
tym tendencjom. 

Ostatnio jednak Rada Gl6wna zaopiniowala pozytywnie projekty 
ustaw o zmianie nazwy Wyzszej Szkoly Pedagogiczno-Rolniczej w 
Siedlcach na Podlask<1Akademi({ Pedagogiczno-RolniCZ'l oraz Wyzszej 
Szkoly Pedagogicznej im. Komisji Edukacji Narodowej w Krakowie 
na Akademi({ Pedagogiczn'l im. Komisji Edukacji Narodowej w tym 
miescie. Obie szkoly spelnialy bowiem z nadmiarem wymagania okre
slone w stosownej uchwale Rady Gl6wnej, a Wyzsza Szkola Pedago
giczna z Krakowa moglaby nawet ubiegac si({ o przeksztalcenie w uni
wersytet. 

NISKIE INTRYGI 
Na przelomie wrzesnia i pazdziernika br. w prasie krajowej pojawily 

si({ doniesienia o wydarzeniach w Nisku. To niewielkie miasto, polo
zone w dawnym wojew6dztwie tarnobrzeskim, stalo si({ powszechnie 
znane dzi({ki swojej uczelni , a scislej m6wi'lc dzi({ki wydarzeniom ja
kie si({ na tej uczelni rozegraly. Wyzsza Szkola Ekonomiczna w Nisku 
utworzona zostala w kwietniu 1997 r. na podstawie decyzji 6wczesne
go ministra Jerzego Wiatra, podj({tej wbrew negatywnym opiniom Rady 
Gl6wnej, wyrazonym w odniesieniu do dw6ch kolejno skladanych 
wniosk6w i zawartym w uchwalach Nr 347/96 z dnia 28 listopada 1996 
r. oraz Nr 31 /97 z dnia 20 marca 1997 r. W obu przypadkach negatyw
ne opinie uzasadniane byly niewlasciwym doborem specjalnosci prze
widzianych do zatrudnienia nauczycieli akademickich oraz szczupl'l 
bazll., a w szczeg6lnosci brakiem dost({PU do odpowiednio wyposazo
nej biblioteki . 

Zalo:Zycielem szkoly jest sp6lka z o.o. o nazwie ,Druktur", kt6ra 
wczesniej juz uzyskala zgod({ na utworzenie podobnej uczelni wyzszej 
w Warszawie oraz prowadzi kilka szk6l policealnych. Ministerstwo Edu
kacji Narodowej zatwierdzilo na okres 1 roku tymczasowy Statut no
wej szkoly, a prezes sp6lki powolal na ten okres rektora rezerwuj'lc 
r6wnoczesnie sobie stanowisko kanclerza. Ksi«gowosc szkoly prowa
dzona bylaw Warszawie i tam tez wplywaly wszelkie przychody po
chodz'lce z dzialalnosci szkoly. 

Szybko min<1l rok wyt({zonej pracy pedagogicznej i harmonijnej 
wsp6lpracy calego zespolu. Ani si({ tez prezes sp6lki , a zarazem kanc
lerz szkoly, obejrzal jak uplyn'll r6wniez okres wa:lnosci statutu i ka
dencja powolanego rektora. Urz({dUj'lCY na miejscu prorektor szkoly 
uznal, iz przeoczenie to stwarza niepowtarzaln'l okazj({ dokonania sku
tecznego przewrotu. W okresie urlopowym zwolal nadzwyczajne po
siedzenie senatu, naklonil ten organ do powierzenia mu obowi<1zk6w 
rektora i odwolania dotychczasowego kanclerza, a nast({pnie, korzy
staj'lc z posiadanych uprawnien, otworzyl w miejscowym oddziale ban
leu konto, na kt6rym zacz'll gromadzic wplywy pochodz'lce z czesne
go. Do Warszawy przestaly wplywac pieni<1dze, a to nie moglo juz ujsc 
uwadze pana prezesa i cala sprawa szybko si({ wydala. Prezes sp6lki, a 
zarazem kanclerz szkoly, dzialal teraz blyskawicznie i zdecydowanie. 
Zebra! zatrudnionych w sp6lce ochroniarzy, wyruszyl do Niska, zdo
byl szturmem zamkni({te budynki szkoly i polo:Zyl kres puczowi zwal
niaj'lc z pracy wszystkich rebeliant6w i przywracaj'lc wladz({ prawowi
temu rektorowi . Rebelianci nie dali jednak za wygran'l. WciClgn({li do 
rozgrywki student6w i w Nisku rozpocz({ly si({ manifestacje pod ha
slem ,Warszawiacy do Warszawy". Przy okazji poszly w ruch jajka i 
inne, typowe w takich przypadkach akcesoria. R6wnoczesnie, obie stro
ny n({kaly Ministerstwo Edukacji Narodowej pismami domagaj'lc si({ 
rozstrzygni({cia sporu na swoj'l korzySC. Zniecierpliwiony Minister, 
zdopingowany zapewne tak:le tonem doniesien prasowych, podj<1l ostat
nio m({Skll., a zarazem bezprecedensow'l decyzj({ i rozwi'lzal szkol({. 

Czlonkowie Rady Gl6wnej przyj({li z aprobat'l decyzj({ Ministra o 
rozwi'lzaniu szkoly, a bior'lc pod uwag({ okolicznosci towarzysz'lce jej 
utworzeniu mogliby zapewne miec powody do pewnej satysfakcji. I 
pewnie by mieli gdyby nie swiadomosc, ze kilkuset student6w szkoly 
bt<dzie teraz musialo zaplacic za swoj'l latwowiernosc i niefrasobli
wosc innych. 

NASZ CZLOWIEK W KAWSZ 

Minister Edukacji Narodowej przedstawil Radzie Gl6wnej do zaopi
niowania list({ os6b, kt6re uzupelnic maj'l sklad Komisji Akredytacyj
nej Wyzszego Szkolnictwa Zawodowego. Uzupelnienie to bylo koniecz
ne w zwi'lzku z utworzeniem pierwszych szk6l zawodowych oraz re
zygnacj'l kilku dotychczasowych czlonk6w tej Komisji. Wsr6d zglo
szonych przez ministerstwo kandydat6w znalazl si({ znany w srodowi
sku wroclawskim profesor Politechniki Wroclawskiej- Janusz Pawli
kowski. Rada Gl6wna zaaprobowala wszystkie przedstawione kandy
datury. 

Opracowal dla ,Pryunatu " 
prof. Andnej Halas 
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Ulamkowv kwantowv efekt Halla 

Nagroda Nobla 1998 - fizyka 

Tegoroczna Nagroda Nobla z fizyki zostala przyznana tr6jce na
ukowc6w: D.C.Tsui, H.L.Stormerowi i R.B.Laughlinowi za odkry
cie (dw6m pierwszym) i za opisanie (trzeciemu) tzw. ulamkowego 
kwantowego efektu Halla. Nagrod(( Nobla z kwantowego efektu 
Halla przyznano juz wczesniej - K. von Klitzingowi (1985) za od
krycie calkowitego kwantowego efektu Halla. Czym si« r6zni'l_ te 
efekty, albo na czym pol ega zasadnicza nowose w ulamkowym efek
cie, ze przyznano drug'!_ nagrod<t? R6znica jest zasadnicza: o ile 
efekt calkowity wyjasnie mozna bylo w oparciu o znane podstawy 
fizyczne, o tyle efekt ulamkowy wprowadzil nas w zupelnie nie
znany swiat fizyki uklad6w dwuwymiarowych. Pytanie podstawo
we: czy w og6le moze istniee kwantowy uklad dwuwymiarowy? 
- Odpowiedz eksperymentalna jest twierdz'l_ca. 

Jesli budowae mechanik« kwantow'l_ dla uklad6w dwuwymiaro
wych, to okazuje si(( niese ona nowe, nieznane mozliwosci. W szcze
g6lnosci statystyka kwantowa jaka moze si« realizowae w dw6ch 
wymiarachjest bogatsza (w trzech wymiarach przestrzennych mamy 
dwie mozliwosci: fermiony i bozony, w dw6ch wymiarach mog'l_ 
si(( realizowae cz'l_stki o egzotycznej statystyce zwane anyonami). 
Idea Laughlina, kt6ra posluzyla mu do opisania ulamkowego kwan
towego efektu Halla, zawiera si« w postaci jego funkcji falowej, 
kt6ra jest now'!_ realizacj'l_ statystyki fermionowej (funkcja zmienia 
znak przy przestawieniu dw6ch cz'l_stek, ale faza powstala przy za
mianie jest nieparzyst'l_ wielokrotnosci'l_ p) - takie cz'l_stki nazywa
my dzis zlozonymi fermionami. 

W skr6cie, efekt eksperymentalny dla calkowitego kwantowego 
efektu Halla wi'I_Ze si(( ze struktur'l_ poziom6w energetycznych dwu
wymiarowego gazu elektron6w w polu magnetycznym - zwanych 
poziomami Landaua. Zmiana zapelnienia poziom6w Landaua przy 
zmianie pola magnetycznego wi'l_ze si(( z efektami oscylacji wiel
kosci makroskopowych np. przewodnictwa (tzw. efekt Szubniko
wa-de Haasa) . 

W obszarze ulamkowego kwantowego efektu Halla, zapelniony 
(w cz((sci) jest tylko najnizszy poziom Landaua i nie moina oczeki
wae juz podobnych oscylacji. Tymczasem, zupelnie podobny efekt 
jak dla calkowitych zapelnien poziom6w Landaua zaobserwowano 
dla cz((sciowego zapetnienia najnizszego poziomu. 

Jakosciowe wyjasnienie i zrozumienie efektu ulamkowego przy
szlo z rozwazan symetrii funkcji Laughlina. 

Zlozone fermiony mozna zrealizowae poprzez ,doczepienie" do 
elektron6w parzystej wielokrotnosci (najmniej dwa) kwantu stru
mienia pola magnetycznego (he/e) . Taka operacja nie zmienia sta
tystyki CZ'I_Stek, nadal SCI_ fermionami. Okazuje si((jednak, ze fikcyj
ne strumienie pol a mog'l_ przybrae calkiem realne ksztalty. 

W 1993 roku zaproponowano i zaobserwowano (takZe przy udzia
le Tsui i Stormera) istnienie stanu ,metalicznego" dla zapelnienia 
1/2 najnizszego poziomu Landaua (jest to tzw. metal Halla) . Dla 
zapelnienia 1/2 na jedn'l_ cz'l_stk« przypadaj'l_ dokladnie dwa kwanty 
strumienia zewn((trznego pola magnetycznego. Jesli przejse do opisu 
zlozonych fermion6w, to pole zewn((trzne dokladnie likwidowane 
jest przez usrednione pole zlozonych fermion6w. I rzeczywiscie, 
eksperyment pokazal, ze uklad dla zapelnienia 1/2 (odpowiada to 
gigantycznym polom magnetycznym - rz((du 20T, czyli prawie na 
granicy dzisiejszych mozliwosci technologicznych) zachowuje si(( 
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tak, jakby pola magnetycznego w og6le nie bylo. Rzuca to nowe 
swiatlo na natur(( pola magnetycznego i na jego oddzialywanie z 
materi'l_. Badaj<tc uklad dla innych zapelnien stwierdza si«, ze zlo
zone fermiony reaguj'l_ na pole, kt6re jest r6znic'l_ mi((dzy polem 
rzeczywistym a polem dla zapelnienia 112. W takim polu efektyw
nym ulamkowy efekt Halla moze bye znakomicie wytlumaczony w 
kategoriach efektu calkowitego ale dla pola efektywnego. 

Teoria zlozonych fennion6w i prace eksperymentalne w obszarze 
ulamkowego kwantowego efektu Halla SCI_ nadal rozwijane - przy
kladem mog'l_ bye eksperymenty dla dw6ch warstw zlozonych fer
mion6w, lub propozycja stanu ,nadprzewodz'l_cego" zlozonych fer
mion6w dla zapelnienia 5/2. 

Sukces teorii Laughlina, a nast«rnie zlozonych fermion6w pro
wadz'l_ nas w swiat fizyki uklad6w dwuwymiarowych, kt6ry zaska
kuje nieoczekiwanymi mozliwosciami. 

Nalezy dodae, ze znakomity wklad w rozumienie ulamkowego 
kwantowego efektu Halla wniesli, obok trzech noblist6w, takze: F. 
D.M.Haldane (teorie hierarchiczne, nowa definicja statystyki ulam
kowej), B.I.Halperin (fizyka kwazicz'l_stek Laughlina, wsp6lautor 
pracy proponuj'l_cej metal Halla), J.K.Jain (uog6lnil funkcj(( Lau
ghlina, tw6rca nazwy "zlozone fermiony"), R.L.Willet (pierwszy 
eksperyment dla metalu Halla), J.P.Eisenstein (eksperymenty dla 
zapelnienia 512), N. Read (wklad w zrozumienie stanu metaliczne
go) i wielu innych. 

Z osi~tgni\!c grupy 
(tematyk'l_ zlozonych fermion6w i anyon6w zajmuje si« od kilku 

!at grupa w skladzie: prof. L.Jacak, dr P.Sitko, mgr. K.Wieczorek): 
- skonstruowanie teorii nadprzewodnictwa anyonowego w nie

zerowych temperaturach 
- pierwsze prace z tematyki zlozonych fermion6w z 1994, w 

szczeg6lnosci dla metalu Halla (prace te nale:l'l_ do pierwszych z tej 
tematyki, na pocz'l_tku uzywalismy nazwy superfermiony, co bar
dzo oburzylo J.K.Jaina) 

- monografia ,Anyony i zlozone fermiony" (Jacak, Sitko, Wie
czorek, Oficyna Wyd. P.Wr. 1995) 

- wsp6lpraca z prof. J.Quinnem (z Uniwersytetu w Tennessee), 
kt6ra zaowocowala seri'l_ prac opublikowanych w najlepszych cza
sopismach amerykanskich 

- pr6ba pierwszego formalnego opisu zlozonych fermion6w w 
j((zyku grup homotopii (praca doktorska mgr. K.Wieczorka) 

dr Piotr Sitko 
Instytut Fizyki PUt 

Warto przypomnicc, ze praca doktorska dr Piotra Sitki (1995 r.) z zakresu 
teorii zlozonych fermion6w uznana zostala za najlepSZll w Polsce pracl( dok
torskll z fizyki w Ia tach 1995-97 i wyr6zniona zostala specjalnll nagrodll Fun

dacji na Rzecz Nauki Polskiej . 
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Zastosowania komputer6w w chemii 

Nagroda Nobla 1998 - chemia 

John A.Pople 

Tegorocznlj_nagrod!{ Nob! a z dziedziny chemii uzyskali dwaj Eu
ropejczycy osiedleni w Stanach Zjednoczonych: prof. John A.Po
ple oraz Prof. Walter Kohn, kt6rzy w duzym stopniu przyczynili 
si!{ do rozwoju i popularyzacji metod chemii obliczeniowej - in
formatyki chemicznej (computational chemistry), znajdujl\_cych 
obecnie wiele praktycznych zastosowan w innych dziedzinach nauk 
chemicznych, materialowych i biologicznych. 

Prof. Pople jest kolejnym noblist(l z dziedziny chemii wywodzl\_
cym si!{ z grona matematyk6w (doktorat w Cambridge w 1951 r.) . 
Poprzednim byl goszczlj_cy niedawno w Instytucie Chemii Fizycz
nej i Teoretycznej amerykanski krystalograf prof. Hauptman (Pry
zmat nr 65, str. 7, 1996). Juz w roku 1929 tw6rca fizyki kwantowej 
P.A. M. Dirac stwierdzil, ze w r6wnaniach mechaniki kwantowej 
zawarty jest opis calej wiedzy chemicznej , ale poniewaz Sl\. one 
zbyt zlozone, niemozliwe jest ich rozwilj_zanie. Pojawienie si!{ kom
puter6w nie od razu poprawilo sytuacj!{, poniewaz konieczne stalo 
si!{ opracowanie wydajnych metod obliczeniowych i oprogramo
wania. Wlasnie w tym zakresie najwi!{ksze Sl\. zaslugi prof. Pople'a, 
kt6ry z kilkoma pokoleniami doktorant6w od ]at szescdziesi(ltych 
rozwijal kwantowo-chemiczne metody obliczeniowe i system opro
gramowania GAUSSIAN b<tdli.CY obecnie najcz!{sciej u±ywanym 
programem w akademickich centrach superkomputerowych na swie
cie. Warto wiedziec, ze we Wroclawskim Centrum Sieciowo-Su-
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perkomputerowym uzytkownicy tego programu konsumuj(l ponad 
90% dost!{pnych mocy obliczeniowych! Poniewa± zapotrzebowa
nie na moe obliczeniow(l wsr6d chemik6w jest znacznie wi!{ksze, 
wroclawscy u±ytkownicy Gaussiana wykorzystujll. tez du±ll. cz!{sc 
zasob6w Centr6w Superkomputerowych w Poznaniu i Warszawie. 
0 Stopniu z}ozonosci tego Oprogramowania swiadczy naSt!{PUj'lCe 
por6wnanie: od roku 1980, gdy uruchamialem w Centrum Oblicze
niowym Politechniki na EMC RIAD 32 pierwsz'l wersj!{ programu 
GAUSSIAN 70, jego rozmiary wynosz(lce ok. 13.000 linii kodu 
zr6dlowego w j!{zyku Fortran zwi!{kszyly si<t obecnie do ponad 
200.000 linii! Wychowankowie Profesora Popla zalozyli kilka nie
zle prosperuj'lcych firm softwarowych (Gaussian Inc ., Wavefunc
tion Inc., Hyperchem, Q-Chem), kt6rych obroty wielokrotnie prze
wyzszaj'lkwot!{przyznawan(llaureatom nagrody Nobla . Warto do
dac, ze jedn'l z pierwszych adaptacji GAUSSIANA do systemu Li
nux dokonal dr K.Strasburger z I-30, dzi<tki czemu stalo si!{ mozli
we wejscie systemu , pod strzechy" na IBM PC. Kilku pracowni
k6w Politechniki mialo okazj!{ wsp6lpracowac z Prof. Poplem (dr 
A.Sawaryn) i jego uczniem Dr P.C.Hariharanem (dr hab. S.Roszak 
i nizej podpisany), czego efektem jest ponad 25 wsp61nych publi
kacji . Warto dodac, ze w przyszlym roku gosciem Politechniki b<t
dzie jeden z najmlodszych, ale tez najbardziej uznanych (ponad 
3000 cytowan w SCI!) wychowank6w Szkoly Pople'a, Prof. Martin 
Head-Gordon z University of California at Berkeley. W ramach 
mi!{dzynarodowych warsztat6w (New Trends in Computational 
Methods for Large Molecular Systems) wspomaganych przez pol
sko-amerykanska fundacje im. Sklodowskiej-Curie przedstawi on 
swoje przelomowe prace nad liniowo skalowalnymi algorytmami, 
kt6re majq szans!{ kolejnego zrewolucjonizowania tej dziedziny. 
Docenila to ostatnio fundacja Packarda przyznaj(lc Prof. Head-Gor
donowi kwot!{ r6wnlj_polowie nagrody Nobla. 

Z kolei drugi tegoroczny laureat - prof. Kohn (doktorat z fizyki 
uzyskany w Harvard University) wni6sl duzy wklad w rozw6j teo
rii funkcjonal6w g!{stosci DFT umozliwiaj'lcej prowadzenie obli
czen dla bardzo duzych uklad6w molekularnych 0 potencjalnym 
znaczeniu praktycznym w biotechnologii lub inzynierii materialo
wej . Mog'l to bye nawet cale enzymy zawieraj'lce kilkaset atom6w. 
Nalezy dodac, ze jedne z pierwszych obliczen dla tak duzych cz(l
steczek metod'l DFT wykonal polski chemik teoretyk pracuj'lCY w 
USA (Cray Research, Molecular Simulations Inc .) dr Jan Andzelm 
wywodz'lCY si!{ z renomowanej Pracowni Chemii Kwantowej prof. 
Kolos ana Uniwersytecie Warszawskim (Pryzmat nr 74, str. 9, 1996). 
Istotny wklad w rozw6j DFT wniesli takze inni polscy teoretycy: 
prof. R.Nalewajski z UJ, prof. J.Cioslowski z Florida Supercompu
ter Center i prof. L.Komorowski z Politechniki Wroclawskiej . 

Dzi<tki burzliwemu post!{powi w rozwoju nowych metod chemii 
obliczeniowej mozliwe stalo si!{ dzisiaj przewidywanie struktury i 
wlasnosci cz'lsteczek chemicznych na drodze calkowicie teoretycz
nej, uzupelniaj'lce lub wr!{CZ zast!{pUj'lce wyniki doswiadczalne . 
Popularne zastosowania tych technik obejmuj'l projektowanie no
wych lek6w, material6w molekulamych, a nawet identyfikowanie 
skladu materii mi!{dzygwiezdnej. Kilka zespol6w naukowych z I-5 , 
I-30 i I-27 intensywnie wykorzystujl\_cych opisane metody zam6wi
lo wlasnie najnowsza wersje programu GAUSSIAN 98, kt6r'l dys
ponowac b<tdzie pionier zastosowan chemii kwantowej na polskich 
uczelniach technicznych - prof. H.Chojnacki z 1-30. Oprogramo
wanie to wykorzystywane jest r6wniez przez student6w pierwszej 
w kraju interdyscyplinamej specjalizacji Informatyka Chemiczna 
uruchomionej na Politechnice Wroclawskiej w 1994 r. Ostatnio 
podobn'l specjalizacj!{ wprowadzil wzorem Politechniki r6wniez 
Uniwersytet Wroclawski. 

W.A.Sokalski 
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Profesor nauk technicznych 
dr hab. inz. 

ANTONI BIEGUS 

Postanowieniem z dnia 22 paidziernika 1998 roku Prezydent 
RP nadal tytul naukowy profesora nauk technicznych dr hab. int 
Antoniemu Biegusowi. 

Profesor Antoni Biegus urodzil sit( w 1947 roku. Do szkoly pod
stawowej oraz Iiceum og61noksztalqcego uczttszczal w Przemy
s1u. W 1966 roku podjql studia na Wydzia1e Budownictwa L<tdo
wego Po1itechniki Wrodawskiej we Wrodawiu, kt6re ukonczyl w 
1971 r. jako magister incynier budownictwa 1qdowego. Nastf(pnie 
podjql pracf( w Instytucie Budownictwa PWr w Zakladzie Konstruk
cji Metalowych, gdzie pracuje do chwi1i obecnej . 

W 1976 r. prof. Antoni Biegus obronil practt doktorskq pt., Stan 
graniczny struktury przestrzennej z warunku zniszczenia pelnoscien
nej warstwy zewn~trznej" , w 1984 r. zlozyl przed Radq Wydzialu 
Budownictwa Lqdowego i Wodnego PWr ko1okwium habi1itacyjne 
na podstawie rozprawy pt. ,NosnoH: graniczna sciskanych blach 
faldowych ". 

W 1985 r. prof. Antoni Biegus zostal powolany na stanowisko 
docenta, a w 1992 r. na stanowisko profesora nadzwyczajnego PWr. 

W 1978 r. byl na stazu naukowym na Politechnice Budapeszten
skiej. 

Projektowe uprawnienia budowlane prof. Antoni Biegus uzyskal 
1983 r. Od tego czasu jest rzeczoznawq budowlanym Polskiego 
Zwictzku Inzynier6w i Technik6w Budownictwa, zas od 1992 r.
rzeczoznawcq budowlanym z listy Wojewody UW- Wroclaw upo
waznionym do wykonywania ekspertyz na terenie calego kraju. 

W ciqgu 28-1etniej pracy na uczelni prof. Antoni Biegus opubli
kowal ponad 80 prac naukowych, w tym 32 indywidualne. Na do
robek ten sklada sit( mittdzy innymi 5 ksiqzek (w tym 4 autorskie), 8 
artykul6w w czasopismach Polskiej Akademii Nauk, 24 artykuly w 
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czasopismach naukowo-technicznych, 8 referat6w na konferencjach 
zagranicznych, 34 referaty na krajowych konferencjach, 3 patenty. 
Ponadto napisal ponad 120 prac o charakterze naukowo-badaw
czym, projektowym, wdrozeniowym i ekspertyzowym dla potrzeb 
przemyslu. 

Wittkszosc prac prof. Antoniego Biegusa dotyczy teorii i projek
towania metalowych konstrukcji budowlanych . Gl6wnymi dziedzi
nami jego zainteresowail naukowych sq: stany graniczne przestrzen
nych konstrukcji prf(towych, statecznosc i zginanie drugiego rzttdu 
prf(t6w i plyt, nosnosc graniczna oraz przystosowanie konstrukcji 
do zmiennych obciqzen, losowa nosnosc graniczna system6w kon
strukcyjnych, a takze nosnosc graniczna konstrukcji cienkoscien
nych w zlozonych stanach obciqzenia. 

W 1997 roku prof. Antoni Biegus opublikowal w Wydawnictwie 
Naukowym PWN dwie autorskie ksi<tZki: ,Nosnosc graniczna sta
lowych konstrukcji pr~towych" oraz ,Polqczenia srubowe" doty
czqce teorii projektowania sta1owych konstrukcji budowlanych. 
Wysokie wa1ory naukowe i dydaktyczne tych ksiqzek zostaly na
grodzone Nagrodct Ministra Edukacji Narodowej . 

Zar6wno wyniki Jego badan naukowych jak i inne rozwiqzania 
inzynierskie znalazly szerokie zastosowanie w praktyce (okolo 50 
opracowan naukowych i rozwiqzan konstrukcyjnych zostalo wdro
zonych przynoszqc niejednokrotnie znaczne efekty ekonomiczne). 
Za wklad do rozwoju techniki budowlanej prof. Antoniego Biegu
sa na1eZy uznac opracowanie konstrukcji system6w przekryc struk
turalnych o duzych rozpif(tosciach: czterospadowych oraz o spad
kach przekqtnych (opatentowany), systemu niekonwencjonalnych 
(opatentowanych) dzwigar6w plytowo-prf(towych, zaprojektowa
nie zrealizowanych prototypowych przekryc strukturalnych, a tak
ze opracowanie konstrukcji srubowych polqczen tloczqcych (umoz
liwiajqcych przekazywanie du:Zych skoncentrowanych obciqzen sku
pionych na cienkie b1achy meta1owe) . 

Prof. A. Biegus jest czlonkiem Sekcji Konstrukcji Meta1owych 
Komitetu Inzynierii Lqdowej i Wodnej PAN oraz Komisji Budow
nictwa i Mechaniki PAN we Wroclawiu. 

J ego dzialalnosc dydaktyczna zwiqzana jest z Wydzialem Budow
nictwa Lqdowego i Wodnego, gdzie prowadzi wyklady z Konstruk
cji metalowych oraz Niezawodnosci i stan6w granicznych. Opraco
wany przez Niego podrttcznik Podstawy probabilistycznej analizy 
bezpieczeizstwa konstrukcji jest praktycznie pierwszym konsekwent
nym przedstawionym na pismie wprowadzeniem do dydaktyki sta
nu wiedzy na temat niezawodnosci budowli. 

W 1atach 1987-1991 prof. Antoni Biegus pelnil funkcjf( zastf(pcy 
dyrektora Instytutu Budownictwa PWr do spraw Dydaktyki, przy
czyniajqc sit( do istotnego usprawnienia nauczania, a w latach 1988-
1990 pelnil funkcjf( kierownika Studium Podyp1omowego w Insty
tucie Budownictwa PWr. 

Za swq dzialalnosc naukowq, dydaktycznq i organizacyjnq prof. 
Antoni Biegus otrzymal dwie nagrody Ministra Budownictwa, Na
grodtt Ministra Edukacj i, 12 nagr6d JM Rektora Politechniki Wro
clawskiej, 6 nagr6d Dziekana Wydzialu Budownictwa Lctdowego i 
Wodnego PWr oraz 6 nagr6d Dyrektora Instytutu Budownictwa PWr. 
Jest odznaczony Zlotym Krzyzem Zaslugi oraz Zlotq Odznakq 
Po1itechniki Wroclawskiej. 

Prof. Antoni Biegus jest znawcq i kolekcjonerem starych zega
r6w. Wiele czasu poswif(ca przywracaniu pierwotnego stanu tech
nicznego antycznych czasomierzy. Potrafi zar6wno naprawic stare, 
uszkodzone mechanizmy jak i rekonstruowac brakujqce lub znisz
czone czttsci obudowy zegar6w. 0 
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Spiewa ,Cansonanza" 
Znany na Politechnice Wroclawskiej ch6r ,Consonanza" dziala 

od 1973 roku. Powstal jako Ch6r Kameralny PWr ,Wroclawscy 
Madrygalisci". Kontynuuje stuletni'l tradycjtt ch6r6w studenckich 
na Politechnice Wroclawskiej i Lwowskiej . 

Na Politechnice Wroclawskiej pierwszy ch6r powstal ju:i: w 
1946 r., a jego zalo:i:yciele - prof Andrzej Kordecki i prof Mieczy
slaw Zachara - nawi'lzywali do swoich doswiadczen z Lwowskie
go Ch6ru Technickiego. Zalo:i:ony przez nich zesp6l w ci'lgu pra
wie cwiercwiecza swego istnienia dal podwaliny m.in. pod Ch6r 
Mieszany Kola Medyk6w, Akademicki Ch6r Uniwersytecki i Aka
demicki Ch6r G6miczy (obecnie znany jako Akademicki Ch6r Po
litechniki Wroclawskiej) . 

W 1972 r. z pierwotnego ch6ru, kt6ry obchodzil wlasnie swoje 
25-lecie, wyodrttbnila sitt grupa kilkunastu najbardziej zaanga:i:o
wanych os6b, kt6re utworzyly Ch6r Kameralny PWr pod kierun
kiem Mieczyslawa Matuszczaka. W rok p6Zniej zesp6l przyj'll na
zwtt ,Wroclawscy Madrygalisci". Ju:i: wtedy pracowal on nad XVI
i XVII-wiecznym repertuarem, przede wszystkim nad wokalntlpO
lifoni11. a cappella mistrz6w renesansu i wczesnego baroku. W re
pertuarze dominowaly wloskie madrygaly. Politechnika Wroclaw
ska, kt6ra od pocz'ltku sprawowala mecenat nad ch6rem, wyposa
:i:yla go w stylowe stroje zaprojektowane wedlug renesansowych 
wzor6w. S11. nie tylko pittkne, pozwalaj'l te:i: sluchaczom lepiej od
czuc ducha epoki . (Na str. III okladki widzimy zesp6l koncertuj11.cy 
na obchodach XXX-lecia Filii PWr w Walbrzychu.) 

Wkr6tce Wroclawscy Madrygalisci stali sittjednym z najbardziej 
znanych ch6r6w w Polsce. Czttsto koncertowali w ramach licz11.
cych sitt konkurs6w i festiwali w kraju i za graniq. Pocz'ltkiem 
wlasciwej dzialalnosci artystycznej byl koncert w Dreznie, dok11.d 
ch6r udal sitt jesieni11. 1973 r. na zaproszenie zaprzyjaznionego z 
Politechnikq_ Wroclawskq_ Uniwersytetu Technicznego . 2 czerwca 
1974 r. zesp6l po raz pierwszy zaprezentowal sitt wroclawskim 
melomanom koncertem w Muzeum Narodowym. Wsr6d sukces6w 
, Madrygalist6w" znalazly sitt Iaury na festiwalu Legnica cantat 
(drugie nagrody w latach 1974 i 1975, nagroda dla najlepszego ch6ru 
kameralnego w 1976 r.) . W drugiej polowie !at siedemdziesi'ltych 
nie obyla sitt bez nich :i:adna wa:i:niejsza impreza ch6ralna w Pol
sce. W 1977 r. ich koncert inaugurowal festiwal ,Wratislavia Can
tans" . Brali te:i: m.in. udzial w Dniach Muzyki Starych Mistrz6w 
we Wroclawiu (grudzien 1977) i w Festiwalach Moniuszkowskich 
w Kudowie Zdroju . W pazdziemiku 1977 r. ich koncertem rozpo
CZ1\.l sitt II Walbrzyski Tryptyk Kantatowy. W miesiq_c p6zniej wzitt
li udzial w Og6lnopolskim Przeglq_dzie Ch6r6w Studenckich w 
Szczecinie. W 1978 r. uczestniczyli w 7 imprezach ch6ralnych w 
Polsce (dwie z nich - Dzien Muzyki w Bytomiu i festiwal ,Jeunes
ses Musicales" w Czttstochowie - mialy zasittg mittdzynarodowy) . 
Bywali te:i: na festiwalach zagranicznych. W kwietniu 1977 r. pod
czas 24. Mittdzynarodowego Festiwalu Ch6r6w i Tanecznych Grup 
Folklorystycznych w Cork (Irlandia) otrzymali nagrodtt za najwittk
szy wklad w poziom artystyczny tej imprezy. W sierpniu nast«Pne
go roku zdobyli 8. miejsce podczas 26. Concorso Polifonico Inter
nazionale ,Guido d' Arezzo". 

Przelom lat osiemdziesiq_tych przyni6sl zalamanie rozwoju zespolu 
i w efekcie zawieszenie jego dzialalnosci na 10 lat. Impulsem do 
odrodzenia stal sitt jubileusz 45-lecia ch6ralistyki politechnicznej 
we Wroclawiu i zjazd ch6r6w wszystkich pokolen w 1991 r. Ze
sp6l przyj11.l wtedy nazwtt Consonanza Madrigalisti di Wroclaw i 
odjesieni 1991 roku zn6w regulamie koncertowal pod batuttlMie
czyslawa Matuszczaka. 

W roku 1993 batuttt dyrygenck'l i piecztt artystycznq_ nad ch6rem 
przejttla Maria Kierska-Witczak, kt6ra rozszerzyla dotychczasowy 
repertuar zespolu. W programach koncert6w Consonanzy znalazla 
sitt muzyka cerkiewna, monodia sredniowieczna, a tak:i:e polska 
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muzyka wsp6lczesna. Zesp6l czttsto wystt<Puje w zabytkowych 
wntttrzach: w Auli Leopo1dyilskiej, Sali Wielkiej Ratusza i Mu
zeum Narodowym. W Muzeum Archidiecezjalnym ,Consonanza" 
daje cykliczne koncerty pod naZW'l ,Muzyka wsr6d zabytk6w". 
Czttsto spiewa te:i: na Zamku Piast6w S111.Skich w Brzegu. Ch6r zdo
byl m.in. najwy:i:szy laur w kategorii swieckich ch6r6w amatorskich 
podczas XVI Mi(ldzynarodowego Festiwalu Muzyki Cerkiewnej w 
Hajn6wce w 1997 r. Najnowszym ich sukcesemjest druga nagroda 
im. Mikolaja Gom6lki zdobyta na Konkursie Muzyki Dawnej w 
Warszawie w kategorii zespol6w amatorskich Impreza ta odbywa
la sitt pod haslem ,Przeszlosc dla przyszlosci". Zostala zorganizo
wana przez Polskie Towarzystwo Muzyki Dawnej, a patronat nad 
niq_ obj<il wojewoda warszawski. Konkurs odbywal si(l w dw6ch 
kategoriach: zespol6w amatorskich i zespol6w zawodowych. Na 
tej samej imprezie wyr6:i:niono tak:i:e dyrygenta ,Consonanzy" -
Mari(l Kierskq_-Witczak - za ciekawy dob6r materialu artystyczne
go. 

Zyczymy zespolowi dalszych sukces6w! 
Maria Lewowska 

KUBICZ 
Ksiegarnia naukowa KUBICZ Wvdawnictwa lmportowane 
ZAGRANICZNE KSIJ\ZKI AKADEMICKIE I PROFESJONALNE 

Jest we Wroclawiu ksi\!garnia, w kt6rej mo:ina k upic lub za
mowic ksi:t:iki naukowe, techniczne i ekonomiczne w j\!zyku 
angielskim i niemieckim. Prowadzi jll firma KUBICZ Wydaw
nictwa lmportowane, dzialajl!Ca na rynku ksi\!garskim od osmiu 
lat. 

W ksi(lgarni KUBICZ - gdzie ksi11.i.ki mo:i:na obejrze6 i kupi6 
na miejscu - znajduj'l si(l angielskojt<zyczne podrt<czniki akade
micl<ie, wydawnictwa specjalistyczne i monografie naukowe z za
kresu matematyki, fizyki , chemii , ochrony srodowiska, nauki o 
ziemi , informatyki , elektroniki, ini:ynierii, ekonomii, finans6w, 
marketingu i zarz<!dzania. Ksi'!i:ki angielsko- i niemieckojt<zycz
ne z powyi:szych dziedzin - a taki:e z wielu innych moi:na r6w
niei: zam6wi6. Dzial importu sprowadza je - na zam6w'ienie in
stytucji i os6b prywatnych - niemal z calego swiata; wysylka na 
terenie kraju jest bezplatna. Dzi(lki wsp6lpracy z wieloma reno
mowanymi wydawcami w Europie i USA KUBICZ mo:i:e zaofe
rowa6 swoim klientom bardzo korzystny d1a nich program pn. Cena 
katalogowa gwarantowana. Odbiorca placi ty1ko za ksiq_i:k(l, na
tomiast koszty jej sprowadzenia ponosi KUBICZ. 

Do dyspozycji klient6w sq_ w ksit<garni KUBICZ katalogi wy
dawc6w i baza danych o ksiq_i:kach. Moi:na tu zasi«gnq_6 porady w 
wyborze tytulu i uzupelnic informacje bibliograficzne. 

KUBICZ oferuje dui:y wyb6r nowosci, z kt6rymi moi:na si(l za
poznac w ksi(lgarni lub na wystawach, jakie firma organizuje we 
wsp6lpracy z wy:i:szymi uczelniami i bibliotekami oraz podczas 
zjazd6w i konferencji naukowych. 

Ksi(lgarnia naukowa KUBICZ Wydawnictwa Importowane to 
jedyna tego typu ksit<garnia we Wroclawiu i jedna z nielicznych w 
Polsce. Miesci si(l przy ul. Szczytnickiej 32/34 i jest czynna od 
poniedzialku do piq_tku w godz. 9-17. 

Zam6wienia moi:na skladac pisernnie na adres KUBICZ Wy
dawnictwa Importowane, ul. Szczytnicka 32/34, 50-382 Wrodaw; 
a taki:e faksem - (0-71) 322-14-77 oraz poczt'l elektronicznq_ 
orders@kubicz.com.pl. Informacje: info@kubicz.com.pl. 

KUBICZ Wydawnictwa Importowane, 
ul.Szczytnicka 32/34, 50-3H2 Wroclaw, Poland 

Correspondence address: P.O. Box 9, 50-950 Wroclaw 2, Poland 
Telephone, Telefax (071)322 14 77, e-mail : info@Kubicz.mtl.pl 

Bankers: Bank PKO S.A., 

Grupa PKO S.A. 0/Wroclaw 12401994-7004236-2700-401112-00 I 
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Rektorzy skladajq wience pod pomnikiem 

Dokonczenie ze strony 3 

w ciqgu p6ltora miesittca oddawany jest jui drugi na Politechnice 
nowoczesny budynek. Prof. Kalinowski przypomnial, ze sukces nie 
bylby mozliwy bez dobrej wsp6lpracy ze srodowiskiem przemy
slowym, zwlaszcza z absolwentami Wydzialu Mechaniczno-Ener
getycznego. 

0 godzinie 11.00 do Auli PWr wkroczyl orszak Rektor6w, dzie
kan6w, czlonk6w Senatu. Gl6wne punkty uroczystosci to doktorat 
honoris causa prof. V.V.Panasyuka (piszemy o nim odr<(bnie) i wr<(
czenie Medalu Politechniki Wroclawskiej prof. Ottonowi Dttbrow
skiemu. Profesor Dttbrowski, kt6ry byl prorektorem w latach 1981-
84 i dwukrotnie dziekanem Wydzialu Budownictwa, jest obecnie 
znany ze swojej dzialalnosci w Fundacji Pro Homine. Jego sylwet
k<t zaprezentowal zebranym prof. Jerzy Zdanowski. 

Dokonano promocji doktor6w habilitowanych, wr<(czono odzna
czenia panstwowe, Medale Komisji Edukacji Narodowej, Nagrody 
Ministra Edukacji Narodowej i Zlote Odznaki PWr. 

Uroczystosci towarzyszyla muzyka w wykonaniu ch6ru ,Conso
nanza". 

0 godzinie 17 mialo miejsce uroczyste otwarte posiedzenie Ko
legium Rektor6w Uczelni Wroclawia i Opola Jego miejscem, jak 
co roku, byla Aula Leopoldina, a celem - wr<(czenie nagrody ,Za 
integracj<( srodowiska". Jej laureatem zostal prof. Andrzej Wisz
niewski. 

Po otwarciu przez przewodniczttcego Kolegium prof. Romana 

Znamienici goscie 11a uroczystosci w auli 

Dud<( posiedzenia, w kt6rym wzi<(li udzial prezydent R.Kaczorow
ski, senator L.Kieres i wicewojewoda A.Los, zabral glos prof. An
drzej Mulak, kt6ry wyglosillaudacj<(. Przypomnial osittgni<(cia za
wodowe laureata, podkreslil wszechstronnosc jego zainteresowan, 
poczucie humoru i temperament polityka. Andrzej Wiszniewski 
zostal profesorem w wieku 37lat, byl kierownikiem Zakladu Elek
troenergetyki, prorektorem (w 1981 r., do chwili usuni<(cia go z funk
cji przez wladze stanu wojennego), dwukrotnym rektorem, prze
wodniczttcym KRUWiO, jest doktorem h.c. Central Connecticut 
State University i przewodniczqcym KBN. 

W swoim wystqpieniu prof. Wiszniewski stwierdzil, ze uwaza 
przyznana mu nagrod<( za szczeg6lnq, poniewaz przyznaje jq wy
jtttkowo szacowne gremium 13 rektor6w uczelni Wroclawia i Opo
la, a takze ze wzgl<(du na szczeg61ny tytul: zaslugi na rzecz integra
cji srodowiska. Czy rzeczywiscie srodowisko jest podzielone? Czy 
tak bardzo wymaga dzialan integracyjnych? Czy wreszcie laureat 
w pelni zasluzyl nat<( nazw<(? 

800 !at temu wszyscy uczeni dzialali we wsp6lnym srodowisku, 
dzisiejsi naukowcy wywodztt si<( ze wsp61nego pnia. Podzialy na
stqpily w XIX wieku w wyniku burzliwego rozwoju nauk scislych i 
techniki. Opr6cz klasycznego uczonego uniwersyteckiego pojawil 
si<( typ specjalisty. Wytworzony w sferze intelektualnej podzial 
wplynql na sytuacj<( organizacyjnq i dzis w Europie mamy okolo 
4500 uczelni. Z czasem zaw<(ialy si<( dziedziny badawcze. W wy-

Poswif;cenie nowego obiektu dla /-20 
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niku nadmiernej specjalizacji uczeni przestawali sil'( rozumiec. 

lnnttprzyczyn<t dezintegracji srodowiska byla swiadoma polityka 
wladz po wojnie. Sprzyjaly one tendencjom odsrodkowym spolecz
nosci akademickiej w imil'( zasady ,dziel i rzttdi". Tak zostala za
przepaszczona unia personalna, jaka lttczyla na pocz<ttku Uniwer
sytet i Politechnikl'(. 

Dzis Wroclaw rna trzecie co do wielkosci srodowisko akademic
kie w Polsce, a liczba uczelni - az jedenascie! - swiadczy, ze sklon
nosc do atomizacji nie zostala przewalczona. Tymczasem swiat za
cz<tl isc w przeciwnym kierunku. W t:poce lawinowo narastajttcej 
wiedzy dalsza specjalizacja to droga do nikttd. Nie mozna juz two
rzyc kolejnych podzial6w. Bardziej celowe i owocne wydaje sil'( 
rozwijanie w ludziach zdolnosci krytycznego myslenia niz szuka
nie poszczeg6lnych rozwittzan. Podzialy zaczynaj<t bye anachro
niczne, nawet tak tradycyjne, jak na nauki humanistyczne i tech
niczne. Przekraczali je, ze przytoczymy tylko polskie przyklady, 
Hugo Steinhaus - matematyk, Tadeusz Boy-Zelenski - lekarz, Sta
nislaw Lem - pisarz. Podobnie jako nieaktualny postrzega sil'( obec
nie podzial na nauki podstawowe i stosowane. KBN stopniowo 
odchodzi od niego. Czy za cwierc wieku wszystkie podzialy nie 
odejd<t w przeszlosc? Czy nie wr6cimy do modelu sredniowiecz
nych wsp61not? Prof. Wiszniewski wyrazil nadziejl'(, ze jako przed
stawiciel dhtgowiecznej rodziny doczeka tych czas6w. 

Mniej optymizmu wykazal zastanawiajttc sil'(, czy w pelni zasluzyl 
na przyznantt mu nagrodl'(. Czy rzeczywiscie uczynil wszystko, by 
integracjl'( pOSUll£tC naprz6d? Ocenil, ze srodowisko jest podzielone 
r6wnie lub bardziej, niz w latach 80., gdy dzialala Wroclawska Rada 
Srodowiska Naukowego. Symbolem wsp6ldzialania staly sil'( okolo 
10 ]at temu srodowiskowe inauguracje roku akademickiego. 

Czy gdziei w ciqgu tego dziesit:_ciolecia nie zrobilem blt:_du? Czy 
dbajqc o prestii swojej uczelni nie zaniedbalem czegos? Czy to 
wspaniale wyr6inienie mi sit:_ naleiy? To nie wyraz minoderii! 
powiedzial laureat. 

Dotychczasowi Jaureaci to wspaniali ludzie . Tacy tez bl'(d<t na
stl'(pni, bo nie brak tu osobowosci. Zyczl'( im, zeby im sil'( lepiej 
udalo, aby integracja posuwala sil'(. Rada Wroclawskiego (i Opol
skiego) Srodowiska Naukowego powinna zn6w powstac. KBN dtt:lY 
do zdezintegrowania decyzji, wil'(c regionalny ,parlament" bylby 
znaczntt pomoq w nowym systemie dzialania. Chcialbym podzie
lic sil'( z Panitt i Panami Rektorami tymi myslami . 

Laureat otrzymaljako nagrodl'( obraz ,Przedmioty zagubione" au-

Marzenie biegaczy 

torstwa wroclawskiej malarki Fe
] icyty Chachaj. (Mamy nadziejl'(, ze 
nie chodzi o Katalog przedmiot6w 
og6lnouczelnianych). 

Atrakcj<t uroczystosci byl wystl'(p 
ch6ru Akademii Muzycznej pod 
dyr. Ewy Grygier i Piotra Lukaw
skiego, studenta III roku PWST 
prezentujttcego monolog Konrada 
z III czl'(sci Dziad6w. 

Obchody Swil'(ta Nauki Wro
clawskiej zakonczyly sil'( 16 listo
pada biegiem ulicznym zorganizo
wanym przez AZS PWr na osiedlu 
studenckim przy ul. Wittiga. Gl6w
ntt nagrodtt byl puchar Rektor6w 
Politechniki i Uniwersytetu. 

Przem6wienie Rvszarda Kaczorowskiego. ostatniego 
prezvdenta Rzeczpospo!itej Po/skiej na Uchodistwie 
pod Pomnikiem Martvro!ogii Profesor6w Lwowskich 
w dniu Swi~ta Nauki 

Rodacy! 
Sktadamy dzis hotd pomordowanym w czasie II wojny 

swiatowej profesorom wyzszych uczelni lwowskich. Jest 
to dla mnie przezycie ogromnie wazne . Oto w dzien po
swi~cony nauce wrodawskiej, w otoczeniu przedstawi
cieli wszystkich uczelni tego miasta mog~ pochylic gto
w~ przed pomnikiem ofiar celowej, zbrodniczej polityki i 
dziatalnosci najezdzc6w. Pomnik nie stoi na miejscu kaz
ni. Miejsce, uswi~cone krwig_ pomordowanych, jest dzis 
poza granicami Rzeczypospolitej . Lecz do waszego mia
sta - do Wrodawia przeniesiono w szczeg61ny spos6b 
pami~c 0 ich dokonaniach i m~czenskiej smierci. Jedy
nym ich przewinieniem byta przynaleznosc do polskiej 

Dok01iczenie na stronie 16 
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elity intelektualnej. Pracownicy naukowi Lwowa, tego 
wiernego miasta, ocaleni z pozogi wojennej stali si~ nie 
tylko straznikami historii, wnoszq_cymi swiadectwo mar
dow w powojennq_ rzeczywistosc, ale tak:Ze swiadczyli o 
wielkosci swych pomordowanych koleg6w. Wrodaw, 
przyjmujq_c mieszkar'lc6w Lwowa, przejq_f najlepsze tra
dycje tego miasta, stajq_c si~ jakby blizniakiem lwiego 
grodu. 

Dzis, skfadajq_c kwiaty pod tym pomnikiem, czcimy 
wszystkich naukowc6w lwowskich i ze wschodnich ziem 
Rzeczypospolitej, pomordowanych w Katyniu, zam~czo
nych w hitlerowskich obozach zagfady, czy tez tagrach i 
wi~zieniach sowieckich . Kiedy czytamy zyciorysy na li
scie strat polskiej nauki, zdajemy sobie spraw~ jak wiel
ki ubytek intelektualny, mozliwy do odrobienia dopiero 
przez wiele pokoler'l, poni6st nie tylko nasz nar6d i par'l
stwo polskie, ale takze dziedzictwo kulturalne cafego 
swiata. Bo wkfad tych ludzi w swiatowq_ mysl naukowq_ 
byf powszechnie znany i ceniony. Niekt6re prace pomor
dowanych naukowc6w zachowafy si~. co pozwala na 
kontynuowanie kierunku ich badan i doswiadczer'l. Tru
izmem jest stwierdzenie, ze elit narodowych nie wycho
wuje si~ w jednym pokoleniu . Sktadajq_ si~ na nie dtugie 
lata pracy poprzednich pokoler'l przekazujq_cych nast~p
com ideafy i doswiadczenia. Czasami bolesne, jak np. 
pradziad6w z powstania listopadowego, lub tych z od
dziat6w powstania styczniowego. Widzimy teraz ze 
szczeg61nq_ ostrosciq_, ze profesorowie uczelni polskich 
reprezentowali najpi~kniejsze cnoty tolerancji i umiej~t
nosci wsp6fzycia z innymi grupami narodowymi. By+y to 
kryteria moraine wykraczajq_ce poza osiq_gni~cia Scisle 
naukowe. Dzi~ki nim, polskie elity wypracowafy relacje 
wfadza- obywatel tak atrakcyjne dla naszych sq_siad6w. 

Warto zwr6ci6 uwag~. ze po odzyskaniu niepodlegfo
sci, kt6rej 80-tq_ rocznic~ czcimy dzis, przy rozpatrywa
niu kandydatur na najwyzszy urzq_d w odbudowywanym 
panstwie- prezydenta Rzeczypospolitej , si~gano do sro
dowiska profesorskiego. Miafo ono w narodzie znakomi
tq_ opini~ i gwarantowafo wysoki poziom moralny. Wszy
scy prezydenci okresu mi~dzywojennego byli profesora
mi wyzszych uczelni: Gabriel Narutowicz, Stanisfaw Woj
ciechowski, lgnacy Moscicki. Na emigracji jednym z nich 
byt profesor lwowski Stanistaw Ostrowski. Dlatego z na
dziejq_ patrzymy w przysztos6 i mamy prawo oczekiwac, 
ze tw6rczy wkfad krajowych uniwersytet6w znaczq_co 
wpfynie na polskq_ rzeczywistos6 i umocni naszq_ pozycj~ 
w swiecie, a do wienca sfawy nauki polskiej dodane b~dq_ 
nowe liscie wawrzynu. 

Wrodaw, fq_czq_c w sobie tradycje Lwowa i kulturowe 
dokonania Zachodu, zajmuje wybitnq_ pozycj~ w tworze
niu tych wielkich wartosci. Dlatego tez ten pomnik jest 
nie tylko znakiem pami~ci, ale takze zobowiq_zaniem i 
rozkazem dla nas i przyszfych pokolen. 0 

Doktor he PWr 
profesor W.W.Panasiuk 

W dniu Swi((ta Na
uki uroczyscie nada
no doktorat honoris 
causa profesorowi 
Volodymirowi Yasy
lioviczowi Panasy
ukovi, dyrektorowi 
Fizyczno-Mecha
nicznego Instytutu 
im. G.B.Karpenki 
(Ukrainska Akade
mia Nauk) we Lwo
wie. 

Prof. Panasyuk 
(urodzony w kra
snym, woj. lubelskie) 
w 1926 roku jest wy
bitnym uczonym zaj
muj<tcym si(( teori<t 
spr((zystosci i plastycznosci. Pracowal nad zagadnieniami zgina
nia, spr((zystosci i terrnospr((zystosci cial skonczonych i nieskon
czonych. Rozwi<tzal problemy kontaktowe teorii spr((zystosci w 
przestrzeni tr6jwymiarowej . Wraz z M.Leonowem opracowal me
tod(( obliczeniow<t znan<tjako ,de- model". Na jej podstawie roz
wi<tzal problem ograniczonej r6wnowagi plyty z prostoliniowym 
p((kni((ciem, a taki;e ciala przestrzennego z okr<tglym p((kni((ciem. 
Zaprezentowane tam podejscie jest obecnie szeroko stosowane do 
rozwi<tzania problem6w wytrzymalosciowych cial spr((i;ysto-pla
stycznych z p((kni((ciem. 

Y.Y.Panasyuk stosowal tez podejscie i kryterium Irwina. 
Badal m.in. ograniczon<t r6wnowag(( i propagacj(( pttknittcia bli

skiego okr<tglemu w ciele nieskonczonym. Podal, wraz ze wsp6l
pracownikami, pierwsze znane rozwi<tzanie ograniczonej r6wno
wagi plyt z okr<tglymi otworami. W Ia tach szescdziesi<ttych z L.T.Be
rezhnytskim otrzymal r6wnania ewolucji arbitralnie zorientowane
go pttknittcia w plytach obci<tzonych dwuosiowo, podal tez kryteria 
maksymalnego wsp6lczynnika intensywnosci napr((zen. Kryterium 
to bylo empirycznie weryfikowane i jest obecnie szeroko stosowa
ne w obliczeniach plaskich zadan. 

W ]atach siedemdziesi<ttych Y.Y.Panasyuk stosuj<tC metod(( row
nan calkowitych z osobliwym j<tdrem okreslil z wsp6lpracownika
mi efektywne metody teorii sprttzystosci i termospr((zystosci dla cial 
skonczonych i nieskonczonych z systemem arbitralnie zorientowa
nych pttknittc. 

Jest tez wsp6lautorem pionierskich prac pozwalaj<tcych na okre
slenie charakterystyk propagacji p((kania i wyznaczanie ewolucji 
pttknittc dla r6znych material6w w srodowiskach korozyjnych. 

Jest autorem i wsp6lautorem wielu obszemych publikacji . Wsr6d 
nich jest czterotomowe dzielo w j((zyku rosyjskim ,Mechanika p((
kania i wytrzymalosc material6w" napisane wsp61nie z O.Andre
ikivem i W.Z.Partonem podsumowuj<tce dorobek szkoly naukowej 
V. V.Panasyuka. 

Jego prace mialy ogromne znaczenie dla zastosowan praktycz-
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nych w budowie statk6w, w badaniach material6w dla energetyki i 
przemyslu kosmicznego. 

Od wielu !at prof. Panasyuk wsp6lpracuje z polskimi osrodkami 
zajmuj(lcymi si(( mechanik<tp((kania. Jego instytut wsp6Inie z Poli
technik<t Wrodawsk<t organizuje Letnie Szkoly Mechaniki P((ka
nia. Mlodzi pracownicy PWr korzystaj(l z laboratori6w Instytl.itl't 
Karpenki, dzi((ki czemu maj(l okazj(( zapoznac si(( z najnowszymi 
w swiecie metodami stosowanymi m.in. w energetyce atomowej i 
przemysle kosmicznym. 

Fragmenty wyst~pienia prof. W. W.Panasiuka 

Nasz wiek XX to wiek olbrzymich osi<tgni((c ludzkiej cywiliza
cji, gl6wnie w dziedzinie techniki, przemyslu, medycyny, kosmo
nautyki, opanowania ziemskich i morskich gl((bin. 

Realizacja wielkich jak i malych projekt6w zwi(lzanych z post((
pem naukowo-technicznym wymagala i wymaga material6w kon
strukcyjnych, danych o ich fizyczno-mechanicznych wlasciwo
sciach, a szczeg6lnie ich wytrzymalosci, plastycznosci, zdatnosci 
do obr6bki oraz spawania. 

Z tego wzgl((du nauka o materialach, o ich wytwarzaniu, o ich 
fizyczno-mechanicznych wlasciwosciach zawsze nalei:ala i b((dzie 
nalei:ec do priorytetowych. 

Szczeg6lnego znaczenia nabrala ona w ostatnim dziesi((cioleciu. 
W polowie XX stulecia mialy miejsce wielkie techniczne katastro
fy, na przyklad p((kanie wielu obiekt6w, mimo ze byly obliczone 
zgodnie z wszelkimi normami klasycznej nauki o wytrzymalosci 
material6w i konstrukcji. Jako przyklad moi:na podac amerykan
skie statki klasy ,Liberty", kt6re przelamywaly si(( na dwie cz((sci 
na skutek rozwoju niewielkiego p((kni((cia w kadlubie statku, albo 
ropo- i gazoci<tgi na Syberii i Alasce - tu przyczyn(l katastrof byl 
rozw6j p((kni((cia na setki metr6w wzdlui: ruroci<tgu. 

Te i podobne do nich wydarzenia przyczynily si(( do zwr6cenia 
uwagi fizyk6w, mechanik6w, materialoznawc6w, ini:ynier6w-tech
nolog6w na badania deformowanych cial z p((kni((ciami Kai:dy z 
nich (z punktu widzenia swej specjalnosci) staral si(( dac odpowiedz 
na pytania: dlaczego, kiedy i jak powstaje i rozwija si(( p((kniecie w 
materiale oraz przy jakim obci(li:eniu. 

Na bazie wiedzy z zakresu klasycznej mechaniki material6w nie 
znaleziono odpowiedzi nate pytania. Nalei:alo rozszerzyc t(( baz(( i 
sformulowac model - schemat mechaniki material6w w celu otrzy
mania fizycznie uzasadnionej odpowiedzi. 

W latach dwudziestych angielski uczony Griffith w oparciu o 
koncepcj(( energetyczn'l_ rozwi'l_zal zadanie o p((kaniu rozci<tganej 
plyty ze szczelin(l. W Ia tach pi((cdziesi'l_tych nowe podejscie do tego 
kierunku nauki opublikowal amerykanski uczony J.Irwin. 

W 1951 r. we Lwowie zostal utworzony Instytut Maszynoznaw
stwa i Automatyki Akademii Nauk Ukrainy (przemianowany w 1964 
r. na Instytut Fizyko-Mechaniczny), w kt6rym pod kierownictwem 
znanych uczonych: G.M.Sawina i M.J.Leonowa byly prowadzone 
badania z zakresu matematycznej teorii spr((i:ystosci i teorii kon
centracji napr((i:en, z uwzgl((dnieniem szczelin jako osobliwych 
koncentrator6w napr((i:eil. 

Na podstawie teoretycznych i eksperymentalnych badan z tej dzie
dziny w polowie XX stulecia utworzyl si(( nowy kierunek w nauce 
o p((kaniu i wytrzymalosci material6w - mechanika p((kania mate
rial6w. 

W formulowaniu teoretycznych podstaw tego kierunku, w opra
cowaniu modeli cial z p((kni((ciami, w stworzeniu eksperymental-
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nego laboratorium, w wyznaczeniu charakterystyk odpornosci na 
p((kanie mam r6wniei: sw6j wklad. 

Przyst(lpilem do tych prac w polowie !at pi((cdziesi'l_tychjako pra
cownik naukowy IMA. Pod koniec !at pj<;cdziesi<l_tych ina pocz'l_t
ku szesCdziesi<l_tych pod kierownictwem prof. M.J.Leonowa (razem 
z nim i samodzielnie) sformulowalem model mechaniki kwazikru
chych cial z p((kni((ciami W ramach tego modelu, dla dui:ych p((k
ni((c, osi<tgn'l_lem takie same rezultaty, jakie wynikaj'l_ z teorii Grif
fitha-Irwina, a dla malych p((kni((c, dla kt6rych nie moi:na zastoso
wac teorii Griffitha-Irwina, osi<tgn(llem no we, fizycznie uzasadnione 
rezultaty. Przeprowadzono wiele pr6b z teorii eksperymentu, w ce
lu ustalenia wplywu srodowiska na rozw6j p((kni((c w materialach 
i elementach konstrukcji. Wyniki tych prac opublikowalem w sze
regu opracowan naukowych, sposr6d kt6rych chcialbym wymienic 
pierwsz(l moj'l_ monografi(( ,Granica r6wnowagi cial kruchych z 
p((k~i((ciami", wydan'l_ w 1968 roku. Byla to pierwsza monografia 
o tej probl~matyce.w 6wczesnym Zwi(lzku Radzie~m, a taki:e we 
wschodnteJ Europte. Byla ona przetlumaczona na j((zyk angielski 
w USA w 1971 roku. 

W latach 1985-1990 zostala opracowana i opublikowana przez 
pracownik6w Fizyko-Mechanicznego Instytutu pod moja redakcja 
4-tomowa monografia ,Mechanika p((kania i wytrzymalosc mate
·rial6w". 

Krok po kroku, pod koniec drugiej polowy naszego stulecia we 
Lwowie przy Fizyko-Mechanicznym Instytucie im. G.W.Karpenki 
Ukrainskiej Akademii Nauk, uksztaltowala si(( naukowa szkola fi 
zyczno-chemicznej mechaniki p((kania material6w. W jej ramach 
prowadzone S(l badania podstawowe i stosowane w tej dziedzinie. 
Naukowcy tej szkoly utrzymuj(lszerokie mi((dzynarodowe kontak
ty. 

Na rozw6j Lwowskiej Szkoly Mechanik6w dui:y wplyw ma stala 
naukowa i pedagogiczna wsp6lpraca mechanik6w ukrainskich i 
polskich. 

Najbardziej zaslui:one postaci dla tej wsp6lpracy to: prof. M.Hu
ber i prof. S.Timoszenko - tw6rca Kijowskiej Szkoly Mechanik6w 
jeden z tw6rc6w Ukrainskiej Akademii Nauk (w roku biei:'l_cy~ 
UAN obchodzi swoje 80-lecie). 

Bogaty wklad w formowanie i rozw6j wsp6lpracy wniesli tak 
znacz(lcy uczeni jak prof. G.M.Sawin i prof. W.Nowacki - prezes 
PAN. Oni zapocz(ltkowali w latach szescdziesi<l_tych polsko-ukra
inskie i ukrainsko-polskie seminaria naukowe z nieklasycznych pro
blem6w mechaniki odksztalcania ciala stalego. Niejednokrotnie 
bylem uczestnikiem tych seminari6w, r6wniei: w Warszawie. 

Dzi((ki temu moglem nawi'l_zac naukowe kontakty z wieloma uczo
nymi z Polski . 

Do nich nalei:y naukowa i pedagogiczna wsp6lpraca miedzy Fi
zyko-Mechanicznym Instytutem we Lwowie a Instytutem Materia
loznawstwa i Mechaniki Technicznej Politechniki Wrodawskiej i 
jej gl6wne osi<tgni((cie - polsko-ukrainska Letnia Szkola Mechani
ki P((kania zapocz<l_tkowana w 1995 roku. W 1998 roku odbyla si(( 
ona we Lwowie, zas poprzednie - w Szklarskiej Por((bie. 

Pragn(( tu r6wniei: podkreslic, i:e wyklady (referaty) wygloszone 
podczas tych szk6l byly opublikowane przez Politechnik(( Wroclaw
sk<l_ i S(l przydatne dla mlodych naukowc6w, doktorant6w, ini:ynie
r6w, specjalist6w z przemyslu zar6wno ze strony Polskiej jak i 
Ukrainskiej 

B((dziemy kontynuowac t(( wsp6lprac((. 

Tlumaczyla Barbara Pilarska-Zapala 
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WROC~ \V§KliE §\VKETO NAUKli 
Jak co roku Swi~to Nauki bylo okazjq, do przyznania 
/icznych odznaczefl i nagr6d 

Przyznano odznacznia 
Krzyz Kawalerski Orderu Odrodzenia Polski 

I. dr hab.inz. Ryszard Czoch, I-28, Wydzial Elektroniki 
2. prof.dr hab .inz. Kazimierz Friedel, 1-25, Wydzial Elektroniki 
3. prof.dr hab.inz. Wlodzimierz Greblicki, 1-6, Wydzial Elektro

niki 
4. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Stanislaw Kucharski, 1-22, Wydzial 

Chemiczny 
5. dr hab .inz.prof.ndzw.PWr Mieczyslaw Lech, I-20, Wydzial 

Mechaniczno-Energrtyczny 
6. prof.dr hab .inz. Juliusz Mrozowicz, 1-2, Wydzial Budownic

twa L<tdowego i Wodnego 
7. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Teresa Orlowska-Kowalska, Wydzial 

Elektryczny 
8. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Marceli Uruski , 1-22, Wydzial Elek

troniki 
9. prof.dr hab.inz. Wieslaw Zymicki, 1-5, Wydzial Chemiczny 

Zloty Krzyz Zaslugi 

I. dr inz. Marian Hopej, 1-23 
2. dr Romualda Kuzminska, SJO 
3. prof.dr hab. Teresa Ledwina, 1-18 (PAN) 
4. mgr Zofia Licznerska, I-23 
5. dr inz. Andrzej Maczko, 1-2 
6. prof.dr hab .inz. Janusz Mroczka, K-0401 (kierownik katedry) 
7. inz. Jerzy Oleksinski, 1-29 
8. dr Stanislaw Slusarczyk, 1-11 
9. Henryk Werpachowski, K07-0I 
10. dr hab .inz.prof.ndzw.PWr Kazimiera Wilk, 1-27 

Srebrny Krzyz Zaslugi 

I . dr inz. Edmund Balaban, 1-8 
2. dr hab inz.prof.ndzw.PWr Andrzej Bucewicz, 1-20 
3. dr hab.inz.arch.prof.ndzw. PWr Jerzy Charytonowicz, I-I 
4. dr hab .inz.prof.ndzw.PWr Piotr Dudzinski, 1-16 
5. dr hab.inz. Andrzej Francik, 1-28 
6. dr hab .prof.ndzw.PWr Ryszard Gonczarek, 1-9 
7. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Jerzy Grobelny, 1-23 
8. dr inz. Tadeusz Gudra, 1-28 
9. dr inz. Tadeusz Jeleniewski, 1-6 
I 0. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Jerzy Kisilewicz, 1-17 
11. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Tomasz Koch, 1-24 
12. dr inz. Andrzej Kotowski, 1-15 
13. prof.dr hab. Barbara Lejczak, 1-4 
14. dr hab .ini:.prof.ndzw.PWr Ewa Marcinkowska, 1-2 
15. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Jacek Mercik, 1-23 
16. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Tadeusz Mikulczynski, 1-24 
17. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Jan Misiewicz, 1-9 
18. dr inz. Andrzej N((dzi, Katedra Urbanistyki Wydzialu Archi

tektury 
19. dr Jacek Ossowski, 1-10 
20. dr hab.ini:.arch .prof.ndzw.PWr Janusz Rt<bielak, Zaklad Kon-

strukcji Budowlanych Wydzialu Architektury 
21. dr hab .inz.prof.ndzw.PWr Jacek Skarzewski , 1-4 
22. dr inz. Marek Tlaczala, 1-25 
23 . dr inz. Andrzej Wojtaszek, 1-11 

24. dr hab.inz.prof.ndzw.PWr Piotr Wrzecioniarz, 1-16 

BrJ!zowy Krzyz Zaslugi 

1. Damian Klesta, BG 
2. Zdzislaw Kuzminski, 1-28 
3. mgr Alina Matuszak, BG 

Krzyz Oficerski Orderu Odrodzenia Polski 

I. prof.dr hab .inz. Jerzy Czerwonka, 1-9, Wydzial Podstawowych 
Problemow Techniki 

2. prof.dr hab.inz. Andrzej Halas, 1-25, Wydzial Elektroniki 
3. prof.dr hab.inz. Jan Koch, 1-24, Wydzial Mechaniczny 
4. prof.dr hab.inz. JozefKubicki, 1-26, Wydzial Chemiczny 
5. prof.dr hab.inz. Marian Nowak, I-19, Wydzial Mechaniczny 
6. prof.dr inz. Henryk Zebrowski, I-24, Wydzial Mechaniczny 

Medal Komisji Edukacji Narodowej 

I, prof.dr hab.inz. Henryk Gorecki , Wydzial Chemiczny 
2. dr inz. Janusz Gorniak, Wydzial Podstawowych Problemow 

Techniki 
3. dr hab.inz. Zbigniew Huzar, prof.ndzw.PWr, Zaklad lnforma

tyki Wydzialu Informatyki i Zarz<tdzania 
4. dr inz. Bogdan Lutynski , Wydzial Elektryczny 
5. dr hab.inz .arch. Stanislaw Medeksza, prof.ndzw.PWr, Wydzial 

Architektury 
6. dr hab .inz. Mieczyslaw Mieczynski , prof.ndzw.PWr, Wydzial 

Meehan iczno-Energetyczny 
7. prof.dr hab .inz. Czeslaw Nosal , Wydzial lnformatyki i Za

rz<tdzania 
8. Prof. dr hab. Ryszard Rink, Wydzial Mechaniczny 
9. dr hab.inz. Kazimierz Rykaluk, prof.ndzw.PWr, Wydzial Bu-

downictwa L<tdowego i Wodnego 
10. prof.dr hab.inz. Teresa Siemieniewska, Wydzial Chemiczny 
11 . prof.dr hab .inz. Andrzej Struminski, Wydzial Gorniczy 
12. dr inz. Jaroslawa Szwed-Lorenz, Wydzial Gorniczy 
13 . dr inz. Zygmunt W<tsowicz, Wydzial Elektroniki 

Nagrody Ministra Edukacji Narodowej 

lndywidualne 

I. dr hab.inz. Antoni Biegus, I-2, Wydzial Budownictwa L<tdo
wego i Wodnego 

2. prof.dr hab.inz. Romuald B((dzinski, 1-16, Wydzial Mechaniczny 
3. prof.dr hab . Lucjan Jacak, Wydzial Podstawowych Problemow 

Techniki 
4. prof.dr hab.inz. Romuald Miedzinski , 1-8, Wydzial Elektrycz

ny 
5. dr inz. Arkadiusz Wojs, 1-9, Wydzial Podstawowych Proble

mow Techniki 

Zespolowe 

1. Wydzial Chemiczny 
prof.dr hab.inz. Bogdan Burczyk, 1-27 
wgr ini:. Tomasz Kozlecki, I-27 
dr hab.inz. Andrzej Piasecki, 1-27 
dr hab .inz. Adam Sokolowski, 1-27 
dr hab.inz. Kazimiera Anna Wilk, 1-27 

2. Wydzial Chemiczny 
dr hab.inz. Szczepan Roszak, 1-30 
dr Krishnan Balasubramanian, 1-30 

Ponadto przyznano 118 Zlotych Odznak Politechniki Wroclaw
ili~. D 
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Posiedzenie KRPUT w Rzeszowie 
Politechnika Rzeszowska juz po raz drugi byla miejscem obrad 

krajowej Konferencji Rektor6w Polskich Uczelni Technicznych 
(KRPUT). W dniu 22 pazdziemika przybylo tu ponad trzydziestu 
rektor6w politechnik, wyzszych szk6l morskich, akademii technicz
no-rolniczych, WAT i Akademii Marynarki Wojennej. Wsr6d nich 
byl oczywiscie prof. Andrzej Mulak. 

Gosemi rektor6w byli prof. Jerzy Zdrada, podsekretarz stanu w 
MEN i prof. Andrzej Wiszniewski, przewodniczttcy KBN. 

Prof. Zdrada przedstawil zalozenia ustawy o systemie oswiaty i 
ustawy o kredytach i po:lyczkach studenckich oraz przygotowywa
ne prawo o szkolnictwie wyzszym. Terminy wprowadzenia nowych 
regulacji w zycie op6zniajtt sitt, wil(c zapewne wybory w 1999 roku 
na uczelniach odbl(dtt sil( wedlug starej ustawy. Realnie mozna li
czye, ze do zmiany regulacji dojdzie wiosntt 20000 roku. 

Prognoza budzetowa (w optymistycznej fazie przygotowywania 
budZetu) zaklada, ze dotacja wzrosnie 0 17,7%, zatem finansowa
nie osittgnl(loby 0,80 - 0,83% PKB! Ale niestety w tej wielkosci 
zawarte S<t kredyty studenckie i finansowanie wyzszych szk6l za
wodowych. 

Wyzsze szkoly zawodowe powstajct, jest ich juz 9, zatwierdza
nych jest dalszych 5. Przyjl(to do nich 4000 student6w. 

Na kredyty studenckie przewidziano 31,5 min zl, co oznacza po
zyczki dla 95 tys. os6b po 400 zl/miesittc przez 10 miesil(cy/rok. 

lnwestycje MEN majtt wzrosntte 2,5-krotnie. 
Prof. Wiszniewski poinformowal o rezerwie 140 min zl na ten 

rok. Moze ona bye zuzyta na inwestycje aparaturowe i prace bu
dowlane. 

W 19999 roku zaklada sil( budzet na naukl( wynoszttcy 0,46% 
PKB, czyli wzrost o 14%. Priorytetem rna bye wzrost inwestycji i 
import czasopism - w obu tych dziedzinach przyrost srodk6w rna 
wyniese 50%. Ilose pieni((dzy na projekty celowe zwi((kszy siC( o 
20%, na badania wlasne o 15% i na dzialalnose statutowtt o I 0%. 

Coraz wil(cej m6wi sil( o V Programie Ramowym UE. Skladka 
Polski wyniesie 80 min zl (te srodki w korzystnym przypadku po
winny wr6cie donas za posrednictwem Brukseli). Nast((pne 80 min 
zl zostanie rozdysponowanych w kraju przez KBN - S<t to srodki, 
kt6re b((dzie mo:lna przeznaczae r6wniez na honoraria. 

W dalszej cz((sci obrad m6wiono wiele o zagadnieniu "uniwersy
teckosci", a wi((c najbardziej prestizowej kategorii uczelni, zajakie 
uwaza siC( uniwersytety. Aby uzyskae ten status niekt6re uczelnie 
lttcztt siC(, np. w Olsztynie: 

AR-T+ WSP + Wydzial Teologiczny - > Uniwersytet 
Inne szkoly wyzsze poszerzajtt obszar naukowy o kierunki huma

nistyczne, ekonomiczne itd. 
Podj((to tez temat punkt6w kredytowych. Uniwersytety wprowa

dzajtt system akredytacj i, politechniki - przymierzajtt siC( do wpro
wadzenia punkt6w kredytowych na wz6r stosowanych w Europie. 
Przygotowano wst((pne zasady ustalania punkt6w kredytowych: 

Rektorzy zajmowali siC( tez problemami, jakie nastr((cza reorga
nizacja sruzby zdrowia i z obcittzeniami,jakie muszttponosie uczel
nie, np. kosztami badan kandydat6w na studia. 

KRPUT przyj((la uchwaly, kt6re publikujemy obok. 
W cz((sci rekreacyjnej organizatorzy spotkania zaprosili rektor6w 

do Arlamowa, gdzie mogli zwiedzie pok6j, w kt6rym przebywal 
intemowany Lech Wal((sa. 

Nast((pna konferencja odbl(dzie siC( w styczniu w Gdyni, gdzie 
planuje siC( podpisanie "umowy Gdyilskiej" na temat systemu punk
tow kredytowych. Ostatnie spotkanie rektor6w w tej kadencji na
st<tPi w drugiej polowie czerwca w Szczecinie. 0 

Postanowienie 
Konferencji Rektorow 

Polskich Uczelni Technicznych 
z dnia 24.10.1998 r. 

Kierujttc siC( intencjtt podnoszenia jakosci studi6w oraz poszerza
nia mozliwosci wyboru dla student6w, a takZe w celu stworzenia 
warunk6w dla studiowania poza macierzysttt uczelnict, rektorzy -
czlonkowie KRPUT, po zapoznaniu siC( z opracowaniem przygoto
wanym przez prorektor6w uczelni technicznych dotyczttcym ela
stycznosci systemu studi6w i zasad systemu punktowego, po dys
kusji i wprowadzeniu poprawek, postanawlajtt przyjtte to opraco
wanie jako podstaw(( do przygotowania przez prorektor6w ds. na
uczania projektu wielostronnego porozumienia rektor6w w spra
wach wsp6lnych standard ow elastycznosci studi6w oraz zasad sys
temu punktowego. 

Rektorzy postanawiajtt podpisae to porozumienie na najblizszym 
posiedzeniu Konferencji w styczniu 1999 r. 

Porozumienie to b((dzie zatwierdzone przez Senaty poszczeg61-
nych uczelni. 

Pnewodniczqcy KRPUT 
1-1 Prof. dr hab. Jerzy Woinicki 

Stanowisko 
Konferencji Rektorow 

Polskich U czelni Technicznych 
z dnia 24.10.1998 r. 

w sprawie rozporzqdzenia Ministra Edukacji Narodowej z dnia 
5 wrze.Snia 1997 r. dotyczqcego wydawania absolwentom szk6l 

srednich swiadectwa dojrzalosci oraz dw6ch odpis6w 
na prawach oryginalu 

Rozurniejttc potrzeb(( utrzymania zasady trzech egzemplarzy swia
dectwa dojrzalosci (oryginal i dwa odpisy) uprawniajttcych do ubie
gania siC( o przyj((cie na studia, Rektorzy wnioskujtt wprowadzenie 
wymagania ustalajttcego, ze do przyj((cia na studia uprawnia jedy
nie oryginal zlozony przez kandydata do dnia 15 sierpnia w wybra
nej przez niego uczelni. 

Taka procedura nie zmniejszy uprawnien kandydat6w na studia, 
ograniczy natomiast liczb(( miejsc blokowanych, a w konsekwencji 
nie wykorzystywanych na poszczeg6lnych kierunkach studi6w. 

Przewodniczqcy KRPUT 
1-1 Prof. dr hab. Jerzy Woznicki 

Stanowisko 
Konferencji Rektorow 

Polskich U czelni Technicznych 
z dnia 24.10.1998 r. 

w sprawie rozporzqdzenia Ministra Zdrowia i Opieki Spolecz
nej z dnia 15 wrze.Snia 1997 r. dotyczqcego badmi lekarskich 

student6w i kandydat6w na studia 
Rektorzy wnioskujtt zawieszenie ww. rozporzttdzenia oraz podj((

cie dzialan legislacyjnych zmierzajttcych do zmiany uregulowan w 
CZ((sci dotyczttcej badaft lekarskich student6w i kandydat6w na stu
dia. 

Przewodniczqcy KRPUT 
1-1 Prof. dr hab. Jerzy Woinicki 
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Polityka naukowo-techniczna Unii Europejskiej 
W ramach przygotowan do uczestnictwa w V Ramowym Progra

mie Badan i Rozwoju technologicznego Unii Europejskiej odbylo 
si?_ 5 listopada w Auli PWr zorganizowane przez WCTT spotkanie z 
kompetentnymi osobami. Byli to panowie Bogdan Rokosz z Depar
tamentu Wsp6lpracy Zagranicznej i lntegracji Europejskiej oraz 
Jerzy Supel z lnstytutu PPT PAN. 

Obecnie przedstawiamy referat wygloszony przez Bogdana Ro
kosza w opracowaniu Marii Wanke-jerie i Malgorzaty Wanke-Ja
kubowskiej. Do tej tematyki zapewne niebawem powr6cimy. 

Wsp6lnoty europejskie od poczcttku, czyli od !at 50, byly zainte
resowane badaniami. Co ciekawe, Wsp6lnota WC(gla i Stali, pro
wadzila badania nad z w i « k s z e n i e m zuzycia WC(gla i stali 
oraz ochronct miejsc pracy os6b zatrudnionych w g6mictwie i hut
nictwie. Europejska Wsp6lnota Energii Atomowej (EUROATOM) 
powstala w celu prowadzenia badan zwictzanych z przemyslem ato
mowym w zwictzku z uruchomieniem pierwszej elektrowni atomo
wej w ZSRR. W EWG poczcttkowo prowadzono badania ty lko na 
rzecz wsp6lnej polityki rolnej, kt6ra w pewnych okresach angazo
wala ponad 70 proc. wsp6lnego bud:i:etu. Badania i rozw6j techno
Jogiczny uzyskaly rang<( polityki wsp6Inotowej dopiero w polowie 
lat 80. 

Dotychczasowy udziat w programach europejskich 

W roku 1992 Komisja UE oglosila akcj<( PECO/COPERNICUS, 
skierowanct na kraje Europy Srodkowo-Wschodniej. Polska odnio
sla w6wczas ogromny sukces - z budzetu 55 min ECU polscy uczest
nicy otrzymali w sumie ok. 15,7 min ECU, najwiC(cej sposr6d 22 
kraj6w uczestniczctcych w akcji. Nie ograniczano w6wczas tema
tyki badan, mozna bylo skladac wnioski dotyczctce niemal kazdej 
dziedziny. Dopuszczano nie tylko typowe projekty badawcze, ale 
tak:i:e obejmujctce finansowanie stypendi6w, miC(dzynarodowych 
spotkan naukowych czy tez przylctczenia sit< polskich zespol6w do 
projekt6w programu COST. Do Komisji wprynC(Io wtedy blisko 12 
tysiC(cy propozycji, z czego tylko 3 tysictce mozna bylo dofinanso
wac. Globalna suma, o jakct skladano wnioski, by! a r6wna 30-krot
nemu budzetowi programu. Z powodu duzych problem6w zwictza
nych z selekcjct i akceptacjct projekt6w w roku 1992, w Jatach na
SlC(pnych (1993 i 1994) Komisja oglosila akcje PECO, kt6re umoz
liwiaty jedynie przylctczanie sit< do zatwierdzonych juz wczesniej 
projekt6w w ramach trwajctcego III Programu Ramowego Unii Eu
ropejskiej . Nalezalo zaproponowac - w porozumieniu z koordyna
torem realizowanego projektu - jego merytoryczne rozszerzenie. 
Jesli Komisja przyjC(la tC( rozszerzonct propozycj«., w6wczas insty
tucja przylctczajctca sit< otrzymywala wsparcie finansowe na reali
zacjC( swoich zadan. Budzet tych akcji wynosil 17,7 m1n ECU w 
roku 1993 ( 114 po1skich instytucji przylctczylo sit< do projekt6w 
otrzymujctc dofinansowanie ok. I ,8 m1n ECU) i 29,5 min ECU w 
roku 1994 (50 po1skich instytucji otrzymalo dofinansowanie wy
noszctce lctcznie ok. 1,2 min ECU). W roku 1994 zostala ogloszona 
akcja COPERNICUS, kt6ra umozliwiala skladanie nowych propo
zycji w dziesiC(ciu dziedzinach obejmujctcych m.in. techno logie in
formacyjne, komunikacyjne, ochronC( srodowiska, energetykt< itp. 
Akcja COPERNICUS 1996 polegala w rezultacie na tym samym, 
czyli mo:i:na bylo skladac propozycje projekt6w w okreslonych dzie
dzinach. W wyniku tej akcji powstal FEMIRC w Polsce, czlonek 
stowarzyszony Osrodk6w Przekazu Innowacji Unii Europejskiej. 
Z inicjatywy grupy polskich instytucji, w tym r6wniez Politechniki 
Wroclawskiej, opracowano projekt, kt6ry uzyskal wysokct ocent( w 
Komisji Europejskiej i od pocz<'l_tku 1997 roku obejmuje partner6w 
w najwazniejszych osrodkach naukowych w Polsce: Warszawie, 

Krakowie, Wroclawiu, Lodzi, Poznaniu, Gdansku i bt<dzie przed
luzony do polowy roku 2000. 

Opr6cz pierwszej akcji w 1992 roku, kiedy to Polacy odniesli 
autentyczny sukces, sytuacja stala sit< niepokojctca. Dwie ostatnie 
akcje COPRNICUS '96 i '97, pokazujct, iz pod wzglt<dem liczby 
udzia16w w zgloszonych projektach Polska pozostaje w tyle za kra
jami o potencjale nawet dwukrotnie mniejszym. 

Struktu ra V Programu Ra mowego UE 

Zgodnie z obowictzujctcym zapisem w Traktacie z Maastricht, pro-
gram bt<dzie podzielony na cztery czC(sci: 

• Jakosc zycia i zarzctdzanie zywymi zasobami; 
• Przyjazne dla uzytkownika spoleczenstwo informacyjne; 
• Konkurencyjny i zr6wnowazony wzrost; 
• Ochrona i zachowanie ekosystemu. 
W kazdym z tych program6w tematycznych bt<dct realizowane 

akcje kluczowe, odzwierciedlajctce najwazniejsze priorytety badan 
wsp61notowych. 

JakoH: iycia i zarzqdzanie iywymi zasobami 
• zdrowie, zywnosc i czynniki srodowiskowe, 
• opanowanie wirusowych i innych zakaznych chor6b, 
• ,kom6rkowe fabryki" (biotechnologie), 
• starzejctca sit< populacja, 
• zintegrowany rozw6j teren6w wiejskich i przybrzeznych; 
Przyjazne dla uiytkownika spoleczenstwo informacyjne 
• systemy i uslugi dla obywateli, 
• nowe melody pracy i elektronicznego handlu, 
• multimedia, 
• podstawowe technologie i infrastruktura; 
Konkurencyjny i zr6wnowaiony wzrost 
• produkty, procesy, organizacja, 
• zr6wnowazona mobilnosc i wymiennosc (transport), 
• nowe perspektywy aeronautyki, 
• technologie morskie, 
• miasto jutra i dziedzictwo kulturalne; 
Ochrona ekosystemu 
• zarzctdzanie zasobami i jakoscict wody, 
• globalne zmiany srodowiskowe i klimat, 
• promocja zr6wnowazonego uzycia energii, 
• produkcja i dostarczan ie czystszej, bardziej konkurencyjnej i 

zr6znicowanej energii. 
Przewidziane Set tez trzy programy ,horyzontalne". Przenikajct one 

programy tematyczne, a nawet wychodzct poza ich ramy. 
I PROGRAM HORYZONTALNY: Potwierdzanie mit<dzynarodo-

wej roli wsp6lnotowych badan naukowych 
• przygotowanie do stowarzyszenia kraj6w CEEC; 
• promocja centr6w doskonalo5ci w CEEC; 
• koordynacja z akcjami COST i EUREKA. 
II PROGRAM HORYZONTALNY : lnnowacja i uczestnictwo 

malych i srednich przedsit(biorstw 
• wspieranie innowacji oraz malych i srednich firm; 
III PROGRAM HORYZONTALNY: Wzrost potencjalu ludzkie

go 
• wzmacnianie potencjalu badawczego w EC - stypendia ,Marie 

Curie"; 
• poprawa wykorzystania gl6wnych laboratori6w; 
• promocja naukowej i technicznej doskonalosci; 
• badania socjo-ekonomiczne na potrzeby spoleczenstwa; 
• rozw6j polityki naukowo-technicznej w Europie. 
Wyszczeg6lniony jest program dzialan, kt6ry ma bye wykonywa-

ny przez wsp61ne centrum badawcze. Sklada sit< ono z osmiu insty-
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tut6w zlokalizowanych w pittciu r6znych krajach cztonkowskich: 
we Wloszech, Niemczech, Holandii, Belgii i ostatnio w Hiszpanii. 
Centrum wykonuje badania zlecone przez Unitt Europejsk11.. Maj11. 
one szczeg6lne znaczenie i dlatego prowadzone Sl\.przez wyspecja
lizowane instytuty dysponuj11.ce zar6wno wysoko wykwalifikowa
nll. kadr'l, jak i znakomit11. aparatur11. badawcz11.. Od V Programu Ra
mowego instytuty wchodz11.ce w sklad Centrum bttdll. mogty bye 
partnerami w projektach. 

Gdzie wyszuk.iwae w Internecie informacje o programach ba
dawczych Unii Europejskiej ? 

http://www.fennic.org.pl 
http ://www. ippt.gov. pi 
http: //www.nato,int/science 
http://www.cordis .lu 

Budzet V Programu R amowego 

Przystli.Pienie do V Programu Ramowego wprowadzi polsk11. na
uktt wczesniej niz inne dziedziny do Europy. Chtte uczestnictwa w 
V Progra.mie Ramowym zglosity: Polska, Czechy, Wttgry, Bulga
ria, Rumunia, Slowenia, Slowacja, Litwa, Lotwa, Estonia i Cypr. 
241ipca 1998 roku Komisja Europejska wystli.Pila oficjalnie do Rady 
Ministr6w UE o mandat upowazniaj11.cy do negocjacji z Po1sk11. i 
innymi krajami Srodkowej i Wschodniej Europy w sprawie stowa
rzyszenia tych kraj6w z V Programem Ramowym. Kraje stowarzy
szone bttdll. wplacae sktadktt do budzetu V Ramowego Programu, a 
w zamian ich instytuty badawcze, uniwersytety i jednostki przemy
slowe bttdll. mogty uczestniczye w programie na prawie takich sa
mych prawach, jakjednostki z kraj6w UE. Dotyczy to tak:le pelne
go fi nansowania badan. Podstawowy obowi11.zek spadnie na Komi
tet Badan Naukowych, kt6ry na mocy porozumienia bttdzie musial 
ptacie skladktt do budzetu V Programu Ramowego, kt6ry do tej 
pory nie zostal okreslony. Rada Ministr6w UE przyjttla stanowi
sko, ze nie powinien on przekraczae 14 mld ECU, zas zdaniem 
Parlamentu Europejskiego powinien bye znacznie wittkszy i osill.
gae kwottt 16,7 m1d ECU. Komisja Europejska zgtosita zas propo
zycjtt budzetu w wysokosci 16,3 mid ECU. Poniewaz przez dluz
szy czas wszyscy zainteresowani nie mogli dojse do porozumienia, 
powolano komitet konsyliacyjny. Ostatnim mozliwym terminem 
zatwierdzenia V Programu Ram owego UE jest 10 grudnia., tj. data 
ostatniego w tym roku posiedzenia Rady Ministr6w. Jesli w6wczas 
nie zapadn11. ostateczne decyzje, trudno powiedziee kiedy w przy
sztym roku zostanie zatwierdzony V Program Ramowy, niemniej 
wkr6tce to nastli.Pi i trzeba sitt do tego przygotowae. 

UdziaJ Polski 

Negocjacje w sprawie przystli.Pienia Polski trwaj11. juz od roku. 
Zasad11. przy obliczaniu udzialu poszczeg6lnych panstw jest wiel
kose PKB w stosunku do PKB panstw czlonkowskich. Komisja 
Europejska wyliczyla, ze nasz udziat w budi:ecie V Ramowego Pro
gramu wyniesie ok. 1,38 proc., czyli ok. 200 min ECU w okresie 
czterech lat. Wiadomo juz, ze nasza sktadka zostanie czttsciowo 
zredukowana - Komisja Europejska przyj((la sugesti((, by nowe kraje 
byty przez pewien czas traktowane ulgowo. Skladka Polski wynie
sie zatem 40 proc. pelnego udzialu w pierwszym roku, a w kolej
nych latach: 60 proc., 80 proc. i 100 proc. w roku 2002. Pieni11.dze 
bttdll. pochodzie gl6wnie z bud:letu nauki, ale rozwazana jest tez 
mozliwose pokrycia czttsci zobowi11.zan z funduszu PHARE. Ko
misja Europejska wyrazila nato zgodtt i potrzebna jest tylko decy
zja rz11.du polskiego . Z nieoficjalnych informacji pochodz11.cych z 
Komitetu Integracji Europejskiej wynika, ze w przysztym roku 
mamy szanstt uzyskae z PHARE polowtt naszej rocznej skladki. 

W jaki spos6b zostae uczestnikiem programu Unii Europejskiej? 
Podstawowym warunkiem udzialu polskiego zespolu w projek

cie V Programu Ram owego jest, by polska instytucja byla jednym 
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z partner6w mittdzynarodowego projektu. Minimalne wymagania 
to udzial dw6ch instytucji, z kt6rych kazda pochodzi z innego kra
ju czlonkowskiego lub jedna z kraju czlonkowskiego, a druga z 
kraju stowarzyszonego. Zatwierdzenie projektu, w kt6rym bior11. 
udzial tylko dwie instytucje naukowe jest malo realne, Komisja 
bowiem uzywa przy ocenie, jako jednego z kryteri6w poj((cia ,wy
miar europejski". Jej zdaniem projekt z udzialem tylko dw6ch part
ner6w moze bye realizowany w ramach umowy dwustronnej . Trze
ba pamitttae, ze projekt bttdzie miat szanstt na uzyskanie finanso
wania, gdy uczestniczy w nim czterech lub wittcej partner6w, np. 
instytucja z Niemiec, Francji i dwie instytucje polskie . Wazne jest 
r6wniez i to, zeby na przyklad wsr6d czterech partner6w nie byto 
wyl11.cznie przedstawicieli uniwersytet6w, tzn. ludzi, kt6rzy maj11. 
takie same kwalifikacje i w gruncie rzeczy zajmuj11. sitt tymi samy
mi zagadnieniami. Wazne jest bowiem - ina to r6wniez zwraca sitt 
uwag(( przy ocenie - aby projekt l11.czyl partner6w, z kt6rych kazdy 
wnosi cos nowego - kompetencje i umiej((tnosci, kt6rych nie po
siadajll. inni. 

Call for proposals 

Generaln11.zasad11. obowili.Zlljl\.cq w programach Unii Europejskiej 
jest zglaszanie projekt6w na zaproszenie nazywane call for propo
sals . Komisja Europejska z r6zn11. czttstotliwoscill. w r6znych pro
gramach publikuje zaproszenia do sktadania propozycji. Dokumen
tem wili.Zl\.cym prawnie Komisj(( Europejsk11.jest tekst publikowany 
oficjalnie przez Wsp6lnottt Europejsk11.. Ale call for proposals bttdll. 
sitt pojawiae tak:le w bazie danych CORDIS . Bttdzie je mozna r6w
niez znaleze w pakiecie informacyjnym publikowanym przez Ko
misjtt dla kazdego programu oddzielnie. Znajd11. sitt tam szczeg6lo
we informacje o samym programie i formularze zgloszeniowe, a 
tak:le przewidywane daty ogloszenia poszczeg61nych akcji. Prak
tycy twierdz'l, ze trzymiesittczny okres, kt6ry zwyczajowo uptywa 
od dnia ogloszenia call for proposal do dnia, w kt6rym zamyka sitt 
list(( zglaszanych propozycji jest na og6l zbyt kr6tki, a by przygoto
wae projekt spelniaj11.cy wszystkie wymagania Komisji Europejskiej. 
Te wymagania bttdll. bardzo szczeg6lowo opisane w pakiecie infor
macyjnym, warto wittc poswittcie trochtt czasu i dokladnie sitt z nimi 
zapoznae. Nawet teraz, gdy V Program Ramowy nie jest jeszcze 
zatwierdzony, warto nawi11.zae kontakt z ewentualnymi partnerami 
i zorientowae sitt czy jest szansa na przygotowanie wsp6lnej pro
pozycji. Bezpieczny okres przygotowania projektu to okolo szese 
miesittcy. Trzeba tez pamitttae, ze Komisja Europejska bardzo ry
gorystycznie przestrzega trzymiesittcznego okresu czasu od oglo
szenia call for proposal i projekt moze zostae odrzucony, gdy wply
nie po terminie. Doswiadczenia tez UCZ'l, ze lepiej jest projekt do
starczye osobiscie, bo poczta moze nie dostarczye przesylki na czas 
(taki przypadek zdarzyl sitt polskiemu uczestnikowi akcji COPER
NICUS). Przy wypelnianiu fonnularzy zgloszeniowych nalezy zwra
cae uwag(( na wszystko, czego Komisja oczekuje, np . jesli nie mo
zemy udzielie odpowiedzi na jakies pytanie, nalezy wpisae infor
macjtt: ,nie rna wiadomosci" lub ,nie stosuje sitt", nie wolno zosta
wiae pustych rubryk, bo to - niestety - negatywnie wptywa na oce
ntt i moze bye przyczyn11. odrzucenia propozycji juz na etapie wst((p
nej selekcji, podczas kt6rej sprawdza sitt wymogi formalne (np. brak 
podpisu kt6regos z partner6w czy niewystarczaj11.ca liczba kopii 
moze bye przyczyn11. odrzucenia projektu) . Wiadomo, ze 3-4 proc. 
projekt6w odrzuca sitt przy selekcji wst((pnej z powodu blttd6w ra
chunkowych w zestawieniach planowanego budzetu. 

Ocena proj ektow 

Po etapie wstttpnym, w kt6rym sprawdza sitt czy projekty spel
niajll. wszystkie wymagania formalne, nast((puje ocena merytorycz
na. W tym celu Komisja Europejska powoluje niezale:lnych eks
pert6w, kt6rych mog11. zglaszae r6:lne organizacje. Komitet Badan 
N aukowych dwukrotnie przekazywal do Brukseli list(( kandydat6w 
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na ekspert6w w zwi'lzku z programem COPERNICUS. Komisja 
Europejska rna tez wlasne sposoby docierania do os6b, kt6re zna i 
kt6re - jej zdaniem - mog'l nadawae si(( do roli ekspert6w. Komitet 
Badail Naukowych utworzyl baz(( danych o polskich uczonych, kt6-
rzy mogliby uczestniczye w merytorycznej ocenie projekt6w zgla
szanych do Komisji Europejskiej, a takZe reprezentowae nasz kraj 
w komitetach zarz'ldzaj'lcych poszczeg6lnymi programami V Ra
mowego Programu UE i - jesli powstanie taka mozliwose - wcho
dzie do r62:nych cial doradczych dzialaj'lcych w obszarze nauki i 
badail. Zainteresowani mog'l skladae formalne zgloszenia, a szcze
g6lowe informacje na ten temat znajduj'l si(( na intemetowych stro
nach KBN. Ocena projektu, dokonana przez co najmniej trzech nie
zaleznych ekspert6w, jest dla Komisji Europejskiej podstaw'l do 
podj((cia decyzji o finansowaniu . Niestety, ocena bardzo dobra nie 
gwarantuje sukcesu. Bywa tak, ze z powodu ograniczeil budzeto
wych bardzo dobre projekty nie zostaj'l zakwalifikowane do finan
sowania, albo umieszcza si((je na liscie rezerwowej i finansowanie 
uruchamia dopiero w6wczas, gdy pojawiajq si(( dodatkowe srodki. 
Ostatecznq decyzj(( o finansowaniu projektu podejmuje komitet 
zarz'ldzajqcy programem. Przekazuje si((j'lkoordynatorom (w przy
padku oddalenia projektu podane jest uzasadnienie). Kolejny etap 
to podpisanie kontraktu i wreszcie realizacja projektu. 

Nie skakac do gl~bokiej wody 

Przyst'lPienie Polski do V Ramowego Programu UE da naszym 
badaczom prawo przyj((cia roli koordynatora calego projektu, od
powiadaj'lcego za jego realizacj((. Jest to funkcja bardzo odpowie
dzialna i niewdzi((czna, a dla os6b bez doswiadczenia moze bye 
prawdziwym utrapieniem. Ogrom pracy, kt6ry si(( z rolq koordyna
tora si(( wiqze, jest niewsp6lmiemy do niewielkiego zaszczytu i nie
duzych pieni((dzy, kt6re temu towarzysz'l. Slowem, nie warto bye 
koordynatorem, gdy si(( nie musi, moze si(( bowiem zdarzye, ze za
graniczne instytucje zgodz'l si(( przylqczye do projektu tylko pod 
warunkiem, ze polski partner przyjmie rol(( koordynatora. 

Odzyskanie skladki, kt6rClPolska wplaci do europejskiej kasy jest 
mozliwe tylko w jeden spos6b: poprzez jak najliczniejszy udzial 
naszych zespol6w badawczych, przedsi((biorstw i wladz lokalnych 
w V Ramowym Programie. Przygotowanie projektu wymaga nie 
tylko czasu, ale wiqze si(( r6wniez z kosztami, kt6rych nie mozna 
zrefundowae nawet w6wczas, gdy projekt zostanie zaakceptowa
ny, poniewaz Komisja Europejska honoruje tylko te rachunki, kt6-
re zostaly wystawione po podpisaniu kontraktu. Komitet Badail 
Naukowych przewiduje pomoc. 

Konkurs grantow na granty 

KBN zamierza jeszcze w tym roku we wsp6lpracy z program em 
PHARE SCI-TECH oglosie konkurs grant6w na granty, dla tych 
kt6rzy b((dq chcieli tworzye konsorcja i zglaszae projekty w ramach 
V Programu Ramowego. Przewidziane na ten eel srodki szacuje 
si(( na ok. 400 tys . ECU, a kwoty, kt6re otrzymajq poszczeg61ne 
zespoly- ok. 2 tys. ECU. Srodki te b((dq mogly bye przeznaczone 
na pokrycie koszt6w wyjazd6w zwiqzanych z przygotowaniem pro
jektu, czy tez udzialu w spotkaniach informacyjnych tzw.INFO DAY 
organizowanych na otwarcie poszczeg61nych akcji. 

SPUB mi~dzynarodowy 

Drugi spos6b zach((ty do uczestnictwa w projektach V Programu 
Ramowego to SPUB mi((dzynarodowy, czyli specjalna linia budze
towa wydzielona na wsparcie udzialu polskich instytucji w euro
pejskich programach badawczych. Jezeli polski zesp6l zostanie 
uczestnikiem V Programu Ramowego i dotacja Komisji Europej
skiej, nie wystarczy na realizacj(( wszystkich zadail okreslonych w 
projekcie, mozna si(( b((dzie zwr6cie do KBN o przyznanie braku
jqcych pieni((dzy. 

Przygotowanie projektu dla os6b nie doswiadczonych moze bye 
bardzo trudne. W krajach czlonkowskich funkcjonujq specjalne 
biura, kt6re odplatnie lub nieodplatnie oferuj'l pomoc. Jest sporo 
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instytucji, kt6re calkiem dobrze z tego zyjq, maj'l personel na tyle 
zorientowany, ze gwarantujq, iz projekt zostanie przygotowany 
zgodnie ze wszystkimi wymaganiami Komisji Europejskiej. Komi
tet Badail Naukowych planuje ogloszenie konkursu, kt6ry wyloni 
w skali calego kraju okolo 20 takich instytucji sklonnych do utwo
rzenia biur swiadcz'lcych praktyczn'l pomoc osobom zainteresowa
nym przygotowaniem projekt6w. Funkcjonowanie tych biur bylo
by r6wniez finansowane przez Komitet Badail Naukowych. Gdy 
okaze si((, ze takie biuro skutecznie pomoglo w przygotowaniu pro
jektu i uzyskaniu grantu, KBN przewiduje premi(( za sukces. 

Podtrzymanie kontaktu 

Gdy projekt z udzialem polskiej instytucji uzyska ocen(( co naj
mniej dobrq, instytucja ta (czy zesp6l badawczy) b((dzie moze w:v-
st'lPie do KBN o przyznanie srodk6w na ,podtrzymanie kontaktu". 
Zawiadomieniu o odrzuceniu projektu na og6l towarzyszy podanie 
przyczyn, dla kt6rych projekt nie zostal zaakceptowany. Moze si(( 
zdarzye, ze modyfikacje projektu na podstawie podanych wskaz6-
wek pozwolq odniese sukces za jakis czas, na przyklad w nast((p
nym konkursie. Podtrzymanie kontaktu z partnerami kosztuje, dla
tego KBN b((dzie przyznawae nato srodki . Jednorazowe niepowo
dzenie, kt6re podobno jest regulq w tych programach, nie powinno 
spowodowae zniech((cenia i rezygnacji z dalszych starail. Nalezy 
pami((tae, ze sposr6d wniosk6w o granty skladanych do KBN, sred
nio co czwarty uzyskuje finansowanie, w programach europejskich 
jest trudniej - w zalei:nosci od programu szczeg6lowego 15- 20 proc. 
wniosk6w odnosi sukces. 

(mwj) 

W ostatnim czasie ukazaly si(( nast((pUj'!ce pisma ok61ne i zarz<!dze
nia wewn((trzne: 

• Zarz'ldzenie wewn((trzne 27/98 z dnia 13.10.1998 w sprawie 
zmian do zah1_cznik6w Regulaminu przyznawania i ustalania wysoko
sci swiadczen pomocy materialnej dla student6w studi6w dziennych 
na Politechnice Wroc/awskiej wprowadzonego Zarz<!dzeniem We
wn((trznym 8/98 z dnia 19 lutego 1998 r. 

• Zarz<!dzenie wewn((trzne 28/98 z dnia 16.10.1998 w sprawie 
zniesienia Wydzialowego Zakladu Geologii i W6d Mineralnych na Wy
dziale G6miczym 

• Zarz'ldzenie wewn((trzne 29/98 z dnia 22. I 0.1998 w sprawie 
sposobu przygotowywania i ewidencjonowania zaswiadczen dla ban
k6w komercyjnych wydawanych studentom Politechniki Wroclawskiej 
ubiegaj'lcym si(( o przyznanie lub pobieraj'lcym kredyty studenckie 

• Zarz<!dzenie wewn((trzne 30/98 z dnia 26.10.1998 w sprawie 
wprowadzenia w i:ycie zasad nadawania tytulu doktora honoris causa 
na Politechnice Wroclawskiej 

• Zarz<!dzenie wewn((trzne 31/98 z dnia 4.11.1998 w sprawie 
wprowadzenia aneksu do Regulaminu Studi6w Doktoranckich na Po
litechnice Wroclawskiej 

• Zarz<!dzenie wewn((trzne 32/98 z dnia 5.11.1998 w sprawie z1e-
cania zaj((e dydaktycznych i rozliczania pensum w roku akademickim 
1998/99 

• Zarz'ldzenie wewn((trzne 33/98 z dnia 6.11.1998 w sprawie 
wprowadzenia zmian do Regulaminu studi6w na Politechnice Wro
clawskiej 

• Zarz<!dzenie wewn((trzne 34/98 z dnia 9.11.1998 w sprawie 
zasad funkcjonowania zaocznych studi6w doktoranckich 

• Pismo ok61ne 16/98 z dnia 29.09.1998 w sprawie uroczystosci 
inauguracji roku akademickiego 1998/99 i godzin rektorskich w dniu 
8 pai:dziernika 1998 r. 

• Pismo ok6lne 18/98 z dnia 27.10.1998 w sprawie dnia rektor-
skiego 2 listopada 1998 r. 

• Pismo ok61ne 19/98 z dnia 27.10.1998 w sprawie powolania 
Komisji ds. rozliczenia i odbioru inwestycji MAN oraz KDM finanso
wanych przez KBN 

• Pismo ok6lne 20/98 z dnia 5.11 .1998 w sprawie godzin rektor-
skich w dniu 16 listopada 1998 r. 



listopad 1998 

W sprawie jakosci nauczania 

Konferencja Katedr Geodezji 

W materia 
merytoryczn 
nych wsrod 

pracowni-

'wi((conych 
prowadzo
szczegolo
ochglow

&J~t:3Drzenia warunk w i dosko-
aktycznego, ustanawiania ob· nych kryte-

nia otrzyma ynikow, w zasadzie 
wi((kszosc glosow w dyskusj1 o praktycznych procedur pro
wadz'l_cych do uzyskania wysokiej jakosci ksztalcenia. Podano na
wet procedur(( realizacji kursow, mog'l_q gwarantowac odpowied
ni'l_jakosc ksztalcenia (prof. Stefan Przewlocki). 

W okresie, gdy ankieta pilotazowa Rady Glownej Szkolnictwa 
Wyzszego, do ktorej zostaly wytypowane wydzialy medyczne i bu
downictwa, jest szeroko dyskutowana, wyniki XIII KKGWN S<\_ 
cennym skladnikiem tej dyskusji. 

Poprawiny 
Po uroczystym otwarciu Studium J((zykow Obcych przyszedl czas 

na przedstawienie go szerszemu gremium. Okazj'l_ do zapoznania 
pracownikow Politechniki Wroclawskiej i innych uczelni wroclaw
skich (przede wszystkim lektorow), a tak:Ze gosci ze stolicy, byl 
zorganizowany w dniu 6 listopada wyklad polonistki z Uniwersy
tetu Wroclawskiego, pani prof. Anny D'l_browskiej na temat eufe
mizmow. 

Wyklad wzbudzil zywe zainteresowanie zebranych, ktorzy starali 
sit( zapewne przyswoic sobie sztuk(( omijania drazliwych sformu
lowan i stosowania w ich miejsce okreslen obcoj((zycznych, archa
icznych, omowien, a nawet .... wykropkowan. 

Inn"- atrakcj"-- ujawniaj'l_qjednoczesnie nowe wyposazenie Stu
dium- byl wyswietlony w sali kinowej film dokumentuj'l_cy wizyt(( 
premiera J.Buzka. Jego cieple slowa o znaczeniu nauczania j((zy
kow obcych i polskiego S<\_ z pewnosci'l_ dla pracownikow Studium 
mil<\_ pami'l_tk<\_. 

Wreszcie pozwolono zebranym zwiedzic budynek, ktory od miesz
cz'l_cego sit( w przyziemiu baru po bibliotek(( na najwyzszym pi((
trze jest jak najbardziej wart obejrzenia. Pracownicy Studium pod
kreslaj'l_ wielk'l_ radosc studentow zadowolonych ze stworzonych 
im swietnych warunkow nauki. SaleS<\_ funkcjonalnie wyposazone. 
Uwzgl((dniono potrzeby osob niepelnosprawnych. A do tego pi((k
ny widok z okien na most Grunwaldzki i Ostrow Tumski! 

Dyrektor Biura Ksztalcenia Zagranicznego MEN dr Boguslaw 
Szymanski, ktory przyjechal specjalnie, by zobaczyc nasz nowy 
obiekt, podzielal satysfakcj(( zebranych. 

Kierownik SJO mgr Marian Gorecki zapowiedzial, ze b((dzie Sit( 
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Dr A.Koiuchowski, min. M.Naglewski i prof. S.Przewlocki 

Gosc honorowy Konferencji Marek Naglewski - podsekretarz 
stanu w Ministerstwie Spraw Wewn((trznych i Administracji, win
teresuj'l_cym wyst'l_Pieniu przyblizyl uczestnikom konferencji pro
blematyk(( jakosci ksztaltowania przestrzeni a wi((c architektury, 
budownictwa i urbanistyki . Omowienie pewnych elementow pra
wa budowlanego, wnioskow z jego korzystania oraz monitoringu 
wzbudzilo ogromne zainteresowanie sluchaczy. Optymizmem na
pawa, nie tylko dla uczestnikow konferencji lecz i kadr(( Wydzialu 
Budownictwa L<\_dowego i Wodnego oraz studentow tego wydzia
lu, informacja przekazana przez goscia, ze wszystkie profesjonalne 
badania wskazuj'l_ na ustabilizowanie sit( i dobr'l_ koniunktur(( w 
budownictwie (z wyj<\_tkiem budownictwa komunalnego). 

Uczestnicy konferencji, o ktorych w szczegolnosci z ramienia 
organizatorow dbal kierownik Zakladu Geodezj i Instytutu GiH PWr 
dr inz. Andrzej Kozuchowski, w przerwie obrad, mieli mozliwosc 
mniej lub bardziej geodezyjnych wypraw w gory, korzystaj'l_c z pi((k
nej jesiennej pogody. 

Krystyna Szczesniak 

staral organizowac nast((pne prelekcje na tematy j((zykowe. Wie
rzymy, ze uda mu sit( zrealizowac ten plan i dlatego juz dzis zach((
camy Panstwa do wizyt w Studium. 

Wyklad pani prof. Anny Dqbrowskiej (UWr) na temat eufemizmow i zaintere
sowanie nowym budynkiem SJO przyciqgn(!ly licznych gosci.Na zdj{!ciu: (od 
prawej) poprzednia kierowniczka Studium dr Romualda Kuimbiska, prof. Jan 
Kmita, kierownik SJO mgr Marian Gorecki, JM Rektor prof. Andrzej Mulak, 
autor projektu przebudowy dr ini. arch. Boguslaw Wowrzeczka, prof. Anna 
Dqbrowska, dyrektor Biura Ksztalcenia Zagranicznego MEN dr Boguslaw 
Szymanski, mgr Urszula Sajkowska z Fundacji Linguae Mundi (Warszawa}, 
mgr Urszula Dobosz (UWr}, mgr Grai;yna Balkowska (Shtdium J{!z, Polskie
go d/a Cudzoziemcow PWr), mgr Malgorzata Pasieka (UWr). 
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Filia w Walbrzychu rna 30 lat! 
W wyniku wsp61nej inicjatywy Politechniki Wroclawskiej i wladz 

lokalnych 30 !at temu powolano do zycia Filii( PWr w Walbrzychu. 
Jak glosi akt erekcyjny ,podstawowym zadaniem Filii jest zapew
nienie dynamicznie rozwijajitcej sit( gospodarce regionu walbrzy
sk.iego oraz Sll.Siaduj'l.cym powiatom wysoko wykwaliftkowanych 
specjalist6w z zakresureprezentowanychkierunk6w studi6w, a takZe 
wsp6ldzialanie w rozwoju post{(PU technicznego i popularyzacji 
zdobyczy mysli technicznej w celu ich praktycznego zastosowania 
w gospodarce." Dyrektorem zostal mianowany mgr inz. Jerzy Or
lowski. Na siedzib(( Filii przeznaczono gmach szkolny i budynek 
intematu po Zasadniczej Szkole G6miczej przy ulicy Armii Czer
wonej 78 (obecnie Armii Krajowej). Budynki te Prezydium MRN 
przekazalo Politechnice na wlasnosc. Powolano Rad(( Spolecznit 
Filii , kt6rej przewodnicz'l.cym zostal inz. Wladyslaw Hamaj. W jej 
sklad wchodzili przedstawiciele wladz miejskich oraz dyrektorzy 
najwi((kszych zaklad6w przemyslowych regionu. Rada byla orga
nem doradczo-konsultacyjnym i mala otoczyc Filii( opiek'l. oraz 
udzielac pomocy w rozwi'l.zywaniu problem6w organizacyjnych, 
programowo-technicznych i materialnych. 

W pierwszym roku dzialania Filii (1968) podj((lo studia 328 stu
dent6w na Wydzialach: Budownictwa Litdowego, Elektrycznym i 
Mechanicznym. W 1982 roku rozpocz'l.l dzialalnosc Wydzial G6r
niczy, w 1991 - Wydzialy Inzynierii Srodowiska oraz Informatyki i 
Zarz'l.dzania, w latach 1994- 1997 istnial Wydzial Podstawowych 
Problem6w Techniki. Lata 1975 i 1977 dawaly mozliwosc ksztal
cenia zaocznego na Wydzia1e Chemicznym, a od 1997 roku tenze 
wydzial prowadzi zaoczne studia inzynierskie. W 1997 roku uru
chomiono studia inzynierskie i zaoczne na Wydziale Mechanicz
no-Energetycznym. Obecnie Filia ksztalci okolo 1200 student6w 
na osmiu wydzialach. Filiit kierowa1i: mgr inz. Jerzy Orlowski 
(1968- 1974, 1982- 1990), doc.dr inz. Henryk Mollk.a (1974- 1975), 
prof.zw .. dr inz.Zbigniew Lawrowski (1975- 1978), prof. zw. dr inz. 
Jerzy Zdanowski (1978-1981), doc. dr inz. Miroslaw Walkowicz 
(1981- 1982), dr inz. Ryszard Kabat (1991- 1998). Od maja 1998 
roku dyrektorem jest dr inz. Jan Kalwak a jego zast((pcami Sit: dr 
inz.Stanislaw Lochyilski - ds. dydaktyki oraz dr inz. Ryszard Sta
rosta - ds. administracyjnych. 

Filia to nie tylko 28 sal wykladowych i cwiczeniowych ( na 1100 
miejsc), 17 laboratori6w z 240 stanowiskami, to takze biblioteka, 
sala sportowa, 32 pokoje w domu studenckim, ozywiona dzialal
nosc ku1turalna i sportowa, r6wnie bogata jak w srodowisku wro
clawskim. 

Obchody 30-lecia ftlii PWr w Walbrzychu i 31. inauguracj(( roku 
akademickiego zorganizowano 16.10.1998 w Zamku KsiitZ. Bylo 
to swi((to nie tylko dla uczelni, ale i dla miasta. Radio Walbrzych 
przeprowadzilo rano wywiad z dyrektorami ftlii, a takZe relacjono
walo ,na zywo" przebieg uroczystosci. Wsr6d licznych gosci byli: 
prezydent Walbrzycha - Jerzy S((dziak, v-ee prezydent - Henryk 
Gol((biewski, wojewoda - Boleslaw Marciniszyn, byli dyrektorzy 
ftlii Walbrzyskiej, dyrektorzy ftlii PWr w Legnicy i Jeleniej G6rze, 
dziekani naszej uczelni. W roli gospodarzy wyst'l.Pili dyrektorzy 
Filii PWr w Walbrzychu, rektorzy PWr - JM prof. Andrzej Mulak 
i prof. Jerzy Zdanowski . 

Sesj(( programowo-naukow'l. otworzyl przem6wieniem dyrektor 
- dr Jan Kalwak. Stwierdzil on, ze po 30 latach mozemy uznac 
utworzenie wyzszej uczelni technicznej na terenie Walbrzycha za 
przedsi((wzi((cie trafne i ze wszech miar pozitdane. Studia ukonczy
lo prawie 2300 student6w. Zwr6cil uwag((, ze wzgl((dem wyksztal
cenia Polska zajmuje jedno z ostatnich miejsc w Europie (srednia 
krajowa niecale 7% ludzi z wyzszym wyksztalceniem). W woje
w6dztwie walbrzyskimjestjeszcze gorzej - okolo 4%. Wyst((puje 
tu duze bezrobocie (obecnie ponad 21 %), kt6re jednak nie dotyczy 
ludzi z wyzszym wyksztalceniem. Mimo katastrofalnie niskich 
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naklad6w na nauk(( (0,47% PKB) trzeba ksztalcic wi((cej i lepiej, 
poniewaz wg opinii znawc6w jestesmy dopiero na poczittku poko
nywania ,mrok6w niewiedzy". Dr J .Kalwak stwierdzil, ze ,inwe
stycja w mlodziez, to sukces w przyszlosci", a przy wymagajitcych 
studiach technicznych nale2:y pami((tac takze o sferze kulturalnej -
noblesse oblige. 

JM Rektor prof. A.Mulak przypomnial trudnit drog(( do utworze
nia ftlii. Mimo braku poparcia wladz nadrz((dnych PWr miala po
czucie misji do spelnienia. Wbrew opiniom, ze ftlia to obciitzenie 
dla uczelni, ksztalcenie to nie jest drozsze niz na macierzystej uczel
ni. Waznym czynnikiem jest integracja ze srodowiskiem regionu, 
tworzenie zaczynu intelektualnego i kulturalnego. Filie PWr Sit sil
nie zwiitzane ze swoim centrum. Ich rozw6j powinienjednak isc w 
kierunku autonomii, powstawania uniwersytet6w federalnych. Na
lezy tworzyc i rozwijac wydzialy, kt6re bylyby specjalnie zwiitzane 
z regionem. Trzeba polozyc nacisk na zdolnosc odtwarzania kadry 
naukowej, gdyz koniecznosciit jest uzbrojenie Dolnego Slitska w 
tkank(( szkolnictwa wyzszego. 

,Regres gospodarczy wojew6dztwa walbrzyskiego - perspekty
wy wychodzenia z kryzysu" - to tytul referatu wojewody walbrzy
skiego Boleslawa Marciniszyna (absolwenta Wydzialu Inzynierii 
Sanitamej PWr). Au tor przypomnial his tori(( i uwarunkowania eko
nomiczne regionu walbrzyskiego. Stwierdzil, ze powodem dekapi
talizacji majittku narodowego oraz cofni((cia wsi polskiej w rozwo
ju i ogromnego jej zubozenia bylo przyj((cie ..Zielu bl((dnych i szko
dliwych decyzji ekonomicznych, zamkni((cie sit( obozu panstw ko
munistycznych. Zmiany systemowe zapoczittkowane w 1989 r., 
koniecznosc dostosowania sit( do warunk6w wolnego rynku ozna
czaly upadlosc lub likwidacj(( wielu podmiot6w gospodarczych. 
Nalozyl sit( nato post((pUjitCY proces zamykania kopaln i wynikajit
cy z niego rekordowy poziom bezrobocia (28, 1% w sierpniu 1994 
r.). Opracowanie i wdrozenie do realizacji w 1993 r. planu rozwoju 
wojew6dztwa walbrzyskiego stalo sit( nadziejit dla tego regionu. 
Uznano, ze zap6Znienia infrastrukturalne Sit zasadniCZit barierit od
str((czajitCit od inwestowania w tym wojew6dztwie. Podj((to dziala
nia sluz'l.ce rozwojowi infrastruktury i ograniczaniu bezrobocia 
wsparte dotacjami z budzetu panstwa. Gl6wnymi kryteriami przy
znania srodk6w bylo tworzenie nowych miejsc pracy, wdrazanie 
nowych technologii, poprawa warunk6w zycia mieszkanc6w i za
gospodarowanie majittku po upadlych przedsi((biorstwach. Za naj
wi((kszy kapital regionu uznano atrakcyjnie polozone obszary o 
walorach wypoczynkowych. Obok realizacji zamierzen inwestycyj
nych w gospodarce wieloletniitperspektyw(( rozwojowit wyznaczac 
b((dzie kondycja oswiaty. Dlatego srodki przeznaczone na r6zne 
formy szkolnictwa powinny w czasie jednego pokolenia znacznie 
przekraczac sredniit krajOWlt, aby zapobiec degradacji Spoleczen
stwa oraz umozliwic wykreowanie lokalnych elit. 

Referat prezydenta Walbrzycha Jerzego S((dziaka przedstawil 
,Procesy spoleczno-gospodarcze w rejonie Walbrzycha w latach 
1994-1998 oraz doswiadczenia wladz samorzitdowych, trudnosci i 
osi<tgni((cia". Dowiedzielismy sit(, ze g6rnictwo w((gla kamiennego 
w Walbrzychu zatrudnialo w przeszlosci okolo 20 tys. os6b wraz z 
przedsi((biorstwami pracuj'l.cymi na jego rzecz. Planuje sit(, ze w 
dniu zakonczenia I ikwidacji kopaln 31.12.1999 r. zatrudnionych 
pozostanie ok. 80 os6b. Zacz((la sit( praca nad tym, aby przeobraze
nia gospodarcze przyniosly pozytywne zmiany w dziedzinie ochro
ny srodowiska, zachowania dziedzictwa kulturowego i rozwoju 
nowych dziedzin gospodarki miasta, odbudowy infrastruktury ko
munalnej. Opracowano i realizuje sit( wiele program6w, kt6rych 
celem jest m.in. przyci<tgni((cie kapitalu zagranicznego i zmiana 
wizerunku Walbrzycha, kt6ry rna bye miastem turystycznym. Od 
1994 r. swiadomie promuje Sit( wa]ory ZWiitzane ze srodowiskiem 
przyrodniczym, zabytki kultury materialnej oraz mozliwosci gospo
darcze miasta. Dzi((ki preferencji dla inwestycji nieuciitzliwych dla 
srodowiska naturalnego od wielu lat normy zanieczyszczenia po
wietrza w Walbrzychu nie Sitprzekraczane. W ci<tgu ostatnich trzech 
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!at ustabilizowala si<( sytuacja na rynku pracy. Wykorzystuj<lc po
siadan<l baz<( naukowct, rozwijaj<lc i uruchamiaj<lc nowe osrod.ki 
ksztalcenia wladze miasta d<!Z<l do utworzenia w Walbrzychu cen
trum akademickiego. Aktualnie znajduje si<( tam 8 plac6wek na
ukowo-dydaktycznych, b<(d<lcych samodzielnymi szkolami, filiami 
b<!d:l oddzialami wyzszych uczelni . Najstarsz<l z nich i najbardziej 
zasluzon<l na polu edukacji jest filia PWr. 

Przedstawione zostaly jeszcze dwa referaty. Pierwszy to ,Regio
nalne laboratorium badawcze material6w, wyrob6w i konstrukcji 
kompozytowych" autorstwa prof. J. Pabiota i dr inz. Patrycji Kraw
czak z Ecole de Mines Douai z Francji wygloszony przez p.dr 
P.Krawczak i tlumaczony przez dr inz. Andrzeja Belzowskiego z 
Instytutu Materialoznawstwa i Mechaniki Technicznej , drugi, tym 
razem wlasny, referat pt. ,Rola material6w kompozytowych w go
spodarce narodowej" przedstawil dr inz. Andrzej Belzowski. 

Uczestnicy sesji mogli tez wysluchac przem6wienia pierwszego, 
dlugoletniego dyrektora filii walbrzyskiej mgr inz. Jerzego Orlow
skiego. Mialo ono charakter wspomnieniowy. Przypomnial okres 
tworzenia filii, kolejne etapy jej rozwoju . Stwierdzil, ze dzialali tu 
ludzie, kt6rzy doceniali rol<( plac6wki dydaktycznej w terenie. Pod
kreslil oddzialywanie jej na srodowisko (nie rna zakladu, gdzie nie 
byloby absolwenta Filii PWr) . Przytoczyl przyklady duiego zaan
gazowania student6w. M6wca zyczyl dyrekcji , aby rzeczywistosc 
wyprzedzala marzenia, a filia byla dum<l rektora. 

Uroczystosc 30-lecia to odpowiedni moment do podsumowan i 
wyr6znien. JM Rektor A. Mulak wr<(czyl Zlote Odznaki PWr. Otrzy
mali je przedstawiciele najwyzszych wladz Walbrzycha: wojewoda 
Boleslaw Marciniszyn, prezydent Jerzy S<(dziak, a takze prezes 
Wojew6dzkiego Funduszu Ochrony Srodowiska i Gospodarki Wod
nej w Walbrzychu - Jerzy Ignaszak oraz dyrektor Radia Walbrzych 
(medialny patron obchod6w 30-lecia filii) - Jerzy Wieczorek. Prze
kazano tez listy gratulacyjne osobom, kt6re kierowaly fili<l w ci~u 
30 latjej istnienia: dr Janowi Kalwakowi, mgr Jerzemu Orlowskie-

Jedyny uniwersytet 
w swoim rodzaju 

Spotkanie mlodziezy zainteresowanej niekonwencjonaln<l form<l 
studi6w zainaugurowalo 9 pazdziemika pierwszy rok akademicki 
najrnlodszego osrodka Uniwersytetu Zaocznego FU Hagen (Niem
cy). Wroclawski Osrodek Informacyjny dziala na Politechnice Wro
clawskiej, kierowany jest przez pracownika dydaktyczno-nauko
wego Politechniki dr inz. Andrzeja Galinskiego (I- 11). Plac6wka 
ta dziala w skali og61nopolskiej, a na Politechnice Wroclawskiej 
studiuje juz 21 os6b. 

W procesie nauczania r6zni<lcego si<( od studi6w stacjonamych 
formct, maj<lcego tylko w niewielkim stopniu miejsce bezposrednio 
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mu, prof. Zbigniewowi Lawrowskiemu, prof. Jerzemu Zdanowskie
mu i dr Ryszardowi Kabatowi. 

Sesj<( zakonczyla prezentacja sponsor6w. Wsr6d nich znalezli si<( 
m.in . przedstawiciele takich firm jak: FP KRZYSZTOF, ZPS KA
ROLINA, BANK ZACHODNI, FP WALBRZYCH, TAR-POL, PEC 
S.A., Urz<ld Miejski Walbrzycha. 

Inauguracja roku akademickiego 1998/99 miala r6wnie uroczy
sty charakter. Do gosci dol<lczyli dyrektor Diecezjalnego Kolegium 
Teologicznego ks. pral. Boguslaw Werminski oraz kurator oswiaty 
Jan Kieca. Po odspiewaniu przez ch6r Consonanza Gaude Mater 
Polonia glos zabrali dyrektor Jan Kalwak oraz rektor PWr prof. A. 
Mulak. Nast<lPil akt slubowania I roku oraz immatrykulacja. 

Wyklad inauguracyjny p.t. ,Czy o jedno nieszcz<(scie rnniej?" 
wyglosil dziekan Wydzialu Inzynierii Srodowiska (jak przystalo na 
uczelni<( klad<lC<lnacisk na ekologi«)- prof. Jerzy Zwozdziak. Roz
pocz<ll on slowami ,Biosfera stanowi scisle sprZ<(ZOny system. Na
ruszenie kt6regokolwiek z jej element6w moze prowadzic do roz
regulowania calosci." Dowiedzielismy si«, ze od lat 60-tych XX 
wieku nast<lPil istotny wzrost wiedzy o procesach chemicznych prze
biegaj<lcych w atmosferze. Zacz<(to kojarzyc pewne zaburzenia kli
matyczne z wprowadzeniem do atmosfery r6znych zanieczyszczen. 
Wykladowca m6wil: ,Zmiany wlasciwosci atmosfery powodowa
ne zmian<l skladu chemicznego S<l jedn<l z hipotez zmian klima
tycznych w obecnych czasach. Klimat jest wynikiem wsp6ldziala
nia promieniowania slonecznego, cyrkulacji atrnosfery, obiegu wody 
i czynnik6w geograficznych. Stanowi pewien wieloletni sprzf(zony 
uklad tych wszystkich element6w, a naruszenie kt6regokolwiek z 
nich moze doprowadzic do rozregulowania calosci. Co jakis czas 
slyszymy o zjawiskach takich jak: kwasne deszcze, smog, dziura 
ozonowa, efekt cieplamiany. Zadajemy sobie w6wczas pytania: Czy 
rzeczywiscie S<l to powaine problemy? Czy musimy zmieniac swo
je przyzwyczajenia, by m6c je rozwi<lzac?" 

Dok01iczenie na stronie 34 

na salach wykladowych i opieraj<lcego siC( gl6wnie na specjalnie 
przygotowanych materialach naukowych, ogromn<lrOI({ odgrywaj<l 
Centra lub Osrodki Naukowe tego Uniwersytetu. Obecnie istniej<l 
63 takie plac6wki, w tym siedem poza granicami Niemiec: trzy w 
Austrii, dwie w Szwajcarii, jedna na W({grzech i jedna w Polsce. 

Ucz((szczanie na zaj<(cia prowadzone przez te plac6wki jest fa
kultatywne, ale dzi((ki ciekawym propozycjom ciesz<l si<( one du
zym zainteresowaniem uczestnik6w. Juz na pierwszym, inaugura
cyjnym spotkaniu, opr6cz mozliwosci otrzymania pelnej informa
cji dotycz<lcej r6znych aspekt6w bardzo dzis populamego distance 
learning, uczestnicy mieli mozliwosc przedyskutowania i przed
stawienia swoich problem6w zwi<lzanych ze studiami, a takie po
stawienia pytan. Wkr6tce ten najmlodszy Osrodek FIZ b({dzie dys
ponowal bibliotekct, zawieraj<lC<l zar6wno tradycyjne ksi<li:ki nauko
we, jak i kasety video czy CD-ROMy z wykladami i prezentacjami 
przygotowanymi w Hagen. 

Dzis moina w Osrod.ku uzyskac blyskawiczne pol<lczenie - po
przez Internet - z Uniwersytetem. Dzi<(ki temu pol<lczeniu prowa
dzone b<(d<l r6wniez konsultacje i dyskusje z opiekunami naukowo
dydaktycznymi . Forma ta jest kolejna propozycjct, kt6ra, takjak udzial 
w zaj({ciach stacjonamych (seminariach), bez W<ltpienia pozwoli po
szerzyc samodzielnie przyswajany przez student6w material. 

Osrodek FIZ Wroclaw nie tylko zapewnia swoim studentom FU 
HAGEN dogodne warunki nauki. Proponuje im regularne spotkania i 
dyskusje, pomaga nawi~ac nowe znajomosci, dla kt6rych nie ist
niej<l gran ice panstw. Organizowac b({dzie r6wniez imprezy kultural
ne, w kt6rych ch<(c udzialu zglosili wszyscy studenci pierwszego roku 
akademickiego tego jedynego w swoim rodzaju uniwersytetu. 

dr ini. Andnej Galinski, kierownik FIZ 
Bartosz Krupski- student FU Hagen 
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Rozmowa z prof. Janem Waszkiewiczem. Marszalkiem 
Sejmiku SamorzCJ,dowego Wojew6dztwa Dolnos!CJ,skiego 

Stworzyc region 
W poprzednim numerze ,P" przedstawialismy Paristwu prof. 

Jan a Waszkiewicza jako powai:nego kandydata na marszat
ka sejmiku. Bt;)dqc wicedyrektorem Biura Rozwoju Wrocta
wia zdobyt dui:q_ wiedzt;) dotyczq_cq_ miasta i regionu. Z wy
ksztatcenia matematyk, kieruje obecnie Zaktadem Komuni
kacji Spotecznej w lnstytucie Nauk Ekonomiczno-Spotecz
nych PWr. 

W latach 70. prof. Waszkiewicz byt redaktorem pozacen
zuralnego ,Biuletynu Dolnoslq_skiego", a po Sierpniu- rzecz
nikiem prasowym KK ,S". 

Dzisiaj rozmawiamy jui: z nim jako Marszatkiem Sejmiku 
Samorzq_dowego Wojew6dztwa Dolnoslq_skiego, kt6rym for
malnie b~dzie od 1 stycznia 1999 roku. 

- Jak Pan Profesor 
czuje si~ jako marsza
lek? Jak to jest, gdy si~ 
przechodzi z Politechni
ki na szczebel regionu, i 
to tak duiego, jak Dol
nySlqsk? 

- Musztt powiedziee, 
ze jeszcze nie wiem. 
Czuje sitt jak na roller
coasterze, czy czyms ta
kim. Jest to nagle podje
chanie wysoko w g6rtt, 
co mi sitt zdarza moze nie 
po raz pierwszy w zyciu, 
bo bylem kiedys w pre
zydium ,Solidarnosci". 
To awans mierzony w 
czasie r6wnie gwaltow
ny, jak wejscie z dolu na 
szczyt pewnej struktury. 
Tyle, ze tym razem mam 
pewnose, ze to sit{ nie 
skoilczy tak gwahownym 
zjazdem w d6l, jak bylo 
wtedy, po 13 grudnia. 

Ale m6wi'l_c powaznie, nie mam czasu, aby sitt zastanowie, co to 
wszystko znaczy, co sitt dzieje, bo przede wszystkim zaczttlo mi 
brakowae godzin w ci'!_gu dnia i kartek w kalendarzu. Brak tez miej
sca w teczkach i segregatorach na zalewaj'l_ce mnie papiery. S'l_ to 
wittc wrazenia malo efektowne. Ale S'l_ tez i inne, znacznie przy
jemniejsze, np. stalem sitt czlowiekiem niezmiemie kulturalnym, 
bo zaraz po wyborze, a nawet juz troszkct przed, z poczucia obo
wi!l_zku i ze wzglttdu na godnose funkcji, kt6r!l. piastujt{, musialem 
zaszczycie, czuj!l_c sitt jednoczesnie zaszczyconym, obecnosci'l_ na 
premierach. Te dwa skladniki mojej rzeczywistosci: ten przyziem
ny, codzienny, maj'l_cy wyraz w kilogramach papieru, kt6re nagle 
musztt przegl!l_dae i drugi, odswitttnY jakos sitt nie schodz'l_, brakuje 
mi na razie jakiegos srodka. Wierzct, ze znajdzie sitt on, gdy uda mi 
sitt opanowae sytuacjt{, ale musztt powiedziee, ze sytuacja jest nad 
wyraz trudna. Prosztt zauwazye, ze funkcja marszalka jest jedn'l_ z 
kilku najpowazniejszych w regionie - obok przewodnicz'l_cego Sej
miku i wojewody. 

Ale teraz nalezy podkreslie, ze tego regionu jeszcze nie rna! On 
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stanie sitt faktem dopiero 1 stycznia, wittc jestem wazn(\_ osob'l_ w 
regionie, kt6rego nie rna, jestem szefem administracji, kt6ra nie 
istnieje, wolontariuszem, kt6ry bttdzie zatrudniony dopiero od no
wego roku, wittc sytuacja jest nieco dziwna i klopotliwa. Gl6w
nym problemem jest teraz stworzenie administracji sejmikowej, 
kt6ra powstanie od nowa i bttdzie tworem bez precedensu, bo nie 
istniala do tej pory wladza tego typu. Kiedy istnialo jeszcze duze 
wojew6dztwo wroclawskie, mialo charakter pailstwowy, nie samo
rz'l_dowy. Teraz mamy do czynienia z zupelnie now!l_jakosci'l_. Mu
simy zorganizowae struktury w duzym tempie, bo od 1 stycznia 
wszystko musi zacz'l_e funkcjonowae. Kazdy czlowiek, kt6ry rna 
wyobraznict, a Czytelnicy ,Pryzmatu" j!l. maj'l_, moze sobie wyobra
zie, co to wszystko znaczy. Wlos sittjezy na glowie! 

- Jaki jest zasi~g kompetencji wojewodzkich wladz samorzqdo
wych? 

- Administracja, kt6r'l_ budujemy, rna szalenie r6znorodne dziala
nia. W dose przypadkowej kolejnosci mogt{ wymienie na przyklad: 
edukacjtt, w tym czttse szkolnictwa wyzszego, tzn. wyzsze szkoly 
zawodowe, ochrontt zdrowia, kulturtt i ochronttjej d6br, pielttgno
wanie polskosci, ksztaltowanie swiadomosci narodowej, ochronct 
konsumenta, ochrontt srodowiska, gospodarktt wodn'!_, drogi publicz
ne o zasi«gu wojew6dzkim, obowi!l_zki wynikaj'l_ce z bezpieczeil
stwa publicznego i obronnosci, sprawy planowania regionalnego, 
planowanie regionalne dla calego wojew6dztwa i cal(\_ polityktt re
gionaln'!_, polityktt gospodarcz'l_, dzialania koordynacyjne w skali 
regionu, pewne kontakty mittdzynarodowe z instytucjami i organi
zacjami. Mamy tez wsr6d zadail wspieranie rozwoju nauki, wsp6l
pracy mittdzy nauk'l_ i gospodark'!_, post({PU technologicznego oraz 
innowacji . Te ostatnie punkty mog'l_ zainteresowae Politechniktt, 
choe nie wiem, jak administracja rna te( innowacyjnosc wspierae. 
Cale moje doswiadczenie zyciowe jest takie, ze administracja jest 
instytucj'l_ z samej swej zasady konserwatywn'l_. 

- Chyba chodzi o to, ieby nie szkodzic. 

- Moze uda nam sitt to tak zorganizowac. Jak widac, nasze zada-
nia S'l_ bardzo r6:lnorodne. Mozna powiedziec, ze ustawodawca 
wpisal w kompetencje Sejmiku wszystko to, co rzeczywiscie po
winno bye robione na poziomie regionalnym i wszystko, co nie 
bardzo chce sitt zmiescie w kompetencjach pans twa, w administra
cji pailstwowej i z drugiej strony, w tym, co przejm'l_ samorz'l_dy 
nizszego szczebla. 

Wojew6dztwo samorz'l_dowe rna w swoich kompetencjach spra
wy kultury. U nas bctdzie to kilka teatr6w, przynajmniej dwie po
wazne filhannonie. Mamy tez ochrontt zdrowia na poziomie woje
w6dzkim - podlegae nam bttdzie kilka szpitali. Od roku 2000 w 
gestii Sejmiku znajdzie sitt cala polityka dotycz!l_ca rynku pracy (w 
tej chwili biura pracy S!l. jeszcze prowadzone przez administracje 
pailstwowq). To jest powazny zakres obowi'l_zk6w. Tworzymy now'!_ 
jakosc polityczn'l_. Duza czttse decyzji, kt6re dot'l_d zapadaly w War
szawie, bttdzie podejmowana na miejscu. Tu bttdzie ustalany bu
dzet na wyznaczane cele, bttd'l. okreslane priorytety. Podkreslam, 
ze ten region trzeba dopiero stworzyc. Dolny Sl'!_sk jest pod tym 
wzglttdem trudnym regionem, co ujawnialo sitt ju:Z w dyskusjach 
nad podzialem terytorialnym. Nie mamy wielopokoleniowych ko
rzeni, brak spajaj'l_cych nas tradycji, do jakich moze sitt odwolae 
np. Wielkopolska czy Malopolska. Czynnikiem l'!_CZ'I_cym mog!l_ bye 
czynniki historyczne, rozwojowe i biez'l_ce decyzje. Od tych decy
zji bttdzie wiele zalezalo. Te wojew6dztwa, kt6re trac'l_ sw6j status, 
S'l_ tym nieco zdenerwowane, boj'l_ sitt, ze cala polityka stanie sict 
bardzo wroclawiocentryczna. Trzeba wyraznie zaznaczyc, ze tak 
nie jest. Toczy sitt gra o Dolny Sl'!_sk i Wroclaw jako jego stolictt, a 
nie na odwr6t. Pole problemowe jest tu przeogromne. 

-Ajak z kadrami, ktore b(!dq realizowaly te wszystkie zadania? 
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- Rzeczywiscie, problemy kadrowe S'l_ najpowazniejsze. Utrud
nieniem jest brak siatek plac. Dotychczasowa administracja prze
kazuje nam wraz z zadaniami pewne kadry rozsiane po czterech 
wojew6dztwach. Niekt6re kom6rki zostan'l_ przeniesione wraz z 
calym dobrodziejstwem inwentarza. Przy tym cala konstrukcja wla
dzy, jako koalicyjna, jest trudna. Nasza koalicja rna nad reszt'l_ dele
gat6w do Sejmiku zaledwie jednoglosow'l_ przewag((. Ta koalicja 
b<tdzie konstruowala administracj((. Ustalenia koalicyjne b<td'l. do
tyczyly r6wniez kluczowych stanowisk, gdyz niekt6re maj'l_ poli
tyczny wymiar. 

- Z okien gmachu Urz~du Wojewodzkiego, b~dqcego siedzibq 
Sejmiku, widac wiele budynkow uczelni, kt6re zatrudniajq licz
nych ludzi o wysokich kwalifikacjach i kompetencjach. Czy re
gion bfdzie czerpal z ich doswiadczen? 

- Na pewno. Z tym, ze nie chodzi tu chyba o obsad(( kadrow'l_ 
urz((d6w. Nie do konca jestem pewny, czy tytuly profesorskie do
brze komponuj'l_ si(( ze stanowiskami UIZ((dniczymi. Natomiast jed
nym z moich pierwszych oficjalnych wyst'l_Pien byl udzial w Kole
gium Rektor6w Uczelni Wroclawia i Opola. Tam zlozylem jasn'l_ 
deklaracj(( woli wsp6lpracy. Rektorzy wyrazili zadowolenie, ze zna
lezli wlasciwego partnera do rozwi'l_zywania niekt6rych problem6w 
wyzszych uczelni, gdyz dzialaj'l_ one w skali regionu (czasem na
wet i poza nim). Obie strony S'l_ zainteresowane wsp6lprac'l_ w za
sadniczych sprawach, np. strategi'l_rozwoju regionu, planami zago
spodarowania przestrzennego. Chodzi o to, co mamy robic i o wie
dz«, jak to zrealizowac. Uczelnie to zagl((bie ludzi z pomyslami, 
wi((c niew'l_tpliwie b<td'l.pomocne w stawianiu przed naszym regio
nem cel6w i zadan, kt6re bylyby ambitne, ale i ciekawe, wazne i 
efektowne. Tak wi((c kontakty z Kolegium zostaly juz ustalone. 

Jestem zwolennikiem pracy polegaj'l_cej nie na wymyslaniu kon
cepcji w ciszy gabinet6w. Nalez(( raczej do tych ,pomyslowych". 
Przy opracowywaniu strategii rozwoju Wroclawia m6j sty! pracy 
polegal na organizowaniu dziesi'l_tk6w spotkan, sympozj6w i kon
ferencji, kt6re stawaly si(( :Zr6dlem nowych koncepcji. 

-A jakie perspektywy widzi Pan Marszalek dla wyiszych szkol 
zawodowych? 

- Mog(( m6wic tylko o swoich wlasnych pogl'l_dach na ten temat, 
bo wladze samorz'l_dowe nie zd'l_zyly si(( jeszcze ukonstytuowac, 
zatem i nie doszly do szczeg6lowych uzgodnien. Osobiscie jestem 
zdania, ze ich rolajest ograniczona. Na calym swiecie podstaWOW'l_ 
form'l_ ksztalcenia na poziomie wyzszym S<l. jednak uniwersytety, 
kt6rych siec jest rozbudowana, choc r6zni'l. si(( mi((dzy sob'! pozio
mem. Na przyklad w Ameryce obok wspanialych uczelni nalez'l_
cych do Ivory League istniej'l_ i skromne prowincjonalne plac6wki. 
Ich oferta musi bye na tyle szeroka, by kazdy mial szans(( odpo
wiedniego ksztalcenia. Mysl((, ze to jest wlasciwe podejscie i za 
bezdyskusyjn'l. uwazam potrzeb(( wykreowania w naszym regionie 
jeszcze ze dw6ch uczelni wyzszych o statusie uniwersyteckim. Le
gnica i Jelenia G6ra zasluguj'l. na to. Jezeli mamy ksztalcic 25 czy 
30% mlodziei:y na poziomie wyzszym, musz'l_powstac odpowied
nie instytucje. Kreowanie nowych miejsc ksztalcenia na tradycyj
nych kierunkach uniwersyteckich jest kilkakrotnie tansze niz ro
bienie tego w szkole zawodowej. Trzeba wi((c zastanowic si(( nad 
cal'! t'l_ koncepcj<t, bo nie jest ona najlepsza. Ale, powtarzam, to 
m6j osobisty pogl'l_d. 

-A czy grozi, ie wszyscy Pansey wspolpracownicy zostanq skie
rowani na kurs komunikacji spolecznej? 

- Nie, nie, na pewno nie! Po co mi to? Przeciez uczniowie S'l_ 
zwykle Jepsi od mistrz6w. 

- DzifkUjf za rozmowf. 

Rozmawia/a: Maria Kisza 
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Wybory w NZS PWr 
W dniu 19 listopada odbylo si(( walne zebranie czlonk6w NZS 

Politechniki Wroclawskiej. 
Podsumowano dotychczasowy dorobek organizacji (od maja br.) 

i dokonano wybor6w nowych wladz. Przewodnicz'l_cym NZS PWr 
zostal ponownie wybrany KrzysztofMaj, wiceprzewodnicz'l_cym
KrzysztofKucza, sekretarzem Milosz Mazurkiewicz, a skarbnikiem 
Jaroslaw Zdziobek. 

Postanowiono rozszerzyc dzialalnosc sekcji tematycznych. Do 
istniej'l_cej juz Sekcji Turystycznej doszly jeszcze Sekcja Informa
tyczna i Ekologiczna. 

Na posiedzeniu obecni byli : JM Rektor PWr prof. Andrzej Mu
lak, kierownik Sekcji Spraw Studenckich Dzialu Nauczania mgr 
Andrzej Solecki i ,nestorzy" podziemnego NZS, wsr6d nich Rafal 
Guzowski i Pawel Kasprzak. 

JM Rektor wyrazil radosc z rozwoju oddolnych inicjatyw studenc
kich i zadeklarowal poparcie dla d'l_zen mlodziezy. Przypomnial tez 
pocz'l_tki organizacji z roku 1981. 

R6wniez mgr Solecki wyrazil ch((c wspomagania NZSu. Studen
ci wyrazali wdzi((cznosc, za jego wszechstronn'l_ pomoc, kt6rej juz 
mieli okazj(( doswiadczyc. 

Rafal Guzowski zapowiedzial, ze wraz z najstarszymi NZSowca
mi stworzy "Rad(( Starc6w NZSu". Podkreslil, ze jest dumny z fak
tu odrodzenia si(( dzialalnosci Zwi'l_zku na Politechnice Wroclaw
skiej i podkreslil dobre tradycje wsp6lpracy mi((dzy studentami a 
wladzami Uczelni . Uczelnia dawala studentom w najci((zszych chwi
lach stanu wojennego poczucie autentycznej ochrony. Teraz, w in
nych czasach, organizacja jest przede wszystkim szkol'l. aktywno
sci zawodowej i spolecznej . Zdobyte tu doswiadczenie zaowocuje 
w przyszlosci . 

Po obradach wszyscy uczestnicy zebrania zostali zaproszeni na 
kufel piwa. 0 

Prezydium 

,Rada Starcow" 
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V krajowa konferencja "Komputerowe wspomaganie 
badail naukowvch" 

KOWBAN '98 
Tegoroczna konferencja poswi~cona tematyce komputerowego wspo

mil;gania badan naukowych odbyla si~ w Polanicy Zdroju w dniach 15-17 
pazdziemika i byla jliZ piq_!4 z kolei. Jak co roku zorganizowana zostala 
przez Wrodawskie Towarzystwo Naukowe pod auspicjami Komitetu Ba
dan Naukowych oraz Kolegium Rektor6w Uczelni Wrodawia i Opola. 
Podobnie jak w Ia tach ubieglych, wsparcie finansowe organizatorzy uzy
skali od Komitetu Badan Naukowych, kt6ry sfinansowa! taki:e publikacj~ 
material6w konferencyjnych i od Wrodawskiego Centrum Sieciowo-Su
perkomputerowego. 
~ Prof. Marian Piekarski, przewodniczq_cy Komitetu Organizacyjnego kon
"ferencji, witajq_c ponad 100 uczestnik6w reprezentujq_cych r6zne dyscypli
ny i rome osrodki naukowe podkreslil znaczeniue konferencji, jako co
rocznej interdyscyplinamej imprezy naukowej, kt6ra rna na celu integra
cj~ polski ego srodowiska naukowego wok6l problematyki komputerowe
go wspomagania badan. Szczeg6lne znacznie rna wykorzystanie zaso
b6w krajowych Centr6w Sieciowo-Superkomputerowych, stworzonych 
dzi~ki inicjatywom Komitetu Badan Naukowych. Konferencja stanowi 
przeglq_d osiq_gni~c naukowych uzyskanych z wykorzystaniem wspomaga
nych komputerowo metod badawczych z zakresu nauk humanistycznych, 
ekonomicznych, medycznych, rolniczych, biologicznych, matematyczno
fizycznych, chemicznych, geologicznych i technicznych oraz sluZy wy
mianie informacji dotyczq_cych oprogramowania aplikacyjnego. Wszyst
kie zgloszone referaty, a bylo ich 77, ukazaly si~ drukiem, po uzyskaniu 
pozytywnej opinii Komitetu Naukowego, kt6remu - jak co roku - prze
wodniczyl prof. Daniel J6zefBem. Jego blisko godzinny referat plenan1y 
poswi~cony przyszlosciowym system om komunikac ji osobistej, rozpoczq_l 
konferencj~. Ideq_ tych system6w jest przypisanie numeru do konkretnej 
osoby, a nie aparatu telefonicznego, co pozwoli na rozmow~ z dowolnego 
miejsca na Ziemi. Systemy muszq_ umiec znalezc abonenta, dostosowac 
si~ do wybranych przez niego uslug i zapewnic mozliwosc komunikacji 
nawet, gdy abonent si~ przemieszcza. Obecnie cz~sciowo rol~ t~ spelnia 
telefonia kom6rkowa (szczeg61nie GSM), jednak nie nadaje si~ ona do 
coraz bardziej populamych uslug multimedialnych. Przyszlosc nale:ly do 
globalnych system6w satelitamych. Pierwszym jest Irydium, kt6ry znaj-
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A utor w czasie swojego wystqpienia na konferencji 

duje si~ju:l w fazie rozruchu, jednak jego mozliwosci sq_ zbyt skromne w 
stosunku do przyszlych potrzeb. Planowane sq_ nast~ne systemy: Globa
lastar; Teledesic i SkyBridge. 

Dalsze referaty wygbszane byly w ramach dw6ch blok6w: nauk tecb
nicznych (B) i nietechnicznych (A). W ramach bloku (A) dwie sesje po
swi~cone byly zastosowaniu komputer6w w medycynie; ale tez znalazly 
si~ referaty dotyczq_ce rolnictwa czy ekonomii. W bloku (B) zakres tema
tyczny byl duzo szerszy i obejmowal m.in.: badanie mowy, bezpieczen
stwo w Intemecie, modelowanie urzq_dzen i zjawisk fizycznych, kompute
rowe wspomaganie projektowania. Wsr6d uczestnik6w dominowali przed
stawiciele politechnik, a zwlaszcza Politechniki Wrodawskiej, nawet w 
sesjach bloku (A). Konferencj~ zakonczyla sesja specjalna poswi~cona 
systemom wnioskujq_cym i sieciom neuronowym. 

Piotr Jakubowski 
~~--~~--~--~~---=~~~~ 
P.Jakubowski jest studentcm Y roku na Wydzialc Elektroniki PWr. 
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Zintegrowanv svstem APIN dotarl jut do szczebla 
wvdzialowego 

Nareszcie!!! 
Biblioteka Gl6wna Politechniki Wrodawskiej jest szeroko znana 

z nowoczesnych rozwictzan. Ponad p6l roku temu donosilismy (,Pry
zmat" nr 1 05) o uruchomieniu kolejnego modulu zintegrowanego 
systemu APIN. Teraz nastcwil dalszy znaczctcy krok w rozwoju po
litechnicznego systemu: wlctczono do niego pierwszctplac6wk(( sieci 
bibliotecznej. 

Jest nict biblioteka Wydzialu Elektrycznego, kt6ra w ostatnich !a
tach przeszla znaczctect reorganizacj((. Utworzono jet w 1994 r. w 
wyniku polctczenia organizacyjnego, lokalowego i kadrowego BI-
7, BI-8 i BW-5. W 1997 roku dolctczono BI-29. Dzi((ki temu w 
pokoju 13 gmachu D-1 na powierzchni 233, 2m2 powstala wypo
zyczalnia i czytelnia z 24 miejscami. Mimo zmniejszenia liczby 
pracowniczek biblioteka dziala w systemie dwuzmianowym, co cie
szy pracownik6w i coraz liczniejszych student6w. Teraz chyba klien
tela BW-5 znacznie wzrosnie, skoro b((dzie mozna przy pomocy 
komputera w katalogu Biblioteki Gl6wnej nie tylko znalezc, ale i 
zam6wic ksictzki ze zbior6w BW-5. Jest ich tam blisko 19 tysi((cy 
wolumin6w, w tym 2615 - zagranicznych. Biblioteka rna tez 1407 
wolumin6w czasopism. Gromadzi normy (obecnie 5382), literatu
r(( firmowct (282), rozprawy doktorskie (307). W zeszlym roku BW-
5 wypozyczyla 15476 ksictzek, a w czytelni udost((pnila 4294 ksictzki, 
I 0936 wolumin6w czasopism i 3439 pozycji ze zbior6w specjal
nych. 

Biblioteka wydzialowa zostala wlctczona w zintegrowany system 
biblioteczny dzi((ki staraniom wladz Wydzialu Elektrycznego i Bi
blioteki Gl6wnej. Wydzial zainwestowal w instalacj(( i sprz((t kom
puterowy (dla nast((pnych zainteresowanych inforrnacja: nie musi 
on bye najnowszej generacji!), zas dyrektor Biblioteki Gl6wnej 
zapewnil oprogramowanie, szkolenie pracownik6w i pomoc przy 
uruchomieniu systemu. 

Uroczystosc inauguracji systemu byla cz((sciq_ posiedzenia Rady 
Wydzialu Elektrycznego. 

Jak stwierdzil w swoim przem6wieniu dyrektor BG dr Henryk 
Szarski, osi1lgni((to sukces zar6wno w wyniku staran informatyk6w 
i bibliotekarzy, jak i dzi((ki stanowisku, jakie wobec wydzialowych 
potrzeb z tego zakresu zajmujct wladze Wydzialu Elektrycznego na 
czele z jego dziekanem, prof. Z.Wr6blewskim. Dyrektor Szarski 
wyrazil nadziej((, ze te dobre tradycje wsp6lpracy b((dq_ kontynu
owane. Jest to niezb((dne, gdy wezmie siC( pod uwag(( koniecznosc 
cUiglej konserwacji sprz((tu. A przeciez nalezaloby myslec tez o 
dalszym rozwoju. Dyrektor Szarski podkreslil, ze obecnie Biblio
teka Wydzialu Elektrycznego stanowi wz6r do nasladowania dla 
innych wydzial6w. Zach((cil wszystkich zebranych do formulowa
nia wobec bibliotekarzy swoich potrzeb, wymagan i oczekiwan, a 
jednoczesnie poprosil o wyrozumialosc i pomoc w rozwiq_zywaniu 
problem6w, kt6re mogq_ siC( pojawic. 

Dziekan Z.Wr6blewski zadeklarowal ze strony Rady Wydzialu 
Elektrycznego ch((c daleko id!lcej pomocy organizacyjnej i mate
rialnej. Wyrazil uznanie dla kompetencji i zaangazowania pan pra
cuj'lcych w BW-5. Kadra ta to cztery osoby: kieruj'lca bibliotekq_ 
pani inz. Urszula Danilo oraz mgr Urszula Biskupska, mgr inz. Anna 
Litwin-Smigielska, i mgr inz. Anna Mlynarczyk. 

Wszystkich, kt6rzy sq_zainteresowani analogicznymi przemianami 
we wlasnej bibliotece, zach((camy do wizyty w pok.l3 budynku D-1. 

Maria Kisza 
P.S. 
A moze trzeba uwai:ac z komputeryzacj!l? 
Jak doniosla prasa, we Francuskiej Bibliotece Narodowej doszlo do 

strajku pracownik6w zdenerwowanych awariq_ tamtejszego systemu kom
puterowego. Polegala ona na tym, ze sztuczna inte1igencja zablokowala 
,bramki", kt6re zwykle uniemozliwiajq_ wyjscie osobom nielegalnie wy
noszq_cym ksiq_zki. W ten spos6b niestroniq_cy od ksi!li:ek naukowcy zna
lezli siC( w rodzaju aresztu, z kt6rych wydobyto ich po kilku godzinach. 
Wreszcie mieli czas, zeby sobie poczytac, ale bibliotekarze byli zmusze
ni odpowiednio dlui:ej pelnic dyi:ury. 
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Poszerzono 
ZespOJ ds. Nagr6d Prezesa RM 

Zesp6l ds. Nagr6d Prezesa Rady Ministr6w przyznawanych za 
rozprawy doktorskie i habilitacyjne oraz dzialalnosc naukowq_ i 
naukowo-techniczn!l zostal zgodnie z § 3 ust. 1 i 2 rozporzqdzenia 
Prezesa Rady Minis trow z 10 kwietnia 1998 r. poszerzone o 1 oso
b(( wyznaczonq_ przez premiera i 7 os6b zaproponowanych premie
rowi przez Komitet Badan Naukowych. W tym gronie znalazly siC( 
dwie osoby z uczelni wrodawskich, w tym jedna z Politechniki 
Wrodawskiej. Cieszymy siC(, ze nasza reprezentacja wniesie doze
spolu nie tylko walory naukowe, ale i estetyczne. 

A oto lista os6b mianowanych w dniu I 0 listopada: 
prof. dr hab. inz. Stanislaw BOLKOWSKI - Politechnika War

szawska 
prof. dr hab. inz. Monika HARDYGORA- Politechnika Wro

clawska 
prof. dr hab. inz. Janusz KOWAL- Akademia G6rniczo-Hutni

cza w Krakowie 
prof. dr hab . inz. Jerzy KOWALSKI - Akademia Rolnicza we 

Wroclawiu 
dr J6zefLUBKIEWICZ - przedsi((biorstwo KOPROTEK w War

szawie 
prof. dr hab. Andrzej OLES- Akademia G6rniczo-Hutnicza w 

Krakowie 
prof. dr hab. Sylwester POROWSKI- Centrum Badan Wysoko

cisnieniowych PAN w Warszawie 
prof. dr hab. inz. Leon TRONIEWSKI - Politechnika Opolska 

Prof. dr hab. inz. Monika HARDYGORA, dziekan Wydzialu 
G6rniczego PWr, przewodniczq_ca senackiej Komisji ds. Organizacji 
i Finansowania Badan Naukowych. W kadencji 1993-96 pelnila funk
cje dyrektora Instytutu G6rnictwa PWr. Jej gl6wne zainteresowania 
naukowe skupiajq_ siC( na zagadnieniach metod doboru tasm przeno
snikowych do warunk6w eksploatacyjnych. Do najwa:lniejszych osiq_
gni((c zalicza opracowanie teoretycznie uzasadnionej metody obli
czen tkaninowych tasm przenosnikowych oraz zainicjowanie i prze
prowadzenie kompleksowych badan wlasnosci tasm przy obci!li:e
niach udarowych. Obecnie zajmuje siC( zagadnieniami polq_czen tasm 
przenosnikowych, ich konstrukcji i technologii wykonania. 

W 1991 r. zostala stalym czlonkiem Sekcji Nauk Podstawowych 
P-4 w KBN (sekcja Automatyki, Robotyki, G6rnictwa i Geologii). 
Jest czlonkiem Sekcji Mechanizacji G6rnictwa oraz Sekcji G6rnic
twa Komitetu G6rnictwa PAN. W 1994 r. zostala powolana na czlon
ka Society ofMining Professors oraz Europaische Konferenz Forder
technik Professoren. Jest czlonkiem amerykanskiego Society of Mi
ning, Metallurgy and Exploration, Polskiego Towarzystwa Mecha
niki Teoretycznej i Stosowanej oraz Stowarzyszenia Inzynier6w i 
Technik6w G6rnictwa. Jest stalym czlonkiem mi((dzynarodowego 
komitetu organizacyjnego konferencji Mine Planning & Equipment 
Selection. 

Prof. dr hab. inz. Jerzy KOWALSKI, pracownik naukowy w 
Instytucie Inzynierii Srodowiska Akademii Rolniczej we Wroclawiu, 
rektor Akademii Rolniczej w latach 1990-1996, w kadencji 1987-
1990 pelnil funkcj(( prorektora ds. nauki. Jego dziala1nosc badawcza 
koncentrowala siC( poczcttkowo na zagadnieniach geotechniki w za
kresie budownictwa wodnego, a w p6zniejszych latach na proble
mach hydrogeologii inzynierskiej i ochrony w6d podziemnych. Jest 
koordynatorem czwartego z kolei projektu ramach programu TEM
PUS. W tym roku powolany zostal w sklad Rady Geologicznej przy 
Ministrze Ochrony Srodowiska, Zasob6w Naturalnych i Lesnictwa . 
oraz na czlonka Rady Naukowej Szczytnickiego Zespolu Przyrodni
czo-Krajobrazowego przy Prezydencie Miasta Wrodawia. D 
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INFORMATYKA I ZARZJ\DZANIE 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 27.10 .1998 r. nadano tytul dok
tora nauk ekonomicznych w dyscy
plinie nauk o zarz<tdzaniu mgr Kry
stynie Arnbroch. 

Powolano komisj(( do przeprowa
dzenia przewodu doktorskiego mgr 
inz. Salema Mohameda Ouna i wy
znaczono recenzentow jego rozpra
wy. Okreslono tez zakres egzaminow 
doktorskich i powolano komisj(( eg
zaminacyjn<t. 

Przyj((to tematy prac doktorskich 
mgr inz. Zbigniewa Halbiniaka i mgr 
inz. Lukasza Krzywieckiego. Promo
to rem obu doktoratow z dyscypliny 
informatyki zostal dr hab. I.Jozwiak, 
prof. nadzw.PWr, 

W Instytucie Sterowania i Techni
ki Systemow powolano trzy zaklady. 
S11_ to: Zaklad Modelowania i Iden
tyfikacji kierowany przez dr hab.inz. 
J .Swi<ttka, Zaklad Teleinformatyki 
kierowany przez dr hab.inz. A.Grze
cha w i Zaktad Rozproszonych Sys
temow Komputerowych kierowany 
przez dr hab . L.Borzemskiego. 

Poparto propozycje dotycz11_ce re
krutacji : 

- aby 30% miejsc na wydziale 
przeznaczyc dla kandydatow, ktorzy 
pozytywnie zdali egzamin z matema
tyki, a ich oceny z j((zyka polskiego 
i j((zyka obcego S<t co najmniej do
stateczne, 

- aby dodatkowe punkty otrzymy
wali kandydaci, ktorzy na swiadec
twach maturalnych maj<t wpisan11_ 
ocen(( z zaj((C fakultatywnych, 

- aby utrzymac pozostale zasady 
rekrutacji na studia magisterskie i in
zynierskie dzienne, wieczorowe i za
oczne oraz uzupetniaj<tce studia ma
gisterskie. 

Zaproponowano tez, by ilose punk
tow byla zalezna od oceny, 

Dziekan przedstawil aktualne pro
blemy finansowania uczelni i wy
dzialu. 
ELEKTRONIKA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu dnia 
28.10.1998 r. dziekan wyglosit krotkie 
wspomnienie o niedawno zmarlych 
pracownikach Instytutu Telekomunika
cji i Akustyki: Jerzym Kujawie, dr Ja
nie Kujalowiczu i dr Kazimierzu Ba
sciuku. 

Dokofrczenie na stronie 31 
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Dwie konferencje prasowe 
na inauguracj~ roku akademickiego 

Na Akademii 
Rolniczej 

Przed rozpocz((ciem roku akademickiego 
1998/99 dwie uczelnie wroclawskie zorga
nizowaly konferencje prasowe. Rektorzy 
Akademii Rolniczej 28 wrzesnia poinformo
wali, ze uczelnia ta ksztalci obecnie 7300 
osob, w tym 4938 na studiach dziennych i 
2267 na studiach zaocznych. Pierwszy rok 
studiow rozpocz((lo 1382 studentow i 147 
wolnych sluchaczy przyj((tych sposrod 
36100 kandydatow, ana studiach zaocznych 
850 osob sposrod 1300 kandydatow. 

AR ksztalci studentow na pi((ciu wydzia
lach i dziewi((ciu kierunkach, w 17 specja1-
nosciach i wie1u specjalizacjach. Najbar
dziej obleganymi kierunkami s11_: Ochrona 
Srodowiska (10 kandydatow na miejsce), 
Geodezja i Kartografia oraz Weterynaria. 
Mimo obaw wladz uczelni , ze zla sytuacja 
rolnictwa i trudnosci formalne (mozliwose 
skladania przez kandydatow papierow na 3 
r6Zne kierunki studiow) pogorsz<t wynik re
krutacji, miejsca na wszystkich kierunkach 
zostaly zapelnione, a liczba studentow wzro
sla o I 000 w stosunku do roku ubieglego. 
S<t tu rowniez prowadzone studia pedago
giczne i studia podyplomowe. Jeszcze w tym 
roku ( od lute go) jest planowane uruchomie
nie studiow integracji europejskiej . Celem 
uczelni jest promowanie nowoczesnej wie
dzy i wdrazanie wynikow badaiJ. oraz wspie
ranie ksztalcenia ustawicznego. W tym roku 
powolane b((dzie Centrum Edukacji, Inno
wacji i WdrozeiJ.. 

Z najwazniejszych ubieglorocznych ini
cjatyw edukacyjnych mozna wymienic: 

• powolanie szesciu nowych studiow po
dyplomowych (platnych), 

• podpisanie umowy o utworzeniu na 
Wydziale Medycyny Weterynaryjnej cztero
letnich studiow w j((zyku angielskim ( dla ob
cokrajowcow), 

• podj((cie procedury akredytacji Wydzia
lu Medycyny Weterynaryjnej przy Stowarzy
szeniu Wydzialow Weterynaryjnych Unii 
Europejskiej, przyst<trienia AR do grupy 
uczelni partnerskich, organizatorow mi((dzy
narodowych studiow w zakresie zarz11_dza
nia srodowiskiem i zasobami w Cottbus. 

Od dwoch !at wprowadzono system punk
tow kredytowych (w ramach uczelni), ktory 
umozliwia swobodny wyb6r znacznej cz((
sci przedmiotow, a tym samym indywidu
alizacj(( wlasnej edukacji. 

Na Uniwersytecie 
W trakcie konferencji prasowej na Uni

wersytecie Wroclawskim JM Rektor prof. 
Roman Duda przedstawil wyniki rekrutacji 
na tej najstarszej wroclawskiej uczelni . Przy 
limicie miejsc na studia dzienne wynosz11_
cym 2855 zglosilo siC( 11374 kandydatow 
(przypadalo 4 kandydat6w na 1 miejsce). W 
efekcie przyj((to 3664 osoby. Sposrod 6350 
kandydatow na studia zaoczne 5152 otrzy
malo indeks. Przyj((to rowniez 501 os6b na 
studia wieczorowe. Ostatecznie 9317 stu
dentow rozpocz((lo I rok. Zanotowano 
wzrost zainteresowania studiami wieczoro
wymi. Rok 1998 jest pierwszym rokiem, w 
kt6rym liczba maturzystow rowna byla licz
bie miejsc w szkolach wyzszych. Jednak 
ilosc ch((tnych na studia dzienne na UWr 
wzrosla o 3000 w porownaniu z rokiem 
ubieglym, a liczba osob przyj((tych o 900. 
Najwi((cej ch((tnych zglosilo siC( na psycho
logiC( (ponad 11 na miejsce), stosunki mi((
dzynarodowe, etnologi((, prawo, filologie : 
angielsk<t i niderlandzk<t. 

Stosunki mi?_dzynarodowe to nowo utwo
rzony kierunek na Wydziale Nauk Spolecz
nych. Planuje siC( utworzenie w przyszlym 
roku nowego kierunku - ekonomii przy 
Wydziale Prawa i Administracji. 

Prof. R.Duda poinformowal rowniez 
dziennikarzy o zakonczonycb i planowanych 
inwestycjach i remontach . Konczy siC( bu
dowa pawilonu dydaktycznego dla Instytu
tu Fizyki i Geologii. Zakonczono rozbudo
W(( Wydzialu Chemii. Oddane zostaly do 
uzytkowania 2 budynki Wydzialu Nauk Spo
lecznychprzy ul. Koszarowej. DobiegakoiJ.
ca budowa pawilonu przy ul. Wi((ziennej dla 
Wydzialu Prawa i Administracji. Przewi
dziana jest budowa biblioteki, dalsze prace 
w glownym budynku Uniwersytetu , w sali 
,pod filarem" (rna ona bye sal11_ ekspozycyj
n11_Muzeum Uniwersyteckiego) i wiezy ma
tematycznej, kt6ra b((dzie udost((pniona do 
zwiedzania. 

Decyzj<t ks. biskupa Glodzia przekazano 
Uniwersytetowi w depozyt organy z 1722 r. 
z kosciola sw. Elzbiety. 

Uniwersytet Wroclawski, ktory w roku 
2002 b((dzie obchodzil swoje 300-lecie, rna 
bye odnowiony nie tylko fizycznie, ale tez 
zreformowany. Planuje siC( stworzenie no
wych kierunkow, wsp6lprac(( z zachodnimi 
uczelniami, system punktow kredytowych 
(juz czC(sciowo wprowadzony). Jubileusz 
UWr rna bye swiC(tem, ktore przyblizy uczel
niC( miastu i regionowi. 
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Uroczysta lnauguracja 
na Wydziale G6rniczym 

15 dzien pazdziernika przed poludniem na 
Wybrzezu Wyspiailskiego. Pi((kna, slonecz
na pogoda, mundury g6rnicze, pi6ropusze i 
melodie grane na schodach gmachu gl6w
nego Politechniki przez Orkiestrt'( Kopalni 
W t'(gla Kamiennego "Tur6w" sygnalizuj'l., ze 
szykuje sit'( cos wielkiego (patrz okladka!). 

W gt'(stniej~cym tlumie sluchaczy szybko 
rozesz!a sit'( wiesc, ze oto inauguruje sw6j rok 
akademicki Wydzia! G6miczy naszej Poli
techniki. Szczeg6lnie uroczystego charakte
ru uroczystosci dodawal fakt, ze byla to juz 
31. inauguracja zajt'(c na tym wydziale. 

Punktualnie o godzinie 12, do Auli wy
pe!nionej studentami, pracownikami wy
dzialu i przybylymi goscmi, wkroczyli ubra
ni w togi tegoroczni absolwenci wydzialu, 
a za nimi dziekan, prof. Monika Hardyg6ra 
i prodziekani wydzialu wraz z JM Rekto
rem, prof. A. Mulakiem, Prorektorem ds. 
Nauki prof. J. Zdanowskim oraz dziekanem 
Wydzia!u G6mictwa i Geologii Politechni
ki Sl~skiej prof. M. Dolipskim i prodzieka
nem Wydzialu G6rniczego AGH prof. J. 
Klichem. Przy dzwit'(kach "Warszawianki" 
wprowadzono sztandar wydzialu. Orkiestra 
zagrala Hymn Pailstwowy. 

Uroczystosc otworzyla pani dziekan, prof. 
Monika Hardyg6ra. Powitala wszystkich 
zgromadzonych, szczeg6lnie przedstawicie
li przemyslu g6rniczego oraz cz!onk6w Spo
!ecznej Rady Wydzialu z jej przewodnicz~
cym, dyrektoremKWB "Tur6w", mgr inz. A. 
Szwarnowskim. W swoim wyst~pieniu 
przedstawila trzydziestoletni~ historit'( wy
dzialu oraz perspektywy jego dalszego roz
woju. Do zebranych zwr6cili sit'( JM Rektor, 
prof. Andrzej Mulak, dziekan Wydzialu G6r-

Efektowne przykrycie glowy Lis Majora 

nictwa i Geologii Politechniki Sl~skiej i pro
dziekan Wydzialu G6miczego AGH. 

Dokonano immatrykulacji prawie dwustu 
student6w I roku oraz wrt'(czono dyplomy 
ukonczenia studi6w tegorocznym absolwen
tom. Wyr6zniaj~cym sit'( absolwentom wrt'(
czono nagrody dziekana, oraz nagrody ufun
dowane przez przemysl g6rniczy za wyr6z
niaj~ce sit'( prace dyplomowe dotycz~ce r6z
nych dzial6w g6mictwa. Honorowy kordzik 
g6rniczy dla najlepszego absolwenta otrzy
mala mgr inz. Malgorzata Milkowska, kt6rej 
ojciec r6wniez koilczyl ten wydzial. Wsr6d 
go sci reprezentuj~cych r6:lne galt'(zie przemy
slu g6miczego przewazali absolwenci nasze
go wydzialu. W swych wyst~ieniach zwra
cali sit'( w serdecznych slowach do zgroma
dzonych os6b, szczeg6lnie do przychodz~
cych i odchodz~cych student6w. 

Finalem uroczystosci bylo przyjt'(cie do 
g6rniczego stanu student6w II roku. Przy
gasly swiatla. Ch6r Politechniki Wroclaw
skiej pod dyrekcj~ P. Ferensowicza zainto
nowal piesil g6rnicz~ "Zieleni sit'( jod!a". 
Rozpocz~l sit'( tradycyjny Poch6d Lis6w i 
Skok przez Sk6rt'(. Starsi studenci, pelni~cy 
roll'( Kontrapunkt6w z honorowymi szpada
mi g6rniczymi ustawili sit'( po obu stronach 
przej5cia. Na salt'( wkroczyl mistrz ceremo
nii, Lis Major (w tej roli od wielu !at wystt'(
puje tenor, solista Opery Wroclawskiej, dr 
inz. Janusz Zipser) prowadz~c M!ode Lisy, 
(wybrani studenci II roku), w mundurach 
g6rniczych i z zapalonymi lampami g6mi
czymi. w takt spiewanego dialogu pomit'(
dzy Lis Majorem i Ch6rem podeszli oni do 
czarnej bryly wt'(gla, na kt6r~ wst~il Lis 
Major. Po dialogu prowadzonym ze Star~ 
Strzech~- Dyrektorem Instytutu G6rnictwa, 
prof. L. Gladysiewiczem na brylt'( Wt'(gla 
wstt'(powaly kolejno M!ode Lisy. Po skoku 
przez sk6rt'( trzyman~przez ubranych w g6r
nicze mundury generalskie prof. S. Kozlow
ski ego i dyrektora A. Szwamowskiego Lis 
Major pasowal M!ode Lisy na g6rnik6w. 
Uroczystosc zakoilczylo przekazanie przez 
student6w IV roku sztandaru wydzialu oraz 
p!on~cych lamp g6rniczych studentom II 
roku. Na stoj~co wysluchano "Hymnu g6r
niczego" zagranego przez orkiestrt'( dt'(t~ 

KWB "Tur6w". Przy dzwit'(kach "Warsza
wianki" Lis Major wyprowadzil poczet 
sztandarowy oraz Mlode Lisy. Pani Dziekan 
Wydzialu, wyglaszaj~c tradycyjne zyczenie 
"quod felix faustum fortunatumque sit" 
oglosila rok akademicki 1998/99 za otwar
ty i podzit'(kowala wszystkim za przybycie i 
udzial w uroczystosci. 

Jerzy Cygan 
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Nast((pnie odbylo sit'( kolokwiurn ha
bilitacyjne i wyklad habilitacyjny dr 
inz. Eugeniusza Grudziilskiego. W 
glosowaniu tajnym postanowiono 
nadac dr inz. Eugeniuszowi Grudzin
ski emu stopieil naukowy doktora ha
bilitowanego nauk technicznych w 
dyscyplinie elektronika. 

Powolano komisjt'( ds. post({Powa
nia o nadanie tytulu naukowego dok
tora habilitowanego Hubertowi Trza
sce, prof. ndzw. PWr. Powolano tez 
komisj(( ds . przewodu habilitacyjne
go dr inz. Mariana Urbailczyka z Po
litechniki Sl~skiej. 

Dopuszczono do publicznej obrony 
prac(( doktorsk~ mgr inz. Aleksandra 
Klosowa. 

Zatwierdzono plan podzialu srod
k6w budietowych na 1998 r. 

W wyniku konkurs6w postanowio
no zatrudnic: 

• mgr inz. Grzegorza Wr6blewskie
go na stanowisku asystenta naukowo
dydaktycznego w Zakladzie Architek
tury Komputer6w w Instytucie Cyber
netyki Technicznej, 

• mgr inz. Mariusza Malkowskiego 
na stanowisku asystenta naukowo-dy
daktycznego w Zakladzie Uklad6w 
Elektronicznych Instytutu Telekomu
nikacji i Akustyki. 

Postanowiono udzielic urlopu habi
litacyjnego na semestr zimowy 1998/ 
99 dr inz. Eugeniuszowi Nowickiemu 
z Instytutu Cybernetyki Technicznej. 

Udzielono tez rocznego urlopu bez
platnego dr inz. Andrzejowi Sawic
kiemu z Instytutu Telekomunikacji i 
Akustyki w celu czasowego zatrudnie
nia w firmie Ericsson Radio Access 
AB w Sztokholmie. 

ELEKTRYCZNY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 28.09.1998 r. zlozono gratulacje 
prof. M.Cegielskiemu z okazji otrzy
mania doktoratu honoris causa Azov 
State Technical University na Ukra
inie. 

Otwarto przew6d doktorski mgr inz. 
K.Wieczorkowi i powolano na promo
tara dr hab.inz. J. Wailkowicza. 
Wit'(kszosci~ glos6w poparto wnio

sek o powolanie prof.dr hab.inz. 
M.Sobi.::rajskiego na stanowisko pro
fesora zwyczajnego w I-8. 

Powolano specjaln~komisjt'( do pro-
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wadzenia czynnosci zwiltzanych z prze
wodem doktorskim mgr inz. M.Jaro
szewskiego. 

W wyniku konkurs6w postanowiono 
zatrudnic: 

• na stanowisku adiunkta w 1-8 dr inz. 
A.Datczuka, 

• na stanowisku wykladowcy w I-8 
mgr inz. M.Kobusinskiego, 

• na stanowisku asystenta w 1-29 mgr 
inz. M.Pawlaka. 

Poparto wnioski o przedluzenie za
trudnienia na stanowiskach asystent6w 
mgr inz. M.Jaroszewskiego (I-7), mgr 
inz. Z.Leonowicza (1-7) i mgr inz. 
M.Lttca (1-29). 

Postanowiono oglosic konkurs na sta
nowisko asystenta naukowo-dydaktycz
nego w Zakladzie Automatyki i Stero
wania w Energetyce I-8 i powolano 
komisjtt konkursOWlt. 

Prof. T.Orlowska-Kowalska poinfor
mowala o wynikach rekrutacji na stu
dia dzienne na kierunek elektrotechni
ka oraz automatyka i robotyka, a dr 
B.Lowkis - na studia zaoczne inzynier
skie i uzupelniajltce magisterskie. 

WPPT 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w 
dniu 4.06.1998 postanowiono oglosic 
konkursy na stanowiska asystenta, ad
iunkta, wykladowcy i profesora nad
zwyczajnego w lnstytucie Matematyki. 

Poparto wniosek o otwarcie konkur
s6w na stanowiska asystenta i wykla
dowcy w lnstytucie Fizyki. 

Poparto wniosek o nadanie dr hab. 
A.Miniewiczowi tytulu naukowego pro
fesora w dziedzinie nauk fizycznych. 

Wszczttto przew6d habilitacyjny dr 
inz. J.Leskowa z lnstytutu Matematyki 
PWr i powolano recenzent6w. 

W szczttto postttpowanie nostryfika
cyjne stopnia naukowego Docteur 
d'Etat-Sciences Mathematiques uzyska
nego przez dr M.Musieltt na Uniwersy
tecie w Grenoble. Na recenzenta w tej 
sprawie powolano dr hab. A.Werona. 
Zwolniono kandydata z kolokwium i 
wykladu habilitacyjnego. 

Postanowiono otworzyc przewody 
habilitacyjne dr J.Goca z Politechniki 
Poznanskiej, dr S.Kruszewskiego z ATR 
w Bydgoszczy i dr A.Mitusia z lnstytu
tu Fizyki PWr. 

Poparto wniosek o przyznanie stypen
dium habilitacyjnego dr K.Bogdanowi 
z 1-18. 

NOWYTARTAN 
W jednej z sal Studium Wychowania Fi

zycznego i Sportu dokonano wymiany znisz
czonej nawierzchni na nawierzchnitt poli
uretanow'l typu tartan. 

Pokonano problemy ze znalezieniem fir
my, kt6ra podjttlaby sitt wykonania na
wierzchni o parametrach zblizonych do po
przedniej, r6wniez poliuretanowej, eksplo
atowanej przez 18 lat. 

Okazalo sitt, ze nasza Uczelnia moze li
czyc na swoich absolwent6w. Firma ,Fe
bus", kt6rej wlascicielem jest pan mgr inz. 
Marek Wojnilowicz (ukm1czyl Wydzial Che
miczny PWr) wykonala practt bezusterko
wo, daj'lc pittcio1etnilt gwarancjtt na sw6j 
produkt, nie wymagajltCY zabieg6w konser
wacyjnych! 

Obecnie na sali odbywaj'l sitt zajttcia dy
daktyczne, m.in. z tenisa ziemnego, koszy
k6wki, aerobicu, golfa, hatha-jogi, step re
eboku, lekkiej atletyki. 

W dni wolne od zajttc dydaktycznych pra
cownicy - pasjonaci tenisa ziemnego - bar
dzo chtttnie graj<t na tego typu ,wolnej" na-

ATENA '98 
Oficyna Wydawnicza Politechniki Wro

clawskiej uczestniczyla w V Krajowych 
Targach KsiltZki Akademickiej A TEN A '98, 
kt6re odbyly sitt w dniach 4-7listopada b.r. 
w Duzej Auli Politechniki Warszawskiej. 

Patronat honorowy nad Targami objttli: 
Minister Edukacji Narodowej i Przewodni
CZltCY Komitetu Badan Naukowych. Patro
nowali im takze rektorzy Politechniki War
szawskiej i Uniwersytetu Warszawskiego. 

Wsp6lorganizatorem Targ6w by1i: 
- Biuro Marketingowe MEGARON, kt6-

rego przedstawiciel pan dyrektor Piotr Do
brolttcki pelni funkcjtt Rzecznika Prasowe
go Targ6w, 

- Polskie Towarzystwo Wydawc6w Ksi'l
zek, 

- Stowarzyszenie Wydawc6w Szk6l Wy
zszych, 

- Fundacja "Ksilt:lka Naukowo-Technicz
na". 

Z okazji jubileuszowych - pi<ttych juz 
Targ6w rozdano dyplomy uznania dla tych 
wydawc6w, kt6rzy dotychczas wzittli udzial 
we wszystkich edycjach Krajowych Targ6w 
Ksilt:lki Akademickiej. Wsr6d nich znala
zla sitt Oficyna Wydawnicza Politechniki 
Wroclawskiej. 

DOBRE KSIJ\ZKI 
Wroclawskie Promocje Dobrych Ksi<1:lek 

odbttd'l sitt w dniach 3-6 grudnia br. w Ga
leriiAWANGARDA - BWA - Wrodaw, ul. 
Wita Stwosza 32. 
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wierzchni od godz. 7.30 do 24.00 (1.30!) . 
Ilosc chtttnych jest wielokrotnie wittksza 

niz ilosc miejsc, r6wniez ze wzglttdu na bar
dzo przystl(pn'l centt 12 zl za 1 godzintt. 

mgr Jerzy Bieiu1iski 

Prorektor dr Ludomir Jankowski 
osobiscie sprawdza jakosc nowej nawierzc/mi 

Organizatoremjest Wydawnictwo Dolno
slltskie Sp. z o.o., a wsp6lorganizatorem 
BWA- Wrodaw, Galerie Sztuki Wsp6lcze
snej . 

Gt6wnym celem imprezy jest promocja 
ksi<t:lki wartosciowej merytorycznie, ambit
nej, wyr6zniaj<1cej sitt zar6wno pod wzgltt
dem walor6w literackich, edukacyjnychjak 
i edytorskich. Imprezlt towarzysz<tq jest 
konkurs na najlepSZlt ksi'lZktt roku 1998 o 
"Pi6ro Fredry". 

WSZECHNICA PAN 
W tym roku mozna jeszcze wysluchac 

nastl(pUjltcych wyklad6w Wszechnicy PAN: 
24.11.1998 prof. Jerzy Don, UWr, Super

gl~bokie wiercenie w srodkowej Europie 
1.12.1998 prof. Arkadiusz Kozubek, UWr, 

Sposoby poprawiania pojemnosci liposo
mow jako nosnikow lekow 

8.12.1998 prof. Andrzej Legocki, lnsty
tut Chemii Bioorganicznej w Poznaniu, 
Ewolucja oddzialywan roSiin i mikroor
ganizmow 

15.12.1998 doc.dr hab. Anna Leciejewi
czowa, UWr, Pierwsi rolnicy na ziemiach 
polskich 

5.01.1999 dr hab . Ryszard Jakubas, prof., 
UWr, Poszukiwanie nowych materiaiOw 
o wlasnosciach ferroelektrycznych i fer
roelastycznych 

12.01.1999 dr n.med. Boguslaw Beck, 
AM we Wroclawiu, Ultrasonograficzna 
ocena czynnosci serca osob eksponowa
nych na dzialanie olowiu 
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Oficyna Wydawnicza Politechniki 
poleca najnowsze publikacje: 

Wroclawskiej 

ARCHITEKTURA 
• Eugeniusz Baginski 
Male miasta w strukturze sieci osiedlenczej Polski 
1998, wyd. I s.74, zll1,00, (monografia) 
• Eugeniusz Baginski 
Wroclaw w opinii swoich mieszkaricow 
1998, wyd. Is . 166, zl18,00, (monografia) 
• Stanislaw Januszewski 
Tajne wynalazki lotnicze Polakow. Rosja 1870-1917 
1998, wyd. I, s. 430 zl40,00, (monografia) 
• (pod redakcjll_ Stanislawa Januszewskiego) 
Zabytki przemyslu i techniki w Polsce. l.'In:iynieria wodna 
1998, wyd. I, s. 122, zll7,00 
Seria wydawnicza Zabytki przemyslu i techniki w Polsce 

BUDOWNICTWO 
• Wojciech Glabisz 
Sily niekonserwatywne w mechanice ustrojow pr~towych 
1998, wyd. I, s. 152, zl13,00, (monografia) 

CHEMIA 
• Boguslawa i Edward Gom6lkowie 
Cwiczenia laboratoryjne z chemii wody 
1998, wyd. III, s.170, zl 22,00, (podr~cznik) 
• J6zef Gluszek 
Tlenkowe powloki ochronne otrzymywane metod:t sol-gel 
1998, wyd. I, s. 154, zl 17 ,50, (mono gratia) 
• Piotr Synowiec 
Nowe uj~cie zjawiska scierania krysztalow w krystalizatorach 
z wewn~trzn:t cyrkulacj:t zawiesiny 
1998, wyd. I, s. 84, zl I 0,00, (monografia) 

EKONOMIA 
• Tadeusz Galanc 
Metody wspomagania procesu zarze:tdzania Cz~sc II 
Decyzyjne modele liniowe i prognozowanie ekonometryczne 
1998, wyd. II, s. 178, zl17,00, (praca naukowa) 
• Instrumenty rynkowe w gospodarce. 
Problemy transformacji 
Seria: Studia i Materialy 
1998, s. 178, zl21,50 
• Zbigniew Malara 
Metodyka dokonywania zmian restrukturyzacyjnych w ob-

szarze organizacji i zarz:tdzania przedsi~biorstw 
1998, wyd. I, s.128, zl 16,00, (monografia) 
• Horst Steinmann, Georg Schreyogg 
Zarz::tdzanie 
Podstawy kierowania przedsi~biorstwem. 
Koncepcje, funkcje, przyklady. 
1998, wyd. III poprawione i uzupelnione, s. 554, zl39,00, (pod
r~cznik) 

• Aleksander Zgrzywa 
Ocena wydajnosci systemow informacyjnych metodami ko
lejkowymi 
1998, wyd. I, s. 138, zl15,00, (monografia) 

FILOZOFIA 
• Teresa Grabinska, Miroslaw Zabierowski 
Aksjologiczny kqg solidarnosci 
Restrukturyzacja uniwersalizmu solidarnosciowego ijego uza
sadnienie w nauce spolecznej Jana Pawla II 
1998, s. 88, zl8,50, (monografia) 

ELEKTROTECHNIKA 
• Eugeniusz Grudzinski 
Wytwarzanie i pomiar wzorcowych pol elektromagnetycznych 
1998, s. 178, zl25,00, 
Seria: Biblioteka Kompatybilnosci Elektromagnetycznej 
• Rafal Szafran 
Zbior zadan z podstaw procesow energetycznych 
1998, wyd. II poprawione i uzupelnione, s. 172, zl 16,00, (pod
:r~cznik) 

FIZYKA 
• Jerzy Nowak, Marek Zaje:tc 
Optyka 
Kurs elementarny 
1998, wyd. I, s. 236, zl 25,00, (podr~cznik) 
• Ryszard Poprawski, Wlodzimierz Salejda 
Cwiczenia laboratoryjne z fizyki. 
Cz~sc I. Podstawy rachunku bl~dow i opracowania wynikow 

pomiarow. 
1998, Wyd. II poprawione, s. 98 zlll,OO, (podr~cznik) 

INFORMATYKA 
Eugeniusz Kuriata 
Informacja w procesach termodynamicznych 
1998, wyd. I, s.196, zl 17 ,00, (podr~cznik) 

MECHANIKA 
• Piotr Cichosz 
Efektywnosc ksztaltowania skrawaniem przedmiotow osiowo
symetrycznych w zintegrowanym wytwarzaniu 
1998, wyd. I, s.200, zl 20,00, (monografia) 
• Krzysztof Jesionek 
Prognozowanie oderwania strumienia i mo:iliwosci jego ogra
niczania w przeplywowych maszynach energetycznych 
1998, wyd. I, s. 232, zl 20,00, (monografia) 
• Jerzy Kaleta 
Doswiadczalne podstawy formulowania energetycznych hipo
tez zm~czeniowych 
1998, wyd. I, s. 144, zl 13,00, (monografia) 
• Laboratorium sterowania procesami dyskretnymi 
(pod redakcjll_ Ewy Slifirskiej) 
1998, wyd. I, s. 144, zl 12,00, (podr~cznik) 
• Logistyka w transporcie towarow 
(redaktor, Zbigniew Korzen) 
Seria: NAVIGATOR 10 
1998, wyd. I, s. 262, zl20,00 
• Podstawy automatyki 
(pod redakcje:t Tadeusza Mikulczynskiego) 
1998, wyd. I, s. 230, zl22,00, (podr~cznik) 
• Silniki spalinowe. Laboratorium 
(pod redakcj~t Czeslawy Drozd i Zbigniewa J. Sroki) 
1998, wyd. I, s. 236, zl 26,00, (podr~cznik) 
• Smarowanie ukladow jezdnych maszyn roboczych i pojazdow 
(redaktor, Ryszard Czarny) 
Seria: NAVIGATOR 11 
1998, wyd. I, zl 30,00 

OCHRONA SRODOWISKA 
• Andrzej Kotowski 
Podstawy wymiarowania bocznych przelewow burzowych z 

rur:t dlawicow:t 
1998, wyd. I, s. 180, zl 12,00, (monografia) 
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• 
KS lf\ZKI, ktore polecamy ... 

Lucjan Jacak 
Pawel Hawrylak 
Arkadiusz Wojs 

Quantum Dots 
Wydawnictwo Springer Verlag, 

Berlin Heidelberg New York 1998 

I znaleic t~ tajemnq granic~, gdzie k01iczy si~fizyczny, a zaczyna 
umyslowy .... marzyl kiedys Mleczko. Autorzy prezentowanej ksictzki 
'~apewne dawno opuscili juz prozaiczn<t klas<( "umyslowych" na 
korzysc ekskluzywnej kategorii fizyk6w z dyplomami in:i:ynierski
mi. 

Trzech absolwent6w wroclawskiego Wydzialu Podstawowych 
Problem6w Techniki przedstawilo przegl<td pods taw teoretycznych 
i wynik6w doswiadczalnych w szybko rozwijaj<tcej siC( dziedzinie 
kropekkwantowych (quantum dots), czyli struktur o wymiarach od 
1Q·8 do 10·6. Te porcje materii S<t tak male, ze prawie bezwymiaro
we. Fizycy okreslaj<tje jako quasi-zero-wymiarowe. Znajduj<tca siC( 
w nich liczba elektron6w waha siC( od 1 do 1000. Dlatego S<t trakto
wane przez fizyk6w jako sztuczne "atomy". 

Ksi<t:i:ka opisuje struktur<( elektronow<t kropek kwantowych wraz 
ze skwantowaniem energetycznym stan6w pojedynczych cz<tstek 
(na skutek uwi<(zienia przestrzennego) i ewolucj<( tych stan6w (tzw. 
Focka-Darwina) w obecnosci narastaj<tcego zewn<(trznego pola 
magnetycznego. 

Opisano r6wniez badania wlasciwosci uklad6w wieloelektrono
wych uwi<(zionych w kropce. Zaj<(to siC( okresleniem nat<(zenia 
przejsc pod wplywem promieniowania z zakresu dalekiej podczer
wieni do oddzialywan kulombowskich i liczby cz<tstek (uog6lnio
na teoria Kohna) i zjawiskami wynikaj<tcymi z oddzialywan ku
lombowskich (tworzenie niekomprymowalnych stan6w magicznych 
w obecnosci silnych p61 magnetycznych i ich zwi<tzkiem ze zlozo
nymi fermionami), wreszcie oddzialywaniami spin-orbita. 

Ponadto przedyskutowano ekscytonowe wlasciwosci kropek 
kwantowych wl<tcznie z poziomami energetycznymi i spektraln<t 
funkcj<t pojedynczego ekscytonu, czas relaksacji uwi<(zionych no
snik6w, stany metastabilne i ich wplyw na widmo fotoluminescen
cyjne, oddzialywania ekscyton6w z nosnikami i kondensacj<( eks
cyton6w. 

Teoretyczna cz<(sc pracy, kt6ra w wi<(kszosci zostala oparta na 
oryginalnych wynikach uzyskanych przez autor6w, zostala uzupel
niona opisem r6znych metod tworzenia kropek kwantowych. Przed
stawiono szeroki przeglctd doswiadczalnych badan nad kropkami 
kwantowymi, np. badania w dalekiej podczerwieni, fotoluminescen
cj<t i spektroskopi<t pojemnosciow<t. 

Internetowy kurs psychologii iniynierskiej 
Comprehending Engineers, -Take One 
A pastor, a doctor and an engineer were waiting one morning for a 

particularly slow group of golfers. The engineer fumed, ,What's with 
these guys? We must have been waiting for 15 minutes!" The doctor 
chimed in, ,I don't know, but I've never seen such ineptitude!" The 
pastor said, ,Hey, here comes the greenskeeper. Let's have a word with 
him. Hi George. Say, what's with that group ahead of us? They're ra
ther slow, aren't they?" 

The greenskeeper replied, ,Oh, yes, that's a group of blind firefigh
ters. They lost their sight saving our clubhouse from a fire last year, so 
we always let them play for free anytime." 

The group was silent for a moment. The pastor said, ,That's so sad. 
I think I will say a special prayer for them tonight." 

The doctor said, ,Good idea. And I'm going to contact my ophthal
mologist buddy and see if there's anything he can do for them." 

The engineer said, ,Why can't these guys play at night?" 
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Filia w Watbrzychu ma 30 lat! 
Dok01iczenie ze stronv 25 

Przykladami problem6w mog<tcych okazac siC( katastrofalnymi dla 
naszego globu S<t kwasne deszcze, zanik warstwy ozonowej i efekt 
cieplarniany. Problem zakwaszenia srodowiska pojawil siC( w !a
tach szescdziesi<ttych i mimo ostrzezen szwedzkiego uczonego Svan
te Odena, dopiero w 1971 roku rz<td szwedzki potraktowal je po
wa:i:nie, a na pocz<tku !at osiemdziesi<ttych dokonal siC( zwrot w 
polityce ekologicznej wielu kraj6w Europy. 

Historia zaniku warstwy ozonowej zacz<(la siC( w 1974 roku, choc 
poczcttek si<(ga 1928 r., gdy freony (w<(glowodory alifatyczne) wy
parly amoniak jako substancj<( chlodniczct. Dopiero w 1987 roku 
dwadziescia kilka panstw podpisalo Protok6l Montrealski, kt6ry 
ograniczal produkcj<( freon6w o 50% do 2000 r., a p6zniejsze po
prawki zobowictzywaly panstwa rozwini<(te do calkowitego zakazu 
ich produkcji po 1995 roku. 

Prof. J.Zwozdziak om6wil tez szerzej efekt cieplarniany. Wyja
snil, ze Ziemia znajduje siC( w stanie r6wnowagi termodynamicz
nej. W zwictzku ze wzrostem st<(zen gaz6w cieplarnianych pierwot
ny stan r6wnowagi zostaje zachwiany i rosnie temperatura przy 
powierzchni Ziemi, az do ustalenia siC( nowego stanu. Konsekwen
cj<t wzrostu temperatury na Ziemi S<t m.in. wzrost zachmurzenia, 
ilosci opad6w atmosferycznych, wzrost poziomu ocean6w, wzrost 
pokrywy lodowej na Antarktyce i na Arktyce. Najpowazniejszym 
skutkiem jednak S'l zmiany w systemie cyrkulacji atrnosfery, prze
suni((cia uklad6w barycznych i zmiany kierunk6w wiatr6w. Mozna 
spodziewac siC( m.in. nasilenia powodzi, susz, huragan6w, wzmo
zenia aktywnosci cyklon6w, nasi lenia si(( zjawiska poludniowej 
cyrkulacji, zwanej El Nino. 

Wyklad zakonczyl siC( stwierdzeniem, ze wci<t:Z zbyt malo wiemy 
o tym, co dzieje si(( w atmosferz~, by podejmowac radykalne kroki . 
Niestety, rezygnacja z radykalnych dzialan moze doprowadzic do 
rozregulowania calego systemu ziemskiego. 

W czasie inauguracji wyst<tPil tez z gratulacjami i podzi((kowa
niem dla Uczelni v-ee prezydent Walbrzycha Henryk Gol<(biewski 
(absolwent Wydzialu Mechanicznego PWr). Nast<(pnie dyrektor dr 
Jan Kalwak wr<(czyl dyplomy uznania szczeg6lnie zaslyzonym pra
cownikom filii. Odbylo si(( tez honorowe odnowienie pierwszego 
dyplomu Filii PWr w Walbrzychu. Wlascicielkctjego jest absolwent
ka Wydzialu Budownictwa Lctdowego i Wodnego - pani Elzbieta 
Rembiszewska-Zibrow. Stwierdzila ona, ze jest dumna z tego, ze 
skonczyla wlasnie t<( uczelni<(. Wr<(czono dyplomy ukonczenia stu
di6w tegorocznym absolwentom, wyst<tPil tez przedstawiciel Sa
morzctdu Studenckiego - Rafal Letki. Uroczystosc zakonczyla si(( 
wykonaniem przez ch6r Consonanza piesni renesansowych. Slowo 
wst<(pne wyglosil mgr inz. Andrzej Solecki. 

Obchody 30-lecia trwaly jednak trzy dni. Juz w czwartek 
15.10.1998 odbyl siC( koncert symfoniczny w wykonaniu Filharmo
nii Sudeckiej pod dyrekcjct J6zefa Wilkomirskiego. Maestro wy
glosil komentarz do poszczeg6lnych utwor6w. Zainteresowani mogli 
tez obejrzec wystaw<( prac malarskich Malgorzaty Picttek- stypen
dystki ASP we Wroclawiu. Wieczorem 16 pazdziernika okolo 150 
os6b bawilo siC( na Balu XXX-lecia w Zamku Ksictz. W sobot(( od
byl si(( blok rekreacyjno-sportowy z udzialem zaproszonych sekcji 
kh.:bu AZS PWr. Otwarto tez wystaw(( material6w kompozytowych. 
Odbylo siC( takze retrospektywne spotkanie bylych i oLecnych pra
cownik6w i absolwent6w Filii. 

Wszystkich zainteresowanych blizszymi szczeg6lami dotycz<tcy
mi 30-letniej jubilatki odsylamy do ,Ksi((gi Jubileuszowej 30-lecia 
Filii PWr w Walbrzychu" (do nabycia w ksi<(garni PWr). Redakcja 
,Pryzmatu" dol<tcza swoje gratulacje i zyczy r6wnie owocnej dzia
lalnosci w nast<(pnych latach. 

Ha11na Wa.fkowska 
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